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 طي روزهاي اخير اعداد و ارقام 
و تصاوي��ر در خصوص مصائب 
مردم اي��ران در خصوص تهيه 
مسكن اجاره اي و رهن منتشر 
مي ش��ود كه قلب هر انس��اني 
را ب��ه درد م��ي آورد. م��ردم در 
شبكه هاي اجتماعي تصاويري 
از مشكلات شان در تهيه مسكن 
را بازتاب مي دهند كه حقيقتا دردآور است؛ پدري تصويري 
از خانه اي 50 متري در تهران كه 3 ميليارد پول پيش همراه 
با 25 ميليون تومان اجاره ماهانه مي خواهد را منتشر كرده 
بود. بعد خطاب به مس��وولان اجرايي و مديران كشور اين 
پرسش را مطرح مي كند كه با حقوق 9 ميليون توماني و اين 
نرخ اجاره بها در ته��ران چه كار بايد بكند؟ اين روند نه فقط 
در تهران بلكه در اغلب كلانشهرهاي كشور وجود دارد. يك 
چنين تصاويري به كرات در رسانه هاي مختلف بازتاب پيدا 
مي كند. اما آيا دولت و نظام حكمراني از قبل نمي توانستند 
يك چنين وضعيتي را پيش بيني كرده و براي جلوگيري از 
آن راهكار ارايه كنند؟ برخي تحليلگران معتقدند اساسا نظام 
حكمراني كشور با آگاهي، يك چنين شرايطي را ايجاد كرده تا 
روند مهاجرت به پايتخت و شهرهاي بزرگ كمي تعديل شود. 
برخي ديگر از تحليلگران هم ديدگاه هاي ديگري را مطرح 
مي كنند. اما واقع آن است كه روند افزايش اجاره ها در اقتصاد 
ايران، رابطه مستقيمي با قيمت ملك، تورم، ارزش پول ملي و 
شاخص هاي كلان اقتصادي دارد. وقتي تورم بالا مي رود و پول 
ملي كاهش پيدا مي كند، قيمت ملك هم با افزايش مواجه 
مي شود. اين روند اثر خود را در نرخ اجاره بها هم مي گذارد. چرا 
كه نرخ اجاره ها تابعي از قيمت كلي خانه هاست. در واقع گراني 
مسكن باعث مي شود تا مردم به حاشيه شهرها مراجعه كنند 
و حاشيه نشيني جدي تر شود. اين نوسانات به خاطر اقتصاد 
بيمار كشور است. اقتصادي كه با درايت پيش نمي رود و افراد 
متخصص آن را هداي��ت نمي كنند. در اين ميان بايد توجه 
داشت كه حل مشكل اجاره بهاي مسكن بدون حل مشكل 
مسكن ممكن نيست. اينكه دولت به سمت ساخت و ساز برود 
و وعده ساخت يک ميليون مسكن بدهد و هرگر آن را محقق 
نشود، كمكي به حل مشكل مسكن نمي كند. دولت به جاي 
ورود به حوزه ساخت و ساز بايد زمينه اي را فراهم مي كرد تا 

بخش خصوصي واقعي وارد اتمس��فر ساخت مسكن شود. 
جالب اينجاست كه دولت براي حل مشكل اجاره مسكن به 
جاي برخورد عاقلانه، راي مي دهد كه افزايش نرخ اجاره بها 
در شهرها 20 الي 25 درصد بايد افزايش يابد. اين موضوع را 
هم به صورت بخشنامه اي و دستوري اعلام مي كند. بايد از 
مسوولان پرسيد در شرايطي كه در اقتصاد ايران با تورم 60 
تا 70 درصدي مواجه هس��تيم، چطور ممكن است، فردي 
حاضر باشد خانه اش را با افزايش 25درصدي اجاره بدهد؟ 
حل اين مش��كل نيازمند تدبير علمي است. دولت به جاي 
ورود به ساخت و ساز مسكن بايد بافت هاي فرسوده شهري 
را شناسايي كرده يا آنها را بخرد يا اينكه زمينه بهسازي آنها 
را فراهم كند. در بس��ياري از كش��ورها، دولت ها بافت هاي 
فرس��وده را مي خرد و بعد آن را با اقساط 99 ساله در اختيار 
مردم و بخش خصوصي قرار مي دهند تا روند عرضه و تقاضا 
در بازار مسكن عادي شود. اين روند در اقتصاد ايران هم بايد 
امتحان شود. دولت به جاي اينكه وعده هاي نشدني درباره 
ساخت 4 ميليون مسكن بدهد، مي بايست بافت هاي فرسوده 
تهران را شناسايي كرده و زمينه بهسازي آنها را فراهم كند. از 
سوي ديگر زمين به عنوان مهم ترين ارزش افزوده در اختيار 
دولت است، دولت مي تواند زمين هاي موجود در شهرها را 
به قيمت اندك و حتي رايگان در اختي��ار مردم قرار بدهد. 
وقتي اين نوع تصميم س��ازي ها صورت بگيرد، مردم اقدام 
به دريافت زمين و ساخت و ساز مي كنند. از اين طريق هم 
صنايع كشور رونق مي گيرند و هم مردم به مسكن مورد نظر 
خود دست پيدا مي كنند. اتفاقا درآمد دولت از دريافت عوارض 
ساخت و ساز و... بسيار بيشتر خواهد بود؛ ضمن اينكه با رونق 
توليد و صنايع زيربنايي مسكن مانند توليد فلزات، سيمان، 
فولاد، لوازم ساختماني و... دولت مي توان درآمدهاي مالياتي 
بيشتري هم كسب كند. وظيفه دولت در مرحله بعد ايجاد 
زيرساخت هاي لازم تفريحي، آموزشي، امنيتي و... براي مردم 
است. در مرحله بعد دولت بايد اقدام به جذب سرمايه هاي 
خارجي كند. اين رون��د هم به احياي برجام نياز دارد. بدون 
احياي برجام و مردمي كردن ساخت و ساز مسكن، هر طرحي 
در حوزه مس��كن با هر ميزان سرمايه گذاري نتيجه بخش 
نيست. اي كاش مسوولان هم به اندازه مردم نگران پدران و 
مادران و مردان و زناني بودند كه اين روزها دلواپس افزايش 

نرخ اجاره بهاي مسكن هستند.  اي كاش...

اقتصاد ايران در شرايط عجيبي 
به سر مي برد، وضعيت نامناسب 
در حوزه اقتصادي كشور، تلاش 
دولت ب��راي حماي��ت از وزير 
صمت در ش��رايطي كه اوضاع 
اقتصاد و توليد كشورمان بسيار 
نامناسب اس��ت، پرسش هاي 
فراواني را در ميان افكار عمومي 
ايجاد كرده است. در اين شرايط بسياري از فعالان اقتصادي 
مي خواهند بدانند آيا دورنماي مثبتي را مي توان در نظم و 
نظامات بازارها تصور كرد؟ اين در حالي است كه بسياري 
از چهره هاي مهم در كابينه جاي خود را به نيروهاي تازه 
نفس تر داده اند. در واقع به نظر مي رسد كه يك خانه تكاني 
در دولت در حال وقوع است. هر اندازه هم حاميان سياسي 
بگويند تنها نكته مثبت در اقتصاد ايران چشم اندازهاي 
رشدي اس��ت كه در اثر بهبود مناسبات منطقه اي ايجاد 
شده است، فضاي سياس��ي حاكم بر خاورميانه و روابط 
ايران با كشورهاي همس��ايه بعد از آشتي ما با عربستان 
وارد فاز جديدي ش��ده اس��ت. نمي توان منكر تاثير اين 
اقدامات بر وضعيت سياسي داخلي و اقتصاد كشور شد. 
اگرچه كه هنوز براي مشاهده  اثرات اين موضوع كمي زود 
است. اما بايد ديد حل اختلافات با عربستان، چه تاثيري 
در فضاي كلي كش��ور و بازارها به جاي مي گذارد؟ به نظر 
من چرخش ناگهاني و كنار گذاشتن اختلافات با عربستان 
)كه درسال هاي اخير »دشمن نزديك تر«ي از امريكا براي 
ما شده بود( نشان دهنده  يك چرخش بزرگ تر در داخل 
كشور اس��ت كه هنوز ابعاد آن براي ما روشن نشده است. 
همچنين مدتي است واكنشي از ايران در خصوص جنگ 
اوكراين منتشر نشده و تنش ها با آذربايجان هم اگر نگوييم 
كاملا برطرف شده اما از ليست اخبار مهم حذف شده است. 
من به شخصه انتظار گشايش هاي بيشتري در سياست 
خارجي دارم و به نظرم بايد منتظر سورپرايزهاي بيشتري 
در سياست هاي خارجي باشيم. به نظرم اتفاقات بزرگ تري 
در داخل در حال وقوع است. تغييراتي كه در دولت در حال 
وقوع است نشان از يك خانه  تكاني در نيروهاي مديريتي 
است كه به نظرم به زودي به سطوح ديگر هم منتقل خواهد 
ادامه در صفحه 7 شد و...  

يكي از اصلي ترين چالش هايي 
كه در سال هاي گذشته اقتصاد 
ايران را در برگرفته و براي فعالان 
اقتصادي و مردم مشكل آفرين 
شده اس��ت، وضعيت تورم در 
كشور است. موضوعي كه پايين 
آوردن آن به عنوان يك اولويت 
در دولت ه��اي مختلف مطرح 
بوده اما عملا چالش زا شده اس��ت. اقتصاددانان معمولا، 
تورم را به افزايش غيرمتناس��ب سطح عمومي قيمت ها 
تعبير مي كنند. كاهش عرضه كل يا افزايش تقاضاي كل 
نيز دو دليل عمده تورم به شمار مي روند. در ضمن بسياري 
از صاحب نظران در حوزه اقتصاد، رشد عرضه پول مازاد بر 
رش��د اقتصادي را عمده ترين دليل تورم مي دانند. علاوه 
بر موارد ذكر ش��ده، ثابت نگه داشتن نرخ ارز براي ساليان 
متمادي و تنش هاي بس��يار در رواب��ط بين الملل نيز دو 
عامل غيرمستقيم در افزايش تورم در اقتصادي وابسته به 
درآمدهاي ارزي حاصل از صادرات نفت تلقي مي ش��وند. 
سياس��ت گذار براي كاهش نرخ تورم بايد با مسائل اصلي 
روبرو شود؛ نه آنكه با راه اندازي سامانه هاي ناكارآمد تنها به 
پيچيدگي بوروكراسي اداري بيفزايد و زمان طلايي براي 
اصلاح امور را از دس��ت بدهد. در اين مسير، لازم است كه 
دولت با تمركز بر مسائل ذكر شده در ادامه در ابتدا از رشد 
تورم جلوگيري و در ميان مدت رشد آن را نزولي كند. در 
عين حال بايد توجه داشت كه سياست هاي كنترل تورم 
ممكن است منجر به كاهش ميزان رشد اقتصادي شود، از 
اين رو اين اصلاحات بايد با دقت و نظر كارشناسانه صورت 
گيرد تا پس از مدتي كوتاه با كاهش تورم، سياس��ت هاي 
توسعه اي نيز آثار خود را نشان دهد. مقابله با افزايش تورم در 
شرايط كنوني، هفت الزام دارد كه اگر دولت به دنبال تحقق 
مهار تورم است بايد به اين موارد توجه جدي نشان دهد؛ 
اين راهكارهاي هفت گانه، شامل »بهبود روابط بين الملل با 
كشورهاي مختلف«، »اصلاح بودجه نويسي دولت و كنترل 
كسري بودجه«، »حذف يا كاهش هزينه هاي دولت براي 
سازمان هاي غيرمولد«، »تسهيل فرآيند توليد، واردات و 
صادرات ب��راي برقراري تعادل در عرضه و تقاضا«، »پايان 
ادامه در صفحه 8 بخشيدن به... 

تورم يك��ي از پ��ر كاربردترين 
مفاهيم امروزه كش��ور ماست 
كه ديگر تنها اقتصاددانان به آن 
نمي پردازند بلك��ه تمام افراد با 
هر سطح دانش و تحصيلاتي آن 
را به خوبي با گوشت و پوست و 
استخوان لمس مي كنند. از نظر 
 Inflation علم اقتصاد تورم يا
به افزايش سطح عمومي قيمت كالاها و خدمات در يك بازه 
زماني معين گفته مي شود. اين افزايش قيمت ها درهمه 
كالا ها و خدمات يكسان نيست. بانك مركزي با تعريف يك 
سبد كالايي روند تغيير قيمت آن را رصد كرده و نرخ تورم را 
بر اساس آن اعلام مي كند.  در نتيجه پيش بيني اينكه كدام 
كالا رشد قيمت بيشتري خواهد داشت و كدام كمتر بسيار 
مشكل است. اينكه سرمايه گذاري سپري مناسب براي در 
امان ماندن از گزند تورم است بر كسي پوشيده نيست ولي 
از آنجايي كه قيمت همه كالا ها به يك نسبت بالا نمي رود، 
يعني مثلا افزايش قيمت در املاك با افزايش قيمت در سكه 
و ارز و با افزايش سطح عمومي درآمد آحاد مردم تفاوت دارد، 
تصميم درمورد سرمايه گذاي مشكل است.  اما بازار سهام 
به دليل مزاياي مختلفي كه نسبت به ساير بازارهاي موازي 
دارد از جمله نقدشوندگي بالا، پتانسيل سرمايه گذاري با 
سرمايه بسيار اندك و... هميشه مورد توجه سرمايه گذاران 
بوده است. بنابراين مي توان نتيجه گرفت كه افزايش تورم 
باعث افزايش تقاضا در بازار سهام شده و به رونق بيشتر بازار 
منجر مي شود. چرا كه با سرمايه گذاري آحاد مردم در بازار 
سهام، حجم معاملات در بازار افزايش پيدا مي كند و همين 
مساله بر انگيزه شركت ها براي ورود به بازار سهام و تامين 
مالي از اين طريق تاثير گذاش��ته و اوراق بيشتري منتشر 
مي شود و عمق بازار نهايتا افزايش مي يابد.  از طرفي ديگر 
تورم قيمت اس��مي كالاها را افزايش مي دهد. به عبارتي 
ديگر ميزان فروش و كيفيت كالا و خدمات شركت افزايش 
نمي يابد بلكه تنها به دليل كاهش ارزش پول ملي، قيمت 
كالا و خدمات افزايش يافته و به تبع آن قيمت سهام نيز رشد 
مي كند.  بايد به اين نكته توجه داشت كه با اينكه در اثر تورم 
قيمت مواد اوليه مورد نياز براي توليد افزايش پيدا مي كند، 
ادامه در صفحه 4 ولي اين افزايش قيمت در... 

چن��د روز بيش��تر ب��ه تاريخ 
1402/2/2 باق��ي نمان��ده 
بس��ياري از زايش��گاه هاي 
خصوصي اين روزها مش��غول 
رزرو وقت هاي س��زارين براي 
اين تاريخ هس��تند، اما مساله 
اينجاست كه واقعا ثبت تاريخ 
رُند در شناس��نامه چه تاثيري 
مي تواند در شخصيت فرزندي كه متولد مي شود داشته 
باشد. البته اين تاريخ تولدها بيشتر به تاريخ هاي لاكچري 
معروف اس��ت تا رُند. چ��ون پولي كه ب��راي آن پرداخت 
مي شود مبلغ قابل ملاحظه اي است. اما واقعا تب چنين 
رفتارهايي از كي و كجا در جامعه ما بالا گرفت؟ چرا افراد 
بايد سلامت فرزندشان را به خطر بيندازند تنها به اين دليل 
كه مي خواهند او تاريخ تولد رُند داشته باشد. اين رفتارها در 
قشري كه البته به ثروت هاي بي زحمت دست پيدا كرده اند 
خيلي بيشتر ديده مي شود. متاسفانه وقتي ديگر شما هيچ 
چيزي براي فخر فروشي نداريد و نمي توانيد با آن مشكلات 
ش��خصيتي و رفتاري خود را اقناع كنيد ب��ه رفتارهايي 
اينچنين روي مي آوريد. پدر و مادري كه سلامت فرزندشان 
بيش از هر چيزي برايشان اهميت داشته باشد هيچ وقت 
حاضر نمي شوند دست به چنين جنايتي بزنند. دقيقا بايد 
از واژه جنايت در اين زمينه استفاده كرد چرا كه بارها و بارها 
پزشكان و متخصصان حوزه زنان و زايمان در اين باره هشدار 
داده اند. زايمان هاي زودتر از موعد مي تواند تاثيرات غيرقابل 
جبراني بر نوزاد داشته باشد. اگر اين زايمان زودتر از موعد 
در شرايط اضطراري انجام شود چاره اي نيست ولي وقتی 
پدر و مادري تنها به اين علت كه دلشان مي خواهد تاريخ 
تولد فرزندشان قشنگ باشد دست به اين كار مي زنند 
مرتكب جنايت مي شوند. در حالي تب اين كار در كشور ما 
بالا گرفته است كه سال هاست در بسياري از كشورهاي 
پيشرفته دنيا زنان را به زايمان طبيعي تشويق مي كنند 
چرا كه معتقدند استفاده از روش س��زارين براي مادر و 
فرزند چندان امن نيست. بسياري از مادران در كشورهاي 
پيشرفته ساعت ها درد را تحمل مي كنند تا فرزندشان را 
به صورت طبيعي به دنيا بياورند در حالي كه در كشور ما 
ادامه در صفحه 8 بسياري از... 
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اولويت هايي كه ناديده گرفته مي شوند
صفحه 8    صفحه 5    

 ايران 53 درصد
از بندر ساليانكاي روسيه را خريد

تعادل| فرشته فريادرس|
لايحه دو فوريتي واردات خودروي كاركرده در دولت 
تصويب شد. براس��اس اين لايحه پيشنهادي وزارت 
صمت قصد دارد امكان واردات خودرو هاي س��واري 
دس��ت دوم را براي هر فرد حقيقي ك��ه فاقد كارت 
بازرگاني است فراهم كند. اما به نظر مي رسد پشت 
اين ايده اهداف سياسي پنهان باشد؛ وزير صمت چند 
روز ديگر بايد در دومين جلسه استيضاح خود شركت 
كند. بنابراين به نظر مي رسد، تلاش مي كند با پيش 
كشيدن بحث واردات خودروهاي كاركرده به نوعي 
نمايندگان را با خود همراه كند. اما اين پرسش مطرح 
مي ش��ود كه آيا وعده واردات خودروهاي دست دوم 
مي تواند منجي فاطمي امين در روز استيضاح شود؟ 
واردات خودروهاي دس��ت دوم يك��ي از برنامه هاي 
نمايندگان مجلس براي اصلاح وضعيت حاكم بر بازار 
خودرو بود. نمايندگان در بودجه 1402 اجازه واردات 
خودروهاي كاركرده سواري را به دولت دادند اما اين 
مساله با مخالفت هيات عالي نظارت مجمع تشخيص 

مصلحت نظام روبرو شد. حال بايد ديد آيا نمايندگان 
زير بار وعده جديد فاطمي امين مي روند و به او راي 
اعتماد مي دهند يا اينكه حكم خروج او از ساختمان 

خيابان را امضا مي كنند؟ 

    جزييات واردات خودروهاي كاركرده 
بحث واردات خودروهاي س��واري دس��ت دوم با نامه 
وزير صمت به هيات دولت وارد فاز تازه اي ش��د. رضا 
فاطم��ي امين در نامه خود به هي��ات دولت با قيد دو 
فوريت خواستار واردات خودروهاي كاركرده شد. وزير 
صمت دولت سيزدهم اين نامه را روز سه شنبه خطاب 
به معاون اول رييس جمهور نوشت. در نامه ارسال شده 
به محمد مخبر آمد: »با توجه به تقاضاي بالاي خودرو 
در كشور و ضرورت تنظيم بازار اين كالا كه مدتي است 
نقش كالاي س��رمايه اي را پيدا ك��رده، وزارت صمت 
نسبت به برنامه ريزي و بسترسازي براي افزايش توليد، 
تكميل خودروهاي ناقص قبلي و افزايش به بازار اقدام 
كرده و خوش��بختانه طي س��ال 1401 بيش از يك 

ميليون و 340 هزار دس��تگاه خودرو به صورت كامل 
توليد و روانه بازار شده است.« وزير صمت همچنين در 
نامه خود تاكيد كرده است: » به رغم رشد 39 درصدي 
توليد خودرو كه در سال گذشته رقم خورده است اما 
اين ميزان توليد و عرضه خودروي داخلي جوابگوي نياز 

بازار در شرايط فعلي نبوده است.« 
فاطمي امين از معاون اول رييس جمهور درخواست 
كرده با تنوع بخشي به واردات خودرو، شرايط واردات 
)اعم از نو يا كاركرده( نيز تسهيل شده و محدوديت هاي 
قانوني مرتفع ش��ود. وزير صمت در پايان نامه تاكيد 
كرده به منظور تسهيل و تنوع بخشي به واردات خودرو 
پيش نويس لايحه اي را با قيد دو فوريت به منظور اصلاح 
مصوبه واردات خودرو جهت طي فرآيندهاي قانوني 

تقديم هيات دولت مي كند. 
چندي از ارس��ال اين نام��ه به دولت نگذش��ت، كه 
وزير صم��ت از تصويب لايح��ه دو فوريت��ي واردات 
خودروي كاركرده در دولت خبر داد. رضا فاطمي امين 
روز گذشته درحاشيه جلس��ه هيات دولت در جمع 

خبرنگاران گفت: لايحه دو فوريت��ي واردات خودرو 
كاركرده در دولت تصويب شد و به سرعت به مجلس 

ارسال مي شود. 
آن طور كه س��خنگوي صم��ت هم گفت��ه، در طرح 
پيش��نهادي وزارت صمت براي واردات خودروهاي 
كاركرده، عمر خودروها بايد در محدوده 5 سال باشد 
و استاندارد سازمان ملي استاندارد و سازمان محيط 

زيست را نيز پاس كنند. 
به گفته اميد قاليباف، در پيش��نهاد وزارت صمت هر 
شخص حقيقي مي تواند بدون داشتن كارت بازرگاني 
نسبت به واردات خودرو اقدام كند؛ البته خودرويي كه 
وارد مي شود تابع قوانين گمرك است و بايد استاندارد 
سازمان ملي استاندارد و سازمان محيط زيست را پاس 
كند. البت��ه اين طرح پس از تصوي��ب در دولت براي 
تصويب بايد به مجلس شوراي اسلامي نيز برود، كه در 
صورت موافقت با آن همه شهروندان مي توانند به شرط 
رعايت استانداردهاي موجود، خودروي دست دوم وارد 
ادامه در صفحه 7 كنند.  

 چرا سياست گذاري و هر گونه فعاليت موثر 
در بازار مسكن نافرجام است؟

واكنش دبيركل اوپك به انتقاد آژانس بين المللي انرژي

 به دنبال آفتاب 
در جاده مه آلود

 نفت مقصر 
تورم جهان نيست

اگر از حبس آمار تحولات ماهانه بازار مس��كن توسط 
مركز آمار اي��ران و بانك مركزي ط��ي ماه هاي اخير 
بگذريم و از بي تفاوتي مس��وولان اين مراجع آماري 
در اين باره چش��م بپوش��يم، از نقص هاي سيستمي 
جمع آوري داده هاي حوزه مس��كن نمي توان چشم 
پوش��يد. اگر حبس آمار تحولات مس��كن به چشم 
ناظران و فعالان بازار معاملاتي مسكن زخم زده است؛ 
نقص هاي سيستمي، »آگاهي« مسوولان و واضعان 

قانون را نش��انه رفته اس��ت. قصه از آنجا غم انگيزتر 
مي ش��ود كه قانونگذاران و مسوولان دولتي بر اساس 
آمارهاي كهنه و قديمي بارها و بارها درباره مشكلات 
بازار مسكن داد سخن سر داده و مي دهند و بر اساس 
اين اظهارات و سخنان قانون و مقررات وضع مي كنند 
و انتظار دارند با وضع اين قوانين، وضعيت بازار مسكن 
بهبود يابد. به طور مشخص، سخن از »خانه هاي خالي« 
صفحه 5را بخوانيد در كشور است.  

دبيركل اوپك انتقاد آژان��س بين المللي انرژي مبني 
بر تش��ديد ت��ورم و نااطميناني در ش��رايط اقتصادي 
جه��ان ب��ر اثر تصمي��م اوپك پ��لاس ب��راي كاهش 
تولي��د داوطلبانه را رد ك��رد. به گ��زارش ايلنا، هيثم 
 الغي��ص در گفت وگ��و با نش��ريه ان��رژي اينتلجنس 
)Energy Intelligence( اظه��ار كرد كه كاهش 
توليد بعضي از اعضاي توليدكنندگان عضو س��ازمان 

كش��ورهاي صادركننده نف��ت )اوپ��ك( و غيراوپك 
)اوپك پلاس( جزو توافقنامه رسمي اين سازمان نيست 
و اين تصميم داوطلبانه بعضي از توليدكنندگان عضو 
اين ائتلاف به عنوان اقدامي پيشگيرانه با هدف حمايت از 
ثبات بازار نفت است. وي همچنين در ادامه اين گفت وگو 
ضمن تأكيد بر پايين بودن رقم س��رمايه گذاري ها در 
صفحه 3 را بخوانيد بخش بالادست نفت جهان و...  



»اين جلسه دائم نيست بلكه براي چند هدف از جمله 
اصلاح ساختار بودجه، تدبير شده كه تاكنون پيشرفت 
مورد انتظار در تحقق اهداف صورت نگرفته است. ضمن 
اينكه نشست سران، راه منطقي نزديك شدن ديدگاه ها 
و حل مشكلات است.« اين بخشي از بيانات روز دوشنبه 
مقام معظم رهبري در جلسه با دانشجويان است. ايشان 
در اين ديدار بار ديگر بر لزوم توجه به مشكلات جاري 
اقتصادي مردم تاكيد كردند و در عين حال بر لزوم توجه 
به مسائل كلاني مانند اصلاح ساختار بودجه ريزي در 
كشور اشاره كردند. اين بيانات پس از آن مطرح شد كه 
برخي دانش��جويان در صحبت هاي خود به فراموشي 
برخي اولويت هاي كلان اقتصادي كشور اشاره كردند. 
بحث اصلاح س��اختار بودجه ريزي كشور، موضوعي 
است كه در تمام سال هاي گذشته همواره ادامه داشته و 
دولت هاي مختلف در اين زمينه وعده هاي زيادي داده اند. 
در س��ال پاياني دولت روحاني، مجلس به نبود اصلاح 
س��اختاري در بودجه اعتراضات فراواني كرد و همين 
موضوع تصويب بودجه را با اما و اگر مواجه كرد. در دولت 
سيزدهم اما با وجود وعده هايي كه دولت داده بود، خبر 
چنداني از اصلاح ساختاري نشد و البته نزديكي سياسي 

دو قوه باعث شد كه كمتر به آن توجه شود.
با اين وجود تاكيد مجدد رهبر انقلاب، باعث شد كه وزير 
اقتصاد نسبت به آن موضع بگيرد و خبري جديد را اعلام 
كند. خاندوزي در پاسخ به پرسش ديگر مبني بر اينكه 
رهبري در ديدار با دانشجويان تاكيد كردند كه از اصلاح 
ساختار بودجه راضي نيستند و پيشرفت مورد نظر حاصل 
نشده است، بيان كرد: دبيرخانه شوراي عالي هماهنگي 
اقتصادي سران س��ه قوه براي رفع دغدغه رهبر معظم 
انقلاب متني را آماده كرده ك��ه به عنوان پيش نويس 
اصلاح ساختار بودجه ريزي در كشور است. براي نوبت 
اول در جلسه شوراي سران مطرح شد. ايراداتي نسبت 
به آن وارد شد كه بايد مورد اجماع نظر سه قوه قرار گيرد. 
اكنون در مرحله اخذ نظر سه قوه است. تا ان شاءالله بعد 
از تاييد نهايي توسط سران سه قوه خدمت رهبر معظم 

انقلاب تقديم خواهد شد.
سيد احس��ان خاندوزي در حاش��يه جلسه هيات دولت 
در جمع خبرنگاران، بيان كرد: در راس��تاي هدف گذاري 
رونق توليد و يكي از مطالب��ات به حق توليدكنندگان و 
صادركنندگان كشور كه به دنبال پيش بيني پذيري اقتصاد 
ايران بودند و از بخشنامه ها و ايين نامه هاي مكرر و غافل 
گيركننده شكايت داشتند، امروز هيات وزيران مصوب كرد 
در اين راستا دستگاه هاي اجرايي يك ماه فرصت دارند تا 
پايان ارديبهشت ماه ۱۴۰۲ اين اقدام را در دستوركار خود 
قرار دهند كه اولا تمام مقررات حوزه كسب و كار كشور بايد 
يك هفته قبل از ابلاغ رسمي توسط دستگاه ها به فعالان 

اقتصادي اعلام شود تا نظر تشكل هاي توليد كننده و فعالان 
اقتصادي قابل اخذ باشد و بعد ابلاغ شود. وي در ادامه اظهار 
كرد: همچنين مصوب شد كه مقررات كسب وكاري كه 
در درگاه ملي كه توسط معاونت حقوقي رياست جمهوري 
براي كسب وكارها ايجاد خواهد كرد، اگر ثبت نشود الزام 
آور نخواهد بود. بنابراين بخشنامه ها و آيين نامه هايي كه 
در كشوي مديران دستگاه ها باقي مي ماند و با آن اعمال 
سليقه مي كردند درحوزه توليد كشور از پايان ارديبهشت 
ماه خاتمه خواهد يافت. از طرف ديگر هر حق و تكليفي 
كه براي مردم و كس��ب و كارها در مق��ررات مصوب هر 
دستگاهي ديده خواهد شد، ۱۵ روز بعد از درج در تارنماي 
معاونت حقوقي رياست جمهوري لازم الاجرا خواهد بود. 
بدين ترتيب امكان غافلگي��ري توليد كنندگان با صدور 
بخشنامه ها و ايين نامه هاي مكرر كه پيش بيني پذيري را 
از توليد كنندگان مي گرفت از ۲۸ ارديبهشت ۱۴۰۲ سلب 
خواهد شد. زير اقتصاد و امور دارايي در ادامه در پاسخ به اين 
پرسش كه جاماندگان از سهام عدالت بايد شرايط خاصي 
داشته باشند، تصريح كرد: باتوجه به اينكه در اين راستا 
دولت در س��ال گذشته مصوبه اي داشت كه موجب ايراد 
هيات تطبيق مصوبات قرار گرفت و تا طي مراتب به پايان 
س��ال ۱۴۰۱ نرسيد، در قانون بودجه سال ۱۴۰۲ مجدد 
اين حكم درج شده و امس��ال تلاش دولت اين است كه 
خيلي زودتر و تا قبل از اينكه به ماه هاي پاياني سال برسيم 
جاماندگان سهام عدالت دريافت كنند. تمام تلاش دولت 
اين اس��ت باتوجه به اينكه افراد تحت پوشش نهادهاي 
حمايتي مانند كميته امداد و بهزيستي جز اولويت هايي 
هس��تند كه هم در مصوبه بودجه ۱۴۰۱ درج شده بود و 
هم دولت آنها را به عنوان پيشروترين گروهي كه مستحق 
دريافت سهام عدالت هستند، مي داند بتوانيم امسال براي 

اين گروه س��هام عدالت را تخصيص دهيم. خاندوزي در 
ادامه در پاس��خ به پرسشي مبني بر آماده سازي بستر در 
حوزه رمز ارزها، بيان كرد: تمام جزييات مربوط به تدابيري 
كه اشاره كرديد در كارگروه اقتصاد ديجيتال كه مسووليت 
آن با وزير ارتباطات است مورد بررسي و تصويب قرار خواهد 
گرفت و اطلاع رساني لازم را وزير انجام خواهد داد. وي در 
ادامه در پاس��خ به پرسشي مبني بر اينكه طرح يارانه نان 
به كجا رسيد، بيان كرد: محقق شده است. فقط فاز پاياني 
آن باقي مانده است. اين صحبت ها قطعا اولويتي مهم در 
اقتصاد كشور است و در صورتي كه دولت سيزدهم، مسير 
جامانده دولت هاي سابق را دنبال كند به قطعا گامي مهم 
در تكميل اهداف اقتصادي كلان كشور برداشته اما آنچه 
كه بيش��ترين اهميت را دارد، برطرف كردن مش��كلات 
كوتاه مدت مردم اس��ت، موضوعي كه دولت همچنان بر 
روي آن تاكيد دارد اما مش��خص نيست كه در نهايت به 
چه ش��كل اين اهداف دنبال مي ش��ود. رييس جمهور با 
اشاره به رشد اقتصادي كشور و همچنين رشد صنايع و 
سرمايه گذاري در ماه هاي گذشته اظهار داشت: اگر چه نرخ 
بيكاري در كش��ور ۸,۲ درصد است، اما در همين شرايط 
با توجه به احياي بيش از ۳ هزار واحد توليدي در كشور، 
نرخ بيكاري در برخي استان ها به حدود ۵ درصد رسيده 
است. آيت الله رييسي توفيق دولت در غلبه بر كسري ۴۸۰ 
هزار ميليارد توماني بودجه در سال ۱۴۰۰ آن هم بدون 
استقراض بانكي و خلق پول را نتيجه به ثمر نشستن تدابير 
انديشيده ش��ده براي افزايش توليد و درآمدهاي كشور 
دانس��ت و افزود: دولت همچنين براي رفع ناترازي ها در 
حوزه صندوق هاي بازنشستگي، بودجه و حوزه هاي آب، 
برق و گاز برنامه ريزي كرده است كه افزايش توليد شش 
هزار مگاوات برق در سال گذش��ته و ادامه بهره برداري از 

طرح هاي توليد هفت هزار مگاوات ديگر در سال جاري و 
همچنين بهره برداري از طرح هاي مختلف آبي در كشور 
مثل طرح عظيم آبياري زيرسطحي در خوزستان از جمله 
اين برنامه ها است. رييس جمهور با بيان اينكه دولت بدون 
توجه به حاش��يه ها، مصمم اس��ت با برنامه و اتكا به توان 
داخلي مسائل را حل كند، اراده ملت، خون شهدا و افزايش 
قابل تامل و حضور پرصلابت مردم در راهپيمايي هاي ۲۲ 
بهمن و روز قدس امس��ال را از عناصر توليد قدرت براي 
كشور دانست و گفت: دولت با تكيه بر اين قدرت مسائل و 
مشكلات را حل خواهد كرد. آيت الله رييسي افزود: دولت 
در زمينه حل مساله هسته اي نيز هرگز ميز مذاكره را ترك 
نكرده بلكه همزمان با تلاش براي رفع عزتمندانه تحريم ها 
در ميز مذاكره، خنثي سازي تحريم ها را هم توامان پيگيري 
كرده اس��ت. رييس جمهور با اش��اره به طراحي و توطئه 
دشمن براي نا اميد كردن مردم و همراهي برخي عناصر 
داخلي، اميدبخشي را از وظايف مشترك دولت و حوزه هاي 
علميه دانست و گفت: دولت خود را موظف مي داند با ارايه 
بهترين و بيشترين كار اجرايي اميد را دل مردم ايجاد كند 
و هم زمان از حوزه هاي علميه ني��ز انتظار دارد در عرصه 
جهاد تبيين با القاي نا اميدي از سوي دشمن مقابله كنند.

با اين وجود دولت همچنان بر لزوم فراهم كردن مقدمات 
نيز تاكي��د دارد. معاون حقوق��ي رييس جمهوري گفت: 
رفع مشكلات اقتصادي كشور به زيرساخت هاي حقوقي 
نيازمند و كمك استادان حقوق در اين زمينه ضروري است. 
محمد دهقان طي سخناني در نخستين نشست هم انديشي 
استادان حقوق و اعضاي هيات علمي دانشگاه ها، اظهار كرد: 
براي انجام كارهاي بزرگي كه بر زمين مانده نيازمند كمك 
حقوقدان برجسته كشور هستيم و به توان آنها براي پيشبرد 

امور در زمينه هاي حقوقي نيازمنديم.
وي با اشاره به وضعيت پرونده هاي باقي مانده از دولت هاي 
گذشته اظهار كرد: حدود ٢ هزار پرونده اراضي از دولت هاي 
گذشته در اين معاونت موجود است و ١٣۶ پرونده مهم هم 
در عرصه بين المللي داريم. معاون حقوقي رييس جمهوري 
با اشاره به وضعيت حقوق اقتصادي در كشور، يادآور شد: 
رشد سرمايه گذاري در دهه ٩٠ زير سه درصد بود و رشد 
اقتصادي آن صفر گزارش شده است كه در دولت سيزدهم 
آمارهاي اقتصادي بهبود يافت اما مطلوب نيس��ت. رفع 
مشكلات اقتصادي كشور به زيرساخت هاي حقوقي نياز 
دارد و كمك استادان حقوق را طلب مي كند. دوگانه دشوار 
اصلاحات اقتصادي كلان و توجه به مش��كلات جاري، 
دولت س��يزدهم رو با چالش هاي جدي مواجه كرده و 
نخستين تركش هاي آن به برخي از اعضاي هيات دولت 
نيز برخورد كرده است. با توجه به نزديك شدن به روزهاي 
پاياني سال دوم دولت، بايد ديد كه در نهايت كارنامه دولت 

تا چه حد در هر دو سطح قابل پيگيري است.
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اقداماتمقابلهاي
باجرمسرقتادامهيابد

رييس قوه قضاييه گفت: اقدامات مقابله اي و بازدارنده در 
مقوله مقابله با جرم سرقت، هم از ناحيه فراجا و هم از ناحيه 
دستگاه قضايي و قضات دادسرا و دادگاه ها بايد با قدرت 
و قوت بيش��تري ادامه يابد. به گزارش مركز رسانه قوه 
قضاييه، جلسه بررسي، پيشگيري و مقابله با آسيب هاي 
اجتماعي با حضور محسني اژه اي و مسوولان ذيربط در 
دستگاه قضايي و ساير بخش ها برگزار شد. رييس قوه 
قضاييه در اين جلسه پس از استماع مطالب و گزارشات 
مس��وولان ذيربط، دس��تورات و توصيه هاي مهمي را 
درخصوص پيشگيري و مقابله با آسيب هاي اجتماعي در 
راستاي تأمين و ارتقاي مقوله امنيت رواني مردم مطرح 
كرد. رييس دستگاه قضا طي سخناني در اين جلسه، بيان 
داشت: در مقوله سرقت، بحث فقط بر سر خسارت مادي و 
مالي كه به فرد وارد مي شود نيست؛ در اينجا، موضوع مهم 
ديگر، تهديد امنيت رواني مردم و ترس و دلهره اي است 
كه بر فرد مالباخته و خانواده او وارد مي ش��ود؛ لذا توجه 
به اين جنبه از جرم سرقت نيز مورد تاكيد است. رييس 
قوه قضاييه با قدرداني از اقدامات فراجا به منظور مقابله 
با سرقت و كيف قاپي، اظهار داشت: اقدامات مقابله اي 
و بازدارنده در مقوله مقابله با جرم س��رقت، هم از ناحيه 
فراجا و هم از ناحيه دس��تگاه قضايي و قضات دادسرا و 
دادگاه ها بايد با قدرت و قوت بيشتري ادامه يابد. محسني 
اژه اي در ادامه با اش��اره به سرقت بعضي از تجهيزات و 
زيرساخت هاي مرتبط با تأسيسات شهري برق و آب و 
گاز و مخابرات و خساراتي كه از اين ناحيه به زندگي مردم 
و صاحبان مشاغل، حرف، كسبه و بنگاه هاي توليدي وارد 
مي آيد، گفت: در مقوله س��رقت تجهيزات و تأسيسات 
زيرساختي مرتبط با برق و آب و گاز و مخابرات، نبايد صرفاً 
به ارزش مادي اين تجهيزات و تأسيسات توجه شود؛ مثلا 
گفته شود فلان مقدار سيم برق يا كابل برق، توسط سارق 
به سرقت رفت؛ بلكه در اين مقوله بايد خسارات ناشي از 
سرقت و تخريب اين تجهيزات كه به زندگي و كسب 
و كار مردم وارد مي شود، در اتخاذ اقدامات و صدور 

آراي قضايي بازدارنده، مورد لحاظ قرار گيرد.

مذاكراتباآژانس
درحالپيشرفتاست

رييس س��ازمان انرژي اتمي گفت: روند مذاكرات ميان 
ايران و آژانس در حال پيشرفت است و هر روز هيات هاي 
فني و كارشناسي در رفت و آمد و ارتباط هستند. محمد 
اسلامي در حاشيه جلسه هيات دولت در جمع خبرنگاران 
گفت: در حال حاضر ۶۷ راديو دارو در ۲۱۰ مركز پزشكي 
و بيمارستان در سراسر كشور توزيع مي شود. آمار ما اين 
بوده است كه يك ميليون بيمار سرطاني از راديوداروها در 
كشور استفاده كردند و اين يك ظرفيتي است كه با توجه 
به تنوع بخشي در بخش تشخيصي و درماني داريم روي 
آن كار مي كنيم. وي ادامه داد: امسال دو نوع راديوداروي 
جديد را از فاز باليني عبور مي دهيم و الان راديوداروها تماما 
در داخل كشور توليد مي شود. اسلامي درباره توافق ماه 
مارس ايران و آژانس و روند پيش��رفت مذاكرات گفت: 
روند مذاكرات در حال پيشرفت و پيگيري هست و هر 
روز هيات هاي فني و كارشناسي ميان ايران و آژانس در 
رفت و آمد و ارتباط هستند و به موقع درباره نتايج كار 
گزارش مي دهيم. رييس سازمان انرژي اتمي در پاسخ 
به اين پرسش كه رييس جمهور در رابطه با افراد كابينه 
گفته اند به كسي چك سفيد امضا داده نشده است، 
اظهار كرد: حرف درس��تي است، با كسي عقد اخوت 
خوانده نشده است. مهم ترين شاخصه كار و مسووليت 
وظيفه شناس��ي و انجام وظيفه به موقع و تشخيص 
درست مسووليت است، من هم اگر كارم را درست انجام 

ندهم طبيعي است كه بايد با من خداحافظي كنند.

ديدارجمعيازفرماندهان
سپاهبافرماندهكلارتش

به مناسبت ۲۹ فروردين، روز ارتش و تجليل از حماسه 
آفريني هاي نيروي زميني قهرمان، س��ردار سرلش��كر 
پاسدار حسين سلامي، فرمانده كل سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامي و جمعي از فرماندهان و مسوولان سپاه با حضور 
در ستاد فرماندهي ارتش جمهوري اسلامي ايران، با امير 
سرلشكر سيدعبدالرحيم موسوي، فرمانده كل ارتش 
ديدار و گفت وگو كردند.  سرلش��كر سلامي در ابتداي 
اين ديدار ضمن تبري��ك روز ارتش به آحاد فرماندهان، 
كاركنان و خانواده هاي ارتش سرافراز ارتش جمهوري 
اسلامي ايران و گراميداشت ياد و نام و حماسه آفريني هاي 
شهداي گرانقدر تاريخ اسلام و ايران به ويژه هزاران شهيد 
والامقام ارتش جمهوري اس��لامي ايران كه سند زنده 
فداكاري، وفاداري، جهاد و فضيلت براي ارتش در طول 
چهل و چهار سال پس از انقلاب اسلامي هستند، گفت: 
امروز بحمدالله ارتش ما به ارتشي نوين و مجهز تبديل شده 
است و مهم تر از آن پيكره انساني اين ارتش هم از لحاظ 
معنوي و هم به لحاظ حرفه اي رشد بسيار خوبي داشته و 
در همه زمينه ها پيشرفت آن محسوس بوده كه نمونه اين 
پيشرفت و بالندگي در رژه ۲۹ فروردين امسال به نمايش 
گذاشته شد و نيروهاي زميني، پدافند، هوايي و دريايي 
آجا گوشه هايي از اقتدار نيروهاي مسلح كشورمان را نشان 
دادند كه از س��ال هاي گذشته شاخص تر بود. سرلشكر 
سلامي در ادامه ۲۹ فروردين را روز تاسيس ارتش نوين 
ايران توصيف كرد و افزود: هويت و حقيقت ارتش، هويت 
و حقيقت انقلاب اسلامي است و به نظر من بهترين تعبير 
را فرمانده معظم كل قوا در خصوص ارتش بيان فرمودند 
كه »ارتش كلمه طيبه اس��ت«. كلم��ه طيبه اي كه به 
تعبير قرآن كريم همچون درختي است كه ريشه هايش 
مستحكم و عميق و شاخه هايش در آسمان است. سرلشكر 
سلامي ارتش و سپاه را دو ركن عظيم قدرت دفاعي كشور 
توصيف و تاكيد كرد: پيوستگي و درهم تنيدگي اعتقادي 
و همسان بودن باورها و اهداف، تعاملات بسيار صميمانه 
و اخوت هاي ناگسستني ارتش و س��پاه، پيام آور يك 
انسجام و يك استحكام در قدرت نظامي كشور تحت 
فرمان و فرماندهي رهبر عظيم الشأن انقلاب اسلامي 
است كه راه را براي غلبه بر دشمنان هموار خواهد كرد.

جزيياتيازآخرين
مصوباتاقتصاديدولت

س��خنگوي دولت ش��ايعه دس��تگيري س��يدجواد 
س��اداتي نژاد را تكذيب كرد. علي بهادري جهرمي در 
حاشيه جلس��ه هيات دولت در جمع خبرنگاران در 
پاسخ به پرسشي درباره شايعه دستگيري سيدجواد 
س��اداتي نژاد اظهار ك��رد: من پيش��نهاد مي كنم از 
س��خنگوي قوه قضاييه هم اگر نياز اس��ت بپرسيد، 
خوب نيس��ت حاشيه سازي ش��ود. حتماً از ظرفيت 
آقاي ساداتي نژاد و آقاي ميركاظمي در دولت استفاده 
مي ش��ود و توافقاتي هم در اين زمينه صورت گرفته 
است. وي همچنين با اشاره به مصوبات جلسه گذشته 
دولت اظهار كرد: آيين نام��ه اجرايي نحوه نگهداري 
و امحاي كالاهاي قاچاق مكش��وفه به تصويب رسيد. 
يكي از مش��كلات تأخيرها و مشخص نبودن تكليف 
روشن و شيوه تصميم گيري درباره نگهداري و امحاي 
اين كالاها بود. اين مس��ووليت به عهده خود سازمان 
جمع آوري و فروش املاك تمليكي گذاش��ته ش��د 
كه تمامي اين مراحل را به صورت هوش��مند و بدون 
دخالت عامل انساني باشد تا امكان بروز فساد و تخلف 
را از ميان ب��ردارد. تمامي اين كالاهايي كه براي امحا 
قطعي مي ش��وند نهايتاً ظرف يك ماه مهلت دارد كه 
امحا ش��ود و الزاماً هم در استان مكشوف امحا شوند. 
بهادري جهرمي با اشاره به مصوبات اين هفته دولت، 
ادامه داد: مطابق اولين مصوب��ه هيات وزيران ثبت و 
اطلاع رساني كليه مقرراتي كه مرتبط با حوزه كسب 
و كار هس��تند در يك پايگاه اطلاع رساني متمركزي 
كه با همكاري معاونت حقوقي و وزارت اقتصاد ايجاد 
شده، الزامي شد. س��خنگوي دولت تاكيد كرد: نكته 
مهم آن اس��ت كه بدون ثبت مقررات در اين سامانه، 
مقررات مطابق حكمي كه قانونگذار تكليف كرده است 
ديگر لازم الاجرا نخواهد شد. از تاريخ ۲۸ ارديبهشت 
موعد قانوني انجام اين امر است. وي يادآور شد: همه 
دس��تگاه هاي مقرره گذار در حوزه كسب و كار نيز در 
اين مصوبه مكلف ش��دند يك هفته پيش از تصويب 
يا صدور يك مقرره، پيش نويس متن را روي س��امانه 
بارگذاري كنند تا همه جامعه ذي نفعان امكان ارسال 
نظر در اين زمينه داشته باشند تا دستگاه ها هم مكلف 
به بررسي و توجه به اين نظرات شوند و بعد از آن درباره 
متن تصميم گيري شود. بهادري جهرمي گفت: اين 
يك اق��دام و گام موثر در حمايت از كس��ب و كارها و 
كاهش تغييرات ناگهاني يا غيرقابل پيش بيني براي 
آنها در اين آيين نامه ايجاد مي شود. سخنگوي دولت 
با اش��اره به تصويب لايحه اي به پيشنهاد وزارت راه و 
شهرسازي به منظور كنترل افزايش قيمت هاي خريد 
و فروش و اجاره منازل مس��كوني، اظهار كرد: بخش 
زيادي از بس��ته وزارت راه در اختيار خود دولت است 
و با هماهنگي هاي دروني و مقررات و مصوبات دولتي 
قابليت اجرا دارد. وي افزود: بخشي از اين بسته نيازمند 
قانونگذاري است و يكي از محورهاي مهمش همين 
محوري است كه به تصويب رسيد و با اين اقدام، هيات 
دولت مصوب كرد كه لايحه اي با هدف اخذ ماليات از 
انجام معاملات مكرر نسبت به واحدهاي مسكوني يا 
اراضي با كاربري مسكوني تقديم مجلس شود. بهادري 
جهرمي يادآور شد: معاملات مطابق اين مصوبه بايد 
مكرر باش��د يعني اگر كس��ي يك ملك دارد و براي 
مصرف ش��خصي خود معامله مي كند، پيش��نهادي 
براي اخذ ماليات از او وج��ود ندارد، صرفا معطوف به 
معاملات مكرري است كه در طول يك سال چندين 
معامله را يك فرد يا يك مجموعه واحد نسبت به يك 
ملك يا تعدادي املاك انجام مي دهد. سخنگوي دولت 
تاكيد كرد: از سقف ماليات ۶۰ درصدي در اين لايحه 
پيش بيني شده تا كف ماليات ۲۰ درصدي كه مربوط 
به نقل و انتقالات كمتر از يك سال تا سقف پنج سال 
است كه جزييات آن هم در اختيار مجلس قرار دارد. 
وي ادامه داد: موافقت هيات وزيران با لايحه پيشنهادي 
وزارت صمت براي مديريت بازار خودرو بود كه با توجه 
به التهابات بازار خودرو و افزايش تقاضاي سرمايه اي 
در اين بازار، پيشنهادي از سوي وزارت صمت به دولت 
تقديم شد كه مطابق آن صرفاً آخرين مدل هاي خودرو 
امكان واردات نداشته باشند بلكه خودروهايي كه از نظر 
سازمان استاندارد و محيط زيست استانداردهاي روز 
كشور يا استاندارد معادل سازي جهاني را دارند بتوانند 

بدون محدوديتهاي قبلي وارد كشور شوند.
بهادري جهرمي يادآور شد: در اين لايحه خودرو حتي 
به صورت كالاي همراه مسافر با ضوابطي كه تصويب 
شده در نظر گرفته شده تا هر شهروند ايراني داخل يا 
خارج كش��ور بتواند اقدام به واردات موردي خودرو به 
كشور داشته باشد. اين لايحه به مجلس تقديم شد و در 
صورت موافقت مجلس مي توانيم شاهد تسهيل بيش از 
پيش واردات خودرو و به نوعي همگاني شدن آن باشيم.

بازارهايآسيا
درانتظاركتاببژامريكا

معاملات آس��يا در آس��تانه گزارش ف��درال رزرو 
متفاوت بود. به گ��زارش ماركتينگ، در حالي كه 
فع��الان بازار در انتظار گزارش��ي از كتاب بژ فدرال 
رزرو امريكا هس��تند كه احتمالا شرايط اقتصادي 
اين كشور را بيشتر روش��ن مي كند، بازار سهام در 
آسيا-اقيانوسيه متفاوت بود. بازارها همچنين انتظار 
دارند كه گزارش هاي س��ه ماهه اول شركت هاي 
بزرگ ازجمله اي بي ام و تسلا در اواخر امروز منتشر 
ش��ود. هانگ س��نگ هنگ كنگ در ساعت پنج و 
چهار دقيقه صبح به وقت اروپا ۰.۵۹ درصد كاهش 
يافت و كوسپي كامپوزيت كره جنوبي ثابت ماند. 
شاخص استراليا در ساعت پنج و پنج دقيقه صبح به 
وقت اروپ��ا ۰.۱۵ درصد افزايش يافت. دلار در برابر 
ين ۰.۱۳ درصد افزايش يافت و به ۱۳۴.۲۹۳۵ ين 
رسيد. شنژن كامپوزيت با كاهش ۰.۳۸ درصدي در 
ساعت پنج و پنج دقيقه صبح به وقت اروپا معامله 
شد و كامپوزيت شانگهاي ۰.۴۰ درصد از دست داد.

شاخص نيكي ۲۲۵ ژاپن در ساعت چهار و ۳۵ دقيقه 
صبح به وقت اروپا ۰.۲۴ درصد كاهش يافت.

توجه به مباني زير سايه مشكلات جاري؟

رييس مجلس: 

پيش نويس اصلاح ساختار بودجه ريزي نهايي شد

رفتارغرب،هيچنسبتيبا»زن،زندگي،آزادي«ندارد
رييس مجلس شوراي اسلامي گفت: انقلاب اسلامي هم 
توانست زن را در محوريت خانواده در ابعاد مختلف خود قرار 
دهد و هم توانست زن را به عنوان يك فعال حوزه اجتماعي 
در عرصه هاي مختلف در ميدان مسائل اجتماعي و جامعه 
به ميدان بياورد. محمدباقر قاليباف، رييس مجلس شوراي 
اس��لامي در نشس��تي با موضوع زنان و مشاركت سياسي 
كه با حضور جمعي از بانوان فعال در حوزه هاي سياس��ي و 
اجتماعي، به همت معاونت بانوان شوراي ائتلاف نيروهاي 
انقلاب اسلامي برگزار شد، در ابتداي سخنان خود ضمن 
آرزوي قبولي طاعات و ابراز اميدواري براي عبور از سختي ها 
و مشكلات گفت: حضور ارزشمند بانوان فعال سياسي در اين 

نشست ها، نويدبخش اتفاقات خوبي در آينده است.
رييس مجلس شوراي اسلامي در ادامه با ابراز خرسندي از 
برگزاري اين جلسه و مورد تقدم قرار دادن بانوان، گفت: هنوز 
هم در تصميمات خود مردسالارانه عمل مي كنيم. زماني كه 
توفيق خدمت در شهرداري را داشتم بسيار تلاش مي كردم 
بتوانم در بخش هايي كه جبهه انقلاب، لكنت زبان داشته و 
در تصميم گيري ترديد دارد، تصميمات شجاعانه، دقيق و 
محكم براي حضور زن��ان و جوانان در عرصه هاي مختلف 
گرفته ش��ود و همه اين تصميمات مبتني بر انديشه هاي 
سياسي حضرت امام خميني)ره( و نگاه مقام معظم رهبري 
در حوزه هاي اجتماعي و فرهنگي بوده است. وي در ادامه 
با اشاره نقش زنان در انقلاب عنوان كرد: غرب با نگاه ابزاري 
و كالايي به زن و علي رغم اينكه همه حرفش اين بود كه به 
زن آزادي بدهد، با نگاه هاي مختلف در عمل او را به اسارت 
كشيد. غرب گرايان داخلي نيز در اتفاقي كه سال گذشته 
در كش��ور افتاد و ش��عار »زن، زندگي، آزادي« داده شد به 
هيچ كدام از مباني فرهنگ ديني، اخلاقي، انساني و آزادي 
پايبند نبودند. فقط كافي است به بي ادبي زبان و كلامي كه 
به كار گرفتند و توهيني كه به همه نمادهاي ملي كش��ور 
صورت گرفت، بنگريد. قاليباف در ادامه با بيان اينكه آنها پا 
روي همه باورهاي ديني، اخلاقي، سنت ها و عرف جامعه از 
جمله قرآن، مسجد و هويت گذاشته و بر آنها تاختند، اظهار 
داشت: جالب اس��ت كه باز هم شعار »زن، زندگي، آزادي« 
مي دهند اما اقدامات آنها هيچ نسبتي با آن ندارد. رييس قوه 
مقننه ادامه داد: كارنامه و نگاه انقلاب اسلامي و فرصت هايي 
كه به معناي واقعي كلمه براي زنان در انقلاب اسلامي اتفاق 
افتاد را بنگريد كه در آن موضوعات اساس��ي و اصلي زنان 
مورد توجه بوده است. در اين حوزه نقدهايي داشته و داريم 
اما موضوعات اصلي ما اين نيست و موضوعات فرعي است 
كه روي كارهاي اساسي، دقيق و اصلي ما كه در حوزه زنان 
انجام پذيرفت، سايه افكند. وي افزود: انصاف اين است كه 
انقلاب اس��لامي هم توانست زن را در محوريت خانواده در 
ابعاد مختلف خود قرار دهد و هم توانس��ت زن را به عنوان 
يك فعال حوزه اجتماعي در عرصه هاي مختلف در ميدان 

مسائل اجتماعي و جامعه به ميدان بياورد اما برخي نگاه ها، 
صحبت ها، روش ها و اظهارات در جاهايي بر اين موضوع سايه 
انداخت. قاليب��اف ادامه داد: امروز ۴۰ درصد اعضاي هيات 
علمي را بانوان تشكيل مي دهند و حدود ۲۰ درصد مديران 
در سطوح مختلف از زنان هستند و در برخي گرايش ها تا ۶۰ 
درصد دانشجويان دختران هستند؛ البته برخي نقدهاي ما 
همين اس��ت كه در برنامه ريزي دچار اشكالاتي مي شويم 
كه ۶۰ درصد بانوان در دانش��گاه هستند اما چاره انديشي 
نمي ش��ود كه با ظرفيت ها و توقعات موجود چه برنامه اي 
براي خروجي آن داريم. رييس نهاد قانونگذاري كشورمان 
در ادامه با بيان اينكه بانوان بايد عضو فعال جامعه باش��ند، 
اظهار داشت: در اين شرايط نمي توان سازوكار، خدمات و 
حتي مبلمان شهر را مردس��الارانه طراحي كرد كه برخي 
اين برداشت را مي كنند كه انقلاب اسلامي با حضور زنان 
در عرصه اجتماعي مخالف اس��ت در حالي كه بدون شك 
انقلاب نشان داده و اين فرصت را فراهم كرده است تا زنان در 
عرصه هاي مختلف حضور داشته باشند. وي تأكيد كرد: در 
كنار آن نگاه، اين باور را داريم كه زن ركن ركين خانواده است 
و خانواده اساس پيشرفت جامعه در همه ابعاد خود مي باشد 
و مهم ترين بحث پيش��رفت در جامعه بدون ش��ك منابع 
انساني است و در تربيت اين منابع انساني نقش مادران و زنان 
بي نظير است و كس ديگري نمي تواند آن را انجام دهد البته 
اين به اين معنا نيست كه كار مادران صرفا فرزندآوري باشد؛ 
اين صحبت ها متناقض نيست بلكه شايد در ظاهر در تضاد 
باشند اما همان دوگانه هايي هستند كه مكمل هم هستند. 
وي همچنين با ابراز تأسف از اينكه جرأت عذرخواهي نيز 
نداريم، اظهار داشت: اين عذرخواهي بايد به زبان و عمل باشد 
اما متأسفانه در اين حوزه لكنت داريم و اينجاست كه زنان، 
مردان، جوانان و پيشكسوتان جبهه انقلاب بايد به صورت 
جدي به اين مباحث بپردازند و از هر بحث حاشيه اي فاصله 

بگيرند. رييس مجلس شوراي اسلامي همچنين با اشاره 
به اين مطلب كه جهاد تصميم، براي ما مسوولان به اندازه 
جهاد تبيين مهم است، گفت: ما مسوولان در بخش هاي قابل 
توجهي در جهاد تصميم مردد هستيم چرا كه تصميم سخت 
است و هزينه دارد و زحمت برمي دارد اما بدون شك كارهاي 
بر زمين مانده امروز ما نيازمند شجاعت در تصميم گيري و 
هزينه دادن آبرو، جان و زمان اس��ت و طبيعتا يك تصميم 
درست توأم با خرد جمعي كه مبتني بر سنت هاي الهي و 
مردمي سازي باشد، مي تواند راهگشا باشد. وي افزود: زماني 
كه از جهاد تبيين سخن مي گوييم يعني وقتي كليات قانون 
حمايت از زنان در مقابل سوءرفتارها تصويب شد، تبيين آن 
در جامعه بسيار مهم است و زنان انقلابي در جبهه انقلاب 
بايد اين موضوع را سر دست گرفته و درباره آن سخن گفته 
و از آن دفاع كنند كه انديشه و منطق انقلاب و نگاه دقيق و 
آگاهانه برخاسته از انديشه سياسي امام خميني )ره( و فرمان 
و مطالبه مقام معظم رهبري نس��بت به زنان جامعه است. 
رييس نهاد قانونگذاري كشورمان در ادامه با بيان اينكه دست 
نياز به سمت شما بانوان براي تبيين اين موضوع دراز مي كنم، 
اظهار داش��ت: بعد از تصويب كليات اين طرح، موضوع در 
حال بررسي در كميسيون هاي تخصصي مربوطه است كه 
اگر اشكالات و ايراداتي دارد بايد از اين فرصت استفاده كرده 
و ايرادات آن را با ارايه پيشنهادات برطرف كنيم اما متأسفانه 
گاهي نقدهاي غيرمنصفان��ه اي از آن صورت مي گيرد كه 
رنگ و بوي خدايي ندارد؛ اي��ن منطق كه فقط كار خود را 
كار بدانيم و به كار ديگران اهميت ندهيم كار جبهه انقلاب 
نيست. وي افزود: اين اقدام مجلس، به امنيت كشور كمك 
مي كند و به ظرفيت سازي از استعدادهايي كه واقعا در بخش 
بانوان در كشور مورد خفقان قرار گرفته است، كمك مي كند؛ 
اين لايحه اين ظرفيت و فرصت را دارد كه حرفي سياسي، 
اجتماعي، فرهنگي، ديني و برخاسته از انقلاب باشد. اگر افراد 

ديگري اين كار را انجام مي دادند، اين روزها تمام رسانه ها و 
فضاي مجازي به عنوان يك فتح الفتوح از آن ياد مي كردند 
اما افسوس از اينكه چند يادداش��ت و ميزگرد و جلسه در 
رسانه ها و صداوسيما داشته باشيم. آيا اينگونه مي خواهيم 
نقش زنان را دنبال كنيم؟! قاليباف در ادامه با گراميداشت ياد 
و خاطره مرحوم عماد افروغ كه نقد درون گفتماني را مطرح 
كرد و پاي آن ايستاد، گفت: ما بايد خود را نقد كنيم و مخالف 
نقد نيستيم اما حتما تخريب خوب نيست و ايجاد اختلاف 
در جبهه انقلاب درس��ت نيس��ت. در حالي كه امروز همه 
مردم اين توقع را دارند كه جبهه انقلاب بر مشكلات فائق  
آيد نبايد اجازه دهيم تقابل در اين جبهه ايجاد شود كه گناه 
نابخشودني است. رييس مجلس شوراي اسلامي در ادامه با 
اشاره به جهاد تصميم كه نيازمند گذشت، شجاعت، محبت، 
سينه فراخ، صبر، تحمل و وقت گذاشتن است، عنوان كرد: 
ما براي انقلاب، ايران، مل��ت و فرزندان عزيزمان بايد وقت 
بگذاريم. شهيد سليماني مي گفت وقتي ما حزب اللهي ها 
همه چيز را براي خودمان و حزب، مس��جد، هيات، كوچه 
و محله خودمان مي خواهيم، كار به درستي پيش نمي رود. 
او مي گفت وقتي در فرصتي كه در هواپيما هستيم به جاي 
اينكه كنار هم بنش��ينيم و حرف بزنيم، دوست دارم كنار 
كساني بنشينم و حرف بزنم كه گويا هيچ نسبتي با آنها نداريم 
چرا كه بايد حرف آنها را نيز شنيد. وي در ادامه با بيان اينكه 
ما حتما در ارتباط با همين موضوعات مثل حجاب و عفاف با 
نگاه درست و منطقي و با روش هاي ايجابي و درس گرفتن از 
همه روش هاي غلطي كه در گذشته داشتيم يك بار بازنگري 
كرده و براي آن فكر كنيم، اظهار داش��ت: ما بايد بتوانيم با 
تصميمات مهم و شجاعانه در همه عرصه هاي اجتماعي، 
فرهنگي، سياسي و به ويژه با اولويت مسائل اقتصادي را حل 
كنيم و مطمئن باشيم كه موضوع اقتصاد موضوع مهمي 
است كه بايد به عنوان اولويت به آن نگاه شود كه اگر بر آن 
فائق آييم راحت ت��ر مي توانيم در حوزه هاي ديگر صحبت 
كنيم چرا كه اكنون س��ايه ناكارآمدي آن بر ساير حوزه ها 
نيز افتاده است. قاليباف ادامه داد: رهبري راهبرد امنيت، 
سلامت، مشاركت و رقابت را براي انتخابات برشمردند 
كه ما انقلابي ها نمي توانيم هيچ كدام از اين راهبردها 
را نبينيم و همين قدر كه امنيت و س��لامت آن براي ما 
مهم اس��ت مشاركت و رقابت آن نيز براي ما مهم است 
و همه دستگاه هايي كه مسووليت برگزاري انتخابات را 
دارند بايد اين ۴ راهبرد را در سازوكار خود تدوين كنند 
و همه اعضاي جبهه انقلاب نيز بايد اين ۴ راهبرد را در 
كنار هم ببينند و منسجم شده و در كنار هم بايستند 
و با افتخار از انديش��ه سياس��ي امام)ره( و شهدا و از 
فرمايشات رهبري دفاع كرده و صادقانه به مردم نشان 
دهند كه خدمتگزار آنها هستند و قصد دارند مسائل و 
مشكلات آنها را با اولويت حوزه اقتصادي حل كنند.



مهم ترين صنعت براي تحقق س��ودآوري و جذابيت 
سرمايه گذاري در بخش هاي مختلف اقتصادي كشور، 
صنعت نفت و گاز كش��ور است كه هم تقاضاي بالايي 
براي آن وجود دارد و هم امكان توس��عه آن در كشور 
وجود دارد. بنابراين، مش��اركت مردم در تامين مالي 
پروژه هاي زيرساختي صنعت نفت و گاز با مدل شركت 
سهام عام پروژه، مي تواند به افزايش مشاركت مردم در 
اقتصاد، هدايت نقدينگي به سمت توليد و همچنين 

توسعه اقتصادي كشور كمك كند.
مهدي هاش��م زاده، كارشناس حوزه انرژي، با اشاره به 
اهمي��ت تامين مالي پروژه هاي صنع��ت نفت و گاز با 
مدل شركت سهام عام پروژه در گفت وگو با »تعادل« 
گفت: مساله تامين مالي و سرمايه گذاري در پروژه هاي 
توسعه اي صنعت نفت و گاز و همچنين توسعه ميادين 
گازي و نفتي يكي از مهم ترين موضوعات پيش روي 
حكمراني انرژي كشور است؛ با وجود اينكه نقدينگي 
موجود در جامعه به ميزان بس��يار بالايي در بازارهاي 
مختلف وارد مي شود و بستري براي هدايت نقدينگي 
در نظر گرفته نشده است؛ اما مي توان به پشتوانه همين 
نقدينگي موجود نيز به سمت تامين مالي در پروژه هاي 
مهم صنعت نفت و گاز رفت و تنها بايد بس��تر مناسب 
آن را تعبيه كرد. از همين رو مدل تامين مالي مبتني 

بر اعطاي سهام پروژه در بازار سرمايه پايه ريزي شد.
وي افزود اين مدل كه تجربه استفاده از آن به قرن 18 
ميلادي و تامين مالي ريل سراسري امريكا برمي گردد، 
يك��ي از مهم ترين اب��زار در دس��ترس دولت ها براي 
بسترسازي جهت هدايت نقدينگي به سمت توليد و 
هدايت نقدينگي به س��مت بازارهاي سرمايه گذاري 
مبتني بر رشد اقتصادي پايدار است. در اين مدل كه با 
مشاركت مردم در اقتصاد همراه است، علاوه بر هدايت 
نقدينگي، يك بس��تر مهم و مناسب براي تامين مالي 
پروژه هاي زيرساختي صنعت نفت و گاز تهيه خواهد 
شد.  اين كارشناس انرژي مطرح كرد: بر همين اساس 
شركت س��هام عام پروژه با فراهم كردن بستر مناسب 
مشاركت مردم در تامين مالي پروژه هاي زيرساختي 
كشور، به عنوان يك راهكار مهم در توسعه اقتصادي 
كش��ور مورد توجه قرار گرفته اس��ت. اي��ن روش، در 
بسياري از كشورهاي جهان، به عنوان يك روش موثر 
براي جذب سرمايه و تأمين منابع مالي براي پروژه هاي 

زيرساختي مورد اس��تفاده قرار مي گيرد. هاشم زاده با 
اشاره به مزاياي مدل شركت س��هام عام پروژه اظهار 
كرد: از مزاياي مشاركت مردم در تامين مالي پروژه هاي 
عمراني و زيرساختي كشور مي توان به جذب نقدينگي 
و سرمايه در دسترس مردم، توسعه اقتصادي سريع، 
توسعه بازار سرمايه و هدايت نقدينگي به سمت توليد 
اشاره كرد. جذب نقدينگي سرگردان به سمت توليد با 
سرمايه گذاري از طريق مدل شركت سهام عام پروژه 
يكي از مزيت هاي اين مدل است كه مردم مي توانند به 
عنوان سرمايه گذار در پروژه هاي عمراني و زيرساختي 
شركت كنند و به توسعه كشور كمك كنند. وي ادامه 
داد: همچنين در جهت ارتقاي توسعه اقتصادي، شركت 
سهام عام پروژه با جذب سرمايه گذاري موردنياز توسعه 
صنعت نفت و گاز و با توسعه زيرساخت هاي مورد نياز 

كشور، امكانات جهت توليد بيشتر را بهبود مي بخشد و 
اين موضوع باعث ارتقاي بهره وري و توسعه اقتصادي 
مي شود. همچنين با مدل شركت سهام عام پروژه بازار 
سرمايه نيز عمق بيشتري خواهد يافت و شركت هاي 
بيشتري در آن پذيره نويسي مي كنند كه به توسعه بازار 
سرمايه كمك بسزايي خواهد كرد. مشاركت مردم در 
تامين مالي پروژه هاي صنعت نفت و گاز با مدل شركت 

سهام عام پروژه، باعث توسعه بازار سرمايه مي شود.
اين كارشناس انرژي با اشاره به مزيت اصلي مدل شركت 
سهام عام پروژه در بسترسازي جهت هدايت نقدينگي 
و جلوگيري از ورود نقدينگي به بازارهاي موازي توليد و 
تشديد تورم با تامين مالي پروژه هاي صنعت نفت و گاز 
گفت: هدايت نقدينگي به سمت توليد نيز اصلي ترين 
مزيت مدل شركت س��هام عام پروژه است كه از ورود 

نقدينگي به بازاره��اي موازي توليد و تش��ديد تورم 
نيز جلوگيري مي كند. با اين روش، س��رمايه گذاران 
مي توانند به صورت مس��تقيم در پروژه هاي توليدي 
سرمايه گذاري كنند و به افزايش توليد و ايجاد اشتغال 

كمك كنند. 
وي بيان داشت: همچنين مهم ترين صنعت براي تحقق 
س��ودآوري و جذابيت س��رمايه گذاري در بخش هاي 
مختلف اقتصادي كشور، صنعت نفت و گاز كشور است 
كه هم تقاضاي بالايي براي آن وجود دارد و هم امكان 
توسعه آن در كشور وجود دارد. بنابراين، مشاركت مردم 
در تامين مالي پروژه هاي زيرساختي صنعت نفت و گاز 
با مدل شركت س��هام عام پروژه، مي تواند به افزايش 
مشاركت مردم در اقتصاد، هدايت نقدينگي به سمت 

توليد و همچنين توسعه اقتصادي كشور كمك كند.
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تخصيص كارت سوخت آزاد 
اضطراري براساس فروش 

جايگاه هاي سوخت
مديرعامل شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي 
گفت: كارت س��وخت آزاد جايگاه داران بسته به 
ف��روش و مراجعه خودرو ب��ه جايگاه هاي عرضه 
سوخت در اختيار مالكان قرار گرفته است و هيچ 

كمبودي در اين زمينه وجود ندارد.
به گزارش تسنيم، علي اكبر نژادعلي، مديرعامل 
شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي در نشست 
هماهنگي با مديران مناطق سي وهفت گانه شركت 
ملي پخش فرآورده هاي نفتي، اظهار داشت: كارت 
سوخت آزاد اضطراري در همه جايگاه ها موجود 
اس��ت و مردم مي توانند بدون كمترين مش��كلي 
سوخت مورد نياز خود را دريافت كنند، اما توصيه 
مي شود كه هموطنان با استفاده از كارت شخصي 
خود، اين ش��ركت را در فرهنگ سازي استفاده از 
كارت هاي شخصي سوخت به منظور بهبود نظام 

توزيع بنزين ياري كنند.
وي با اش��اره به بند »ح« تبصره 14 قانون بودجه 
كش��ور مبني بر تكليف وزارت نف��ت براي توزيع 
بنزين از طريق كارت هاي سوخت شخصي، افزود: 
بايد فرهنگ س��ازي مطلوب در اين زمينه انجام 
شود تا ساماندهي لازم در اين زمينه مقدور باشد.

مديرعامل شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي 
با تاكيد بر پايش و رصد دايمي وضع جايگاه هاي 
سوخت كش��ور در همه مناطق سي وهفت گانه، 
گفت: در روند س��اماندهي نظرات مردم در همه 
مجاري عرضه به منظور تامين رفاه بيش��تر مردم 
و رفع چالش هاي احتمالي اخذ و نس��بت به رفع 

نواقص اقدام خواهد شد.
نژادعلي تأكيد كرد: باوجود مشكلات موجود براي 
تأمين كارت هاي خام با تلاش هاي انجام شده در 
شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي ايران همه 
درخواس��ت هاي صدور كارت س��وخت المثني و 
خودروهاي نوشماره تا اسفندماه توليد و تحويل 
پست شده است كه براساس اطلاع واصله بيش از 
95 درصد آنها تحويل مردم شده و مابقي در باجه 
معطله پست است كه از ش��ركت پست خواسته 
شده كه يك مرتبه ديگر به آدرس مالكان ارسال 

شود.
وي تصريح كرد: هموطناني كه هنوز كارت سوخت 
ش��خصي خود را دريافت نكرده ان��د، مي توانند از 
طريق س��امانه پاسخگويي ش��ركت ملي پخش 
فرآورده هاي نفت��ي ايران به ش��ماره 09627 از 

تازه ترين وضع كارت سوخت خود مطلع شوند.
مديرعامل شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي 
همچنين با تأكيد بر اينكه بيش از 95 درصد مردم 
هم اكنون كارت س��وخت ش��خصي دارند، گفت: 
اس��تفاده از اين كارت بايد در اولويت قرار بگيرد، 
اما كارت آزاد اضطراري نيز براي موارد ضروري در 
جايگاه ها موجود است تا افرادي كه كارت شخصي 
به همراه ندارند يا كارت س��وخت ش��خصي آنها 
مفقود شده يا سهميه آنها به اتمام رسيده است، از 

اين كارت ها استفاده كنند.
نژادعلي افزود: س��اماندهي كارت هاي س��وخت 
مج��اري عرض��ه نيازمند همت و هم��كاري بين 
دس��تگاهي و بين م��ردم و ش��ركت ملي پخش 
فرآورده ه��اي نفتي اس��ت و ش��ركت پخش نيز 
نظارت و پايش لازم را به منظور به سرانجام رساندن 

موفقيت آميز اين طرح انجام خواهد داد.
وي بيان ك��رد: كارت س��وخت آزاد جايگاه داران 
بس��ته به فروش و مراجعه خودرو به جايگاه هاي 
عرضه سوخت در اختيار مالكان قرار گرفته است 
و هيچ كمبودي در اين زمينه وجود ندارد و هدف 
تنها ساماندهي وضعيت توزيع سوخت در مجاري 

عرضه كشور است.

پيشنهاد روسيه براي فروش
گاز ارزان به قزاقستان

وزير انرژي قزاقس��تان اعلام كرد روسيه فروش 
گاز طبيعي ب��ه قيمت پايين تر از قيمت بلاروس 
و بس��يار پايين تر از قيمت اروپايي را پيش��نهاد 

كرده است.
به گزارش ايسنا، مسكو كه عملا دسترسي به بازار 
گاز اروپا را از دس��ت داده است، به دنبال تقويت 
فروش در آس��يا از جمله جمهوري هاي شوروي 
س��ابق در آس��ياي مركزي بوده و تخفيف هاي 
چشمگيري را پيشنهاد مي كند كه نشان مي دهد 
تحريم هاي غربي تا چه حد، ش��ركت گازپروم را 

تحت فشار قرار داده است.
آلماسادام س��اتكاليايف، اعلام كرد قزاقستان و 
روس��يه با يك طرح اوليه براي س��اخت خطوط 
لوله اي كه گاز روس��يه را منتقل مي كند، توافق 
كرده اند و اين توافق بايد توس��ط دو دولت تاييد 
شود. او بدون اش��اره به جزييات، به خبرنگاران 
گفت: روس ها، قيمت بسيار ارزانتري از بلاروس 

به ما پيشنهاد كرده اند.
قزاقس��تان براي هر هزار متر مكعب گاز، معادل 
128.52 دلار به روبل روسيه به مسكو پرداخت 
مي كند. طبق آمار رفينيتيو، در اروپا، قيمت گاز 
هلند ب��راي تحويل در ماه م��ه، 4۳ يورو به ازاي 
هر مگاوات ساعت يا حدود 4۳0 يورو )471.19 
دلار( به ازاي هر هزار متر مكعب معامله مي شود.

روس��يه س��ابق بر اين از قزاقس��تان، ازبكستان 
و تركمنس��تان از طري��ق يك خ��ط لوله دوران 
ش��وروي گاز وارد مي كرد كه مهندس��ان اكنون 
به دنبال معكوس كردن جريان آن هس��تند. بر 
اساس گزارش رويترز، قزاقستان علاقه بيشتري 
براي تامين انرژي براي مناطق مركزي، شمالي 
و ش��رقي خود دارد كه به مرزهاي روسيه نسبتا 
نزديك هستند اما از خط لوله فعلي، دور هستند.

كارشناس حوزه انرژي در گفت وگو با »تعادل« مطرح كرد

واكنش دبيركل اوپك به انتقاد آژانس بين المللي انرژي

لزوم مشاركت در پروژه هاي زيرساختي صنعت نفت و گاز

نفت مقصر تورم جهان نيست

چهار استان با خشكسالي مواجه اند

دبيركل اوپك انتق��اد آژانس بين المللي انرژي مبني 
بر تش��ديد تورم و نااطميناني در ش��رايط اقتصادي 
جهان بر اثر تصمي��م اوپك پلاس براي كاهش توليد 
داوطلبان��ه را رد كرد. به گ��زارش ايلنا، هيثم الغيص 
 Energy( در گفت وگو با نش��ريه انرژي اينتلجنس
Intelligence( اظهار كرد كه كاهش توليد بعضي 
از اعضاي توليدكنندگان عضو س��ازمان كشورهاي 
صادركننده نفت )اوپ��ك( و غيراوپك )اوپك پلاس( 
جزو توافقنامه رسمي اين سازمان نيست و اين تصميم 
داوطلبانه بعض��ي از توليدكنندگان عضو اين ائتلاف 
به عنوان اقدامي پيش��گيرانه با هدف حمايت از ثبات 
بازار نفت اس��ت. وي همچنين در ادامه اين گفت وگو 
ضمن تأكيد بر پايين بودن رقم س��رمايه گذاري ها در 
بخش بالادست نفت جهان و تأثير منفي آن بر اقتصاد 
جهان، خواستار گفت وگوهاي سازنده بين كشورهاي 
توليدكننده و مصرف كننده براي حل چالش هاي انرژي 
مورد نياز ش��د. آژانس بين المللي انرژي در تازه ترين 
گزارش چش��م انداز انرژي كوتاه م��دت ماهانه خود 
اوپك پلاس را مسوول تصميم غيرمنتظره براي كاهش 
عرضه نفت در دوم آوري��ل )1۳ فروردين ماه 1402( 
دانس��ته و تأكيد كرده اس��ت كه اين كاهش ها خطر 
تش��ديد كمبود عرضه نفت مورد انتظار در نيمه دوم 
سال 202۳ و افزايش قيمت نفت را به همراه خواهند 
داشت و اين شرايط باعث نااطميناني شرايط اقتصادي 

مي شود، نظر شما در اين باره چيست؟
نخست اينكه نخستين بار نيست كه آژانس بين المللي 
ان��رژي از اوپك و ائتلاف اوپك پ��لاس انتقاد مي كند. 
متأسفانه در اين زمينه ش��اهد ثبت ركورد هستيم، 
با اين حال بارها ش��اهد بوديم كه بازار نفت بر اساس 
بنيان هاي بازار پيش مي رود، به طوري كه پيش بيني ها 

و تصميم هاي دقيق تر و صحيح اوپك ثابت مي شود.
تصميم اكتبر سال گذشته ميلادي اوپك پلاس مبني 
بر كاهش روزانه 2 ميليون بشكه اي نمونه اي بسيار تازه 
در اين باره است، در آن زمان ما به ترديدهاي پيرامون 
چش��م انداز اقتصادي جهان و بازار نفت و تأثيرش بر 

عوامل بنيادي بازار پي برديم.
 تصميم با اجماع براي كاهش عرضه روزانه 2 ميليون 
بشكه اي واكنشي فعال و موثر بود. بي شك به ياد داريد 
كه چگونه آن تصميم هم به شدت به باد انتقاد گرفته 
شد، اما چند ماه بعد و با وقوع رويدادهايي بيشتر ناظران 
و تحليلگران تصميم ائتلاف اوپك پلاس براي كاهش 
عرضه را با عنوان اقدامي صحيح براي تضمين ثبات بازار 

ستودند. دوم، من مي خواهم براي همگان اين موضوع را 
روشن كنم كه اوپك پلاس در ماه آوريل تصميمي براي 
كاهش توليد نگرفته و اين كاهش ها داوطلبانه از سوي 

دولت هاي عضو اين ائتلاف بوده است.
اين حق حاكميتي كشورهاست كه به طور داوطلبانه 
توليد خود را در آنچه به وض��وح يك اقدام احتياطي 

ناميده مي شود، تعديل كنند.
ارايه نادرست و مس��تمر چنين اقدام ها و انتقادهاي 
بي اس��اس نتيج��ه معك��وس دارد و تنه��ا مي تواند 
نوسان هاي بيشتر و بي ثباتي بازار نفت را در پي داشته 
باشد. ما در اوپك و اوپك پلاس به طور كامل بر مباني 
بازار تمركز داريم و از طريق گفت وگوي منظم و شفاف 
با مصرف كنندگان و سهامداران تصميم ها را تكميل 

مي كنيم .
كاهش اخير اعضاي اوپك پلاس كه قرار است از ماه مه 
اعمال شود براي اقتصاد جهاني و مصرف كنندگان نفت 

خطرناك توصيف شد. نظر شما در اين باره چيست؟
عوامل زيادي بر شرايط اقتصاد جهاني تأثير مي گذارند، 
همين مشكلات بانكي نمونه اي تازه و افزايش نرخ تورم 
در بسياري از نقاط جهان نمونه اي ديگر از اين عوامل 
هستند كه با اقدام هاي سياستي خاص تشديد شده اند.

ديگر بازارهاي ان��رژي به مراتب بيش��تر از بازارهاي 
نفت دچار بي ثباتي بوده اند كه بيش��تر به دليل نقش 
تثبيت كننده ائتلاف اوپك پلاس بوده است، بنابراين 
مقصر دانستن نفت در موضوع تورم قابل قبول نيست.

 )CPI( هنگامي كه به شاخص قيمت مصرف كننده
كه قيمت غذا و انرژي را شامل نمي شود نگاه مي كنيم، 
اين موضوع به وضوح قابل مشاهده است. در واقع دليل 
اصلي افزايش نوس��ان هاي بازار انرژي، نبود س��ال ها 
س��رمايه گذاري در بخش هاي بالادست و توقف همه 
س��رمايه گذاري ها در صنعت نفت اس��ت. همانطور 
كه مستحضريد اين موضوعي اس��ت كه ما در اوپك 

سال هاست نسبت به آن هشدار مي دهيم.
برعك��س معتقدي��م تلاش هاي م��ا ب��راي تثبيت 
ب��ازار جهاني نف��ت در ميان م��دت و بلندمدت براي 
اقتصاد جهاني مفيد اس��ت، زيرا اين اقدام ها مشوق 
سرمايه گذاري ها هستند و امكان صرفه جويي بيشتر 

را فراهم مي كنند.
ايجاد ظرفيت هاي توليد تازه از افزايش قيمت بالقوه 
كه به نوبه خود آسيب جدي به اقتصاد جهاني مي زند، 

جلوگيري مي كند.
دبيرخانه اوپك گزارش ماهانه خود را يك روز پيش از 
گزارش چشم انداز كوتاه مدت انرژي آژانس بين المللي 
انرژي منتش��ر كرد. تفاوت عمده بين ديدگاه اوپك و 

آژانس بين المللي انرژي چيست؟
در گ��زارش ماه آوريل دبيرخانه اوپك، اين س��ازمان 
پيش بيني رش��د اقتصاد جهاني براي س��ال 202۳ 
ميلادي را روي رقم 2.6 درصد نگه داشت، اما در عين 
حال هشدار داد كه اقتصاد جهاني به عبور از چالش هايي 
از جمله تورم، نرخ هاي بهره بالاتر به ويژه در حوزه مالي 

يورو و ايالات متحده امريكا و بدهي بالا ادامه خواهد داد.
اوپك پيش بيني براي رشد تقاضاي جهاني نفت را براي 
سال 202۳ ميلادي 2 ميليون و ۳00 هزار بشكه در روز 
حفظ كرد. آژانس بين المللي انرژي هم پيش بيني خود 
براي رشد تقاضاي جهاني در سال 202۳ ميلادي را در 
گزارش ماه آوريل حدود روزانه 2 ميليون بشكه حفظ 
كرد كه به نظر مي رسد در مسير درستي قرار دارد و به 

پيش بيني اوپك نزديك تر است.
با توجه به رش��د تقاضاي نفت چين در س��ال جاري 
ميلادي كه بخش عمده اي از رش��د پيش بيني شده 
تقاضاي جهان��ي نفت را تش��كيل مي ده��د، اوپك 
برآوردش درباره تقاضاي جهان��ي نفت را در گزارش 
ماه آوريل نسبت به گزارش ماه مارس روزانه حدود 50 
هزار بشكه افزايش داد و 760 هزار بشكه در روز اعلام 
كرد، در حالي كه آژانس بين المللي انرژي پيش بيني 
خ��ود را روزانه حدود 200 هزار بش��كه افزايش داد و 
پيش بيني كرد كه روزانه يك ميليون و 200 هزار بشكه 

در روز افزايش مي يابد.
من مي خواهم از اين فرصت استفاده كنم و بر اهميت 
توافقنامه هم��كاري براي حفظ ثبات ب��ازار جهاني 
نفت تأكيد كنم و از همه كش��ورهايي كه در موفقيت 
مس��تمر آن در هفتمين س��ال فعاليت خود با وجود 
همه چالش هاي عظيم مشاركت داشتند، تشكر كنم.

اوپ��ك همچنين ب��ه بحث هاي عين��ي و متعادل در 
پرداختن به چالش هاي انرژي در آينده اهميت زيادي 
مي دهد. هم زمان با پرداختن به مسائل مهمي مانند 
تغييرات اقليمي و انتقال انرژي، جهان بايد اطمينان 
يابد س��رمايه گذاري هايي كه به شدت به آن نياز دارد 
تحقق يابد تا از اين طريق منابع انرژي مورد نياز براي 
تضمين رشد اقتصاد جهاني آينده و توجه به توسعه 

پايدار و ريشه كني فقر انرژي انجام شود.
بن��ده بارها درباره ادامه روايات نادرس��ت درباره لزوم 
توقف س��رمايه گذاري در صنعت نفت هشدار داده ام، 
چنين اقدام هايي تنها مي تواند به بروز مسائل امنيتي 
بيشتر در حوزه انرژي و تشديد نوسان ها در آينده بازار 
انرژي همراه با پيامدهاي منفي براي مصرف كنندگان، 

توليدكنندگان و اقتصاد جهاني منجر شود.
اجازه دهيد سخنانم را با اين بحث به پايان ببرم كه ما 
بايد »با هم« كار كنيم نه اينكه مقابل هم قرار گيريم. 
ما در اوپك معتقديم كليد غلبه بر چالش هاي انرژي 
آينده مشاركت و گفت وگوي سازنده با همه حاضران 

در بازار است.

وزير نيرو گفت: در مازندران، گلستان، خراسان رضوي 
و سيستان و بلوچستان و برخي ديگر استان ها شرايط 
خشكسالي داريم اما اميدواريم طي ماه هاي آينده شاهد 

بارش هايي باشيم كه اين كمبودها را جبران كند.
به گزارش ايسنا، علي اكبر محرابيان در حاشيه جلسه 

هيات دولت در جمع خبرنگاران در پاسخ به پرسشي 
درباره وضعيت تكميل ظرفيت سدهاي كشور، اظهار 
كرد: ميزان پرشدگي س��دها حدوداً 6۳ تا 64 درصد 
است. در برخي مناطق كشور، سدها در مرحه سرريز 
هستند و وضعيت خوبي دارند و در برخي مناطق كشور 

نيز متاسفانه وضعيت سدها متفاوت است. وي در رابطه 
با ميزان آب سدهاي كش��ور، اظهار كرد: 12 درصد با 
شرايط طبيعي فاصله داريم اما نسبت به سال گذشته 
به همين ميزان رش��د داريم. يعني وضعيت متوسط 

كشور از سال گذشته بهتر است .

وزير نيرو يادآور شد: در مازندران، گلستان، خراسان 
رضوي و سيس��تان و بلوچس��تان و برخي ديگر از 
استان ها شرايط خشكسالي داريم و اميدواريم كه 
طي ماه هاي آينده شاهد بارش هايي باشيم كه اين 

كمبودها را جبران كند.

نفت از صعود بازماند

قيمت نفت در معاملات روز چهارشنبه كه بازار 
به سبك و س��نگين كردن احتمال افزايش نرخ 
بهره از س��وي بانك مركزي امريكا و متاثر شدن 
رشد اقتصادي و مصرف سوخت پرداخت، اندكي 
كاهش پي��دا كرد. بهاي معام��لات نفت برنت با 
هفت س��نت كاهش، به 84 دلار و 70 سنت در 
هر بش��كه رس��يد. بهاي معاملات وست تگزاس 
اينترمدي��ت امريكا با پنج س��نت كاهش، به 80 
دلار و 81 س��نت در هر بش��كه رس��يد. رافائل 
بوستيك، رييس فدرال رزرو آتلانتا روز سه شنبه 
اظهار كرد: بانك مركزي امري��كا براي مبارزه با 
تورم، احتمالا يك دوره ديگر افزايش نرخ بهره را 
در پيش دارد. بازارها 86 درصد احتمال مي دهند 
ف��درال رزرو نرخ به��ره را 25 واحد در نشس��ت 

سياست گذاري ماه مه افزايش مي دهد.
با اين حال، قيمت ها از گزارش��ي كه نش��ان داد 
ذخاير نفت امريكا در هفته منتهي به 14 آوريل، 
به ميزان حدود 2.68 ميليون بشكه كاهش پيدا 
كرده اس��ت، پش��تيباني ش��دند. به گفته منابع 
آگاه، آمار موسس��ه امريكن پتروليوم نشان داد 
ذخاي��ر بنزين و س��وخت هاي ديگ��ر امريكا هم 
هفته گذش��ته كاهش پي��دا كرده اس��ت. آمار 
رس��مي بعد از ظهر روز چهارشنبه از سوي اداره 
اطلاعات انرژي امريكا منتش��ر مي شود. در اين 
بين، جديدترين آمار نشان داد اقتصاد چين كه 
بزرگ ترين وارد كننده نفت در جهان اس��ت، در 
سه ماهه نخست با نرخ سريع تر از حد انتظار 4.5 
درصد رشد كرد و توليد پالايشگاه هاي نفت اين 
كش��ور هم در مارس، به رك��ورد بالاي جديدي 
صعود كرده اس��ت. بر اس��اس گ��زارش رويترز، 
برايان مارتين و دانيل هاينس، تحليلگران گروه 
»ان اي زد سرچ« در يادداشتي نوشتند: بازار درباره 
تاثير بازگش��ايي چين بر تقاضا بي صبر اس��ت و 
اين حقيقت كه اقتصاد چين با س��ريع ترين نرخ 
در يك سال گذشته رش��د كرده است، از تقاضا 
در ماه هاي آينده پش��تيباني خواهد كرد. با اين 
حال، اين تحليلگران با اش��اره به كاهش حاشيه 
سود پالايش��گاه ها براي ديزل و سوخت جت كه 
نشان مي دهد تقاضاي جهاني ضعيف شده است، 
اظه��ار كردند: بهبود تقاض��اي چين با ضعف در 
نقاط ديگر خنثي شده است. عامل ديگري كه به 
فشار كاهشي بر شاخص هاي بازار نفت افزود، اين 
حقيقت است كه پالايشگاه هاي آسيايي همچنان 
به خريد نفت روسيه در آوريل ادامه دادند. طبق 
اظهارات معامله گران و محاس��بات رويترز، هند 
و چين عمده نفت روس��يه را در آوريل به قيمت 
بالاتر از س��قف 60 دلار كه توس��ط گروه هفت 

تعيين شده شده است، خريداري كردند.

در آستانه حضور رييس جمهور
به خوزستان؛ 

ميدان نفتي سپهر و جفير
آماده بهره برداري رسمي شد

در آستانه حضور رييس جمهور به خوزستان و افتتاح 
رسمي از ميدان نفتي سپهر و جفير، آخرين مرحله 
از تست توليد در اين ميدان به صورت موفقيت آميز 
انجام ش��د. به گزارش خبرنگار ايرنا، س��عيد شاد، 
مديرعامل شركت اكتشاف، توسعه و توليد پاسارگاد 
با بيان اينكه در نخستين دقايق بامداد 29 فروردين 
ماه 1402 شاهد انجام آخرين مرحله از تست هاي 
تولي��د روي چاه هاي ميدان س��پهر و جفير بوديم، 
گفت: طبق شرح كار FTP )توليد اوليه(، 12 حلقه 
چاه حفاري شد كه تمام چاه ها آماده بهره برداري و 
توليد اوليه اس��ت. وي تاكيد كرد: هم اكنون آماده 
توليد اوليه 21 هزار بش��كه نفت در روز هس��تيم. 
مديرعامل شركت اكتشاف، توسعه و توليد پاسارگاد 
با بيان اينكه اين اقدام نخستين پروژه توسعه ميدان 
نفتي با سرمايه و توان تخصصي يك شركت ايراني 
محسوب مي شود، اظهار كرد: طرح توسعه اين ميدان 
در قالب قراردادهاي جديد بالادستي صورت پذيرفته 
و تاكن��ون بي��ش از ۳۳0 ميليون دلار ب��راي توليد 
زودهنگام آن س��رمايه گذاري شده كه اين ميزان تا 
440 ميليون دلار در فاز يك افزايش خواهد يافت. 
همچنين ميزان كل سرمايه گذاري براي انجام تمام 
فازها نيز بالغ بر 2.8 ميليارد دلار خواهد بود. شاد به 
مشخصات اين طرح اش��اره كرد و گفت: نخستين 
قرارداد سرمايه گذاري و توسعه ميدان با شركت كاملًا 
ايراني، بيشترين حجم سرمايه گذاري محقق شده 
در قراردادهاي بالادستي بخش خصوصي، بيشترين 
حجم استفاده از ساخت داخل در قراردادهاي جديد 
بالادستي، بيشترين تعداد دكل هم زمان و سرعت 
توس��عه در قراردادهاي جديد بالادستي، نخستين 
ساخت داخل تجهيزات تكميل 10 هزار PSI و رانش 
موفق آنها و بيشترين توليد نفت در قراردادهاي جديد 
بالادستي از جمله مهم ترين مشخصات طرح توسعه 
ميدان سپهر و جفير بوده است. گفتني است، ميزان 
نفت قابل استحصال اين ميدان 540 ميليون بشكه 

برآورد شده است.



ش��اخص كل بورس تهران از روزها صعود ديروز روند 
اصلاحي به خود گرفت؛ اما در مقابل شاخص هم وزن 
توانست با روند صعودي بسيار خوبي سهم هاي كوچك 
و خرد بازار سرمايه را سبزپوش نگاه دارد. اين موضوع 
در حالي است كه ش��اخص توانسته سقف  سال هاي 
گذشته را رد كند و اكنون در حال جبران عقب ماندگي 
خود اس��ت. استراحت در مسير جبران عقب ماندگي 
طبيعي است و سهامداران نبايد انتظار داشته باشند 
كه شاخص كل بورس دو ماه تمام يك رنگ سبز باشد 

و هيچ سرخي به خود نبيند.
به واسطه سبزپوشي شاخص و رش��د نمادهاي بازار 
سرمايه شاهد ورو نقدينگي هاي جديد به بازار هستيم 
و اگر اين ورود نقدينگي ادامه دار باشد شرايط معاملات 
نيز تغيير خواهد كرد و در نهايت بازار سرمايه به صورت 

واقعي و بر اساس داده هاي تحليلي رشد خواهد كرد.
احتمالا امسال شاهد تغيير روندها باشيم و بازار سرمايه 
بر اس��اس داده و تحليل كرد نه دستكاري و دخالت. 
مهم ترين مش��كل ب��ورس در اوج س��ال 99 و پس از 
دستكاري و دخالت بيش از حد مسوولان بود كه باعث 
شد كه در روزهاي سقوط بورس اعتماد سهامداران را 

نيز از بين برود.
با وجود اين تفاسير باز هم سهامداران ترس از ريزش 
بازار را دارند كه شايد اتفاقات سال 99 در بازار سرمايه 
تكرار ش��ود. البته يكي از مولفه هايي كه مي تواند در 
تكرار س��ال 99 در بازار س��رمايه نقش داش��ته باشد 

مولدسازي است.
 اش��كان زودفكر، كارشناس بازار س��رمايه، به اين 
سوال پاس��خ داد كه با توجه به افزايش عرضه ها آيا 
روند صعودي شاخص بورس متوقف خواهد شد؟ و 
عنوان كرد: بازار س��رمايه در شرايطي قرار دارد كه 
پس از سال 99 به واسطه ريسك هاي سيستماتيك 
قابل توجه به حدي عقب ماندگي بورس از بازارهاي 
موازي افزايش يافت كه سرمايه گذاران اين ريسك ها 
را ناديده گرفتند و جهش اخير بورس آغاز شد. پس 
از رش��د قابل توجه اخير ني��ز همچنان جاماندگي 
بورس از س��اير بازارها زياد بوده و سهامداران نبايد 
نگران عقبگرد بورس از روند صعودي باشند. البته 
بايد به اين نكته توجه كرد كه بازار براي ادامه روند 
خود به استراحت نياز دارد و اين روند منطقي است 
اما با توجه به ورود پول خوب از س��مت اش��خاص 
حقيقي همچنان پتانسيل براي رشد بورس وجود 

دارد.
او در ادام��ه محرك هاي ب��ورس ۱۴۰۲ براي ادامه 
روند رو به رشد خود را مورد بررسي قرار داد و اعتقاد 
داشت: با توجه به افزايش مستمر نقدينگي به نظر 
مي رس��د در صورت عدم اعمال سياست هاي غلط 
توس��ط دولت در رابطه با بازار س��رمايه، مي توانيم 
شاهد هدايت نقدينگي به بخش مولد اقتصاد باشيم. 
يك��ي از عواملي كه مي تواند بورس را به عنوان بازار 
برنده در ۱۴۰۲ معرفي كند، كاهش ريس��ك هاي 
سيس��تماتيك ش��امل آرامش در فضاي سياست 
خارجي و اقتصاد كشور است و بايد به اين نكته توجه 

داش��ت كه تورم هميشه و آشفتگي اقتصاد همواره 
به زيان بورس اس��ت و رشدهاي ش��ارپي بازارهاي 
سفته بازي با ايجاد حس جاماندگي در سهامداران 

باعث خروج پول از بورس خواهد شد.
زودفكر همچنين به پيش بيني روند قميتي دلار آزاد 
پرداخت و خاطرنش��ان كرد: به نظر مي رسد نرخ دلار 
در اعداد كنوني به تعادل رس��يده است و خريداران و 
فروشندگان در اين نرخ به توافق رسيده اند. در صورتي 
كه دولت با مهار تورم سياست هاي شكست خورده اي 
مانند تثبيت نرخ ارز را در پيش نگرفته و از اين طريق 
باع��ث برهم خوردن تعادل در ب��ازار ارز كه نتيجه اي 
خروج س��رمايه از كشور ندارد، نش��ود مي توان گفت 
احتمال رش��د ش��ارپي در نرخ دلار پايين بوده و دلار 
متناسب با رشد نقدينگي با شيب ملايم به مرور افزايش 

خواهد يافت.
اين كارش��ناس در انتها به مقايس��ه بازدهي صنايع 
مختلف در ب��ورس پرداخت و تاكيد داش��ت: صنايع 
كوچك بازار در حال حاضر پتانس��يل رشد بيشتري 
نسبت به بزرگ ترها دارند؛ چراكه در واقع اين صنايع 
از دلار ياران��ه اي صناي��ع بزرگ اس��تفاده مي كنند. 
شركت هاي كوچك بازار، ريسك سيستماتيك كمتري 
را متحمل مي شوند چراكه دخالت هاي دولت در اين 
دسته پايين تر اس��ت البته نبايد از ريسك عدم اجازه 
دولت به برخي شركت هاي اين گروه براي افزايش نرخ 
اشاره كرد كه تنها حدود ۳۵ درصد نمادهاي كوچك 
بازار درگير اين موضوع هستند. در كنار اين موارد به 
دليل ورود و خروج بازيگر به اين سهام ها كه سهامداران 

را براي دريافت سودهاي قابل توجه و يك شبه تحريك 
مي كند در شرايط رشد شارپي اخير بورس نيز يكي از 

دلايل اقبال بيشتر به صنايع كوچك بازار است.

    بازار از دريچه معاملات
در معاملات آخرين روز كاري هفته شاخص كل بورس 
برخلاف روزهاي اخير روندي نزولي داشت و با كاهش 
هزار و ۳۰۴ واحدي معادل ۰.۰6 درصدي در محدوده 
دو ميليون و ۲۳۴ رسيد.؛ از سوي ديگر شاخص هم وزن 
بازار كه نشانگر نمادهاي خرد و كوچك بازار است روز 
گذش��ته با رشد ۴ هزار و 9۰ واحدي به محدوده 76۰ 

هزار واحدي رسيد.
شاخص كل فرابورس نيز با افت ۱۰۰ واحدي به تراز ۲9 
هزار و ۲۰7 واحد رسيد. شاخص هم وزن در فرابورس 
هم روند صعودي داشت و با افزايش 876 واحد به سطح 
۱۳۵ هزار و 9۵ واحد رس��يد. روز چهارشنبه خالص 
تغيير مالكي��ت حقوقي به حقيقي بازار س��هام براي 
ششمين روز كاري متوالي مثبت شد و 8۰۳ ميليارد 

تومان پول حقيقي به بازار سهام وارد شد. 
براس��اس آمار و ارق��ام اكو ايران؛ روز گذش��ته ارزش 
معاملات كل بازار س��هام به 6۳ هزار و 7۱۰ ميليارد 
تومان رس��يد. ارزش معاملات اوراق بده��ي در بازار 
ثانويه ۴۲ هزار و ۲68 ميليارد تومان بود كه 66 درصد 
از ارزش كل معاملات بازار را در اين روز شامل مي شود.

ارزش معام��لات خرد نيز با كاه��ش ۱۳ درصدي به 
نسبت روز معاملاتي قبل به رقم ۱6 هزار و 677 ميليارد 
تومان رسيد. در معاملات ديروز نماد دي )بانك دي( 

بيش��ترين ارزش معاملات بازار س��هام را نيز به خود 
اختصاص داد كه ارزش معام��لات آن ۳9۳ ميليارد 

تومان بود. 
پس از دي، وكار بيشترين ارزش معاملات را داشت و 
حكشتي رتبه سوم بيشترين ارزش معاملات را به خود 
اختصاص داد و پس از آن دو نماد خس��اپا و خودرو در 
رتبه هاي بعدي بيشترين ارزش معاملات قرار گرفتند.

در معاملات نيز س��هام دي با تع��داد ۳ ميليارد و ۱۴ 
ميليون و 7۵8 هزار و ۱۱۵ س��هم در صدر قرار گرفته 
است. شستا در رتبه دوم بيشترين حجم معاملات بازار 
قرار گرفت و رتبه سوم به خساپا تعلق داشت. دو نماد 
وكار و كرمان نيز در رتبه هاي بعدي بيشترين حجم 

معاملات بازار قرار داشتند.

    يك امام صادقي ديگر در بازار
روز گذش��ته و در لحظ��ات پاياني معام��لات اعلام 
ش��د كه رييس س��ازمان بورس تغيير كرده اس��ت و 
حامد سلطاني نژاد پس از هفت س��ال از سمت خود 
خداحافظي كرد و جايگاه خود را به جواد جهرمي كه 
سابقه معاونت عمليات و نظارت بورس كالاي ايران و 

مديريت نظارت بورس كالاي ايران سپرد.
مديرعامل بورس كالا يك��ي از مهم ترين افرادي بود 
كه با بورس كالا بازارهاي سيمان، فولاد، پتروشيمي 
و... را به س��امان رساند و توانست شرايط بهتري براي 
بازارها پديد آورد.  باتوجه به س��وابق جهرمي به نظر 
مي رسد كه اين مدير بتواند شرايط بهتري براي بازار 

سهام پديد آورد.
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بورس دوباره حبابي مي شود؟
فرداي اقتصاد| رش��د قيمت سهام ادامه دارد 
و پس از آنكه در نخس��تين روزهاي سال جاري، 
شاخص كل بورس تهران موفق شد تا قله تاريخي 
ثبت شده در ۱9 مرداد 99 را بازپس گيرد، حالا 
اين نماگر ۱۰ درصد بالاتر نشس��ته و هر روز نيز 
اين قله را ارتقا مي دهد. ح��الا اگر به دو ماه قبل 
برگرديم، از آن زمان تاكنون شاخص كل بورس 
رش��د بيش از ۵۰ درصدي را تجربه كرده است. 
افزايش ارتفاعي كه با توجه به تجربه تلخ س��ال 
99، بس��ياري را نگران كرده كه مبادا حبابي در 
اين بازار تشكيل شده كه همانند سال 99 از آن 
غافل باش��ند و به ناگاه با روند ريزشي قيمت ها و 
آب شدن سرمايه هايشان مواجه شوند. اما چقدر 

اين احتمال وجود دارد؟
براي س��نجش ميزان حباب بازاره��ا ابزارهاي 
متفاوتي مورد اس��تفاده قرار مي گيرد اما در اين 
گزارش سعي مي شود با چند نمودار و متغير ساده 

تا حدودي فاصله تا حباب را بسنجيم.
يك��ي از ابزارهاي��ي ك��ه مي توان به وس��يله آن 
وضعيت فعلي بازار را نس��بت به قله 99 ترسيم 
كرد، مقايسه ارزش دلاري بازار سهام در اين دو 

برش زماني است.
بررسي ها نشان مي دهد هر چند ارزش كل بازار 
سهام با پشت سر گذاشتن قله 99 حالا حتي ۱7 
درصد نسبت به آن محدوده بالاتر قرار گرفته كه 
ارزش دلاري بازار چيزي در حدود ۱87 ميليارد 
دلار اس��ت كه نسبت به قله ۴۳۰ ميليارد دلاري 
س��ال 99 هنوز بيش از ۳۵ درصد فاصله دارد. از 
اين رو با توجه ب��ه برخي برآورده��ا از محدوده 
۲۴۰ ميلي��ارد دلاري ارزندگي ب��ورس، به نظر 
از اي��ن منظر فعلا با تهديد حبابي ش��دن بورس 

مواجه نيستيم.
نسبت قيمت به درآمد آينده نگر بازار سهام يكي 
از ابزارهايي كه تحليلگران براي سنجش وضعيت 
بورس از آن استفاده مي كنند. هدف اين نسبت 
بيان رابطه قيمتي اس��ت كه يك س��رمايه گذار 
بر اس��اس چشم انداز آينده ش��ركت، براي سود 
پيش بيني شده هر سهم مي پردازد و انتظار دارد 

تا به بهره وري برسد.
رشد عجيب قيمت سهام  در سال 99 سبب شده 
بود تا اين نس��بت در روزه��اي اوج بورس از ۲۰ 
واحد ني��ز فراتر برود و حتي در مجموعه س��هام 
كوچك از ۳۰ مرتبه نيز بيش��تر بود. جديدترين 
آمارها اما اين نسبت را 7.۵ واحد برآورد مي كنند 
ك��ه تقريبا در محدوده تاريخي اين نس��بت قرار 
دارد و از اين منظر نيز نمي توان بورس را مستعد 

حبابي شدن در زمان نزديك دانست.
اما يك��ي از ديگر نس��بت هايي ك��ه مي توان به 
وس��يله آن ميزان حباب بازار س��هام را سنجيد، 
نس��بتي موس��وم به نس��بت وارن بافت اس��ت. 
»ش��اخص بافِت« )Buffett indicator( به 
 Market( »صورت ساده، نسبت »ارزش بازار
capitalization( را ب��ه »تولي��د ناخال��ص 
داخلي« )GDP( نشان مي دهد و به اين وسيله، 
وجود حباب در كليت يك بازار سرمايه را بررسي 
مي كند. اين ش��اخص زماني منطقي خواهد بود 
كه نسبت »ارزش بازار« كل شركت هاي حاضر در 
بازار سرمايه، تقسيم بر »توليد ناخالص داخلي« 

يك كشور، عددي كمتر از يك را نشان دهد.
در ح��ال حاضر بررس��ي ها نش��ان مي دهد اين 
ش��اخص در محدوده ۰.89 قرار دارد كه با توجه 
به تعاريف ارايه شده، س��يگنالي از حبابي بودن 
ب��ازار يا نزديك ب��ودن آن به چنين س��طحي را 
مخابره نمي كند. يكي از سوالاتي كه شايد ذهن 
صاحبان سرمايه را به خود مشغول كرده اين است 
كه هر بازاري بر اس��اس چه نرخ دلاري در حال 
ارزش گذاري اس��ت؟ كدام ب��ازار در قيمت هاي 
پايين تري معامله مي شود و در كدام بازار، حباب 

بزرگي تشكيل شده است؟
بازار سكه يكي از اصلي ترين مقاصد سرمايه هاي 
خ��رد در ماه هاي گذش��ته بوده اس��ت. تقاضا تا 
حدي براي س��كه و طلا افزايش يافته كه اكنون 
ربع س��كه گويي با دلار حدود ۱۰۰ هزار توماني 
قيمت مي خورد كه از ي��ك حباب 9۴ درصدي 
حكايت مي كن��د. قيمت فعلي س��كه تمام دلار 
66 هزار توماني را نش��ان داده كه در مقايس��ه با 
نرخ فعلي اس��كناس امريكايي، نشان دهنده يك 
حباب ۲9 درصدي اس��ت و مسكن با اين مبناي 
محاس��باتي ۱۴ درصد حباب دارد. اما در بورس 

شرايط متفاوت است.
بس��ياري از كارشناس��ان و تحليلگران معتقدند 
ارزش روز سهام در اس��اس مفروضات ۳6۵ روز 
آينده قيمت گذاري مي ش��ود و حتي نوس��انات 
مقطعي و هيجان��ات اثرگذار بر بازار نيز، به دليل 
تغيير همين مفروضات است. براي پاسخ دادن به 
اين س��وال كه بورس در حال حاضر با چه دلاري 
معامله مي شود مي توان نگاهي به گزارش اجماع 
تحليگران انداخت. ۱۲۱ تحليلگر از 7۳ نهاد مالي 
مش��اركت كننده در بيس��ت و هفتمين گزارش 
اجماع تحليلگران، قيمت دلار نيما براي س��ال 
آينده را حدود ۴۱ هزار تومان برآورد مي كنند و 
معتقدند در حال حاضر بازار سهام بر مبناي اين 
نرخ در حال قيمت گذاري اس��ت. به اين ترتيب 
بورس تنها بازاري اس��ت كه در ح��ال حاضر يه 

حباب منفي ۲۰ درصدي دارد.
يك��ي از موضوع��ات مه��م ب��راي ب��ورس 
كاموديتي مح��ور ته��ران، روند قيم��ت  جهاني 
كالاهاي پايه اس��ت. آنگونه كه بررسي ها نشان 
مي دهدش��اخص كالايي كي��ان در روزهاي اوج 
س��ال 99 رق��م ۵۰9 واحدي را نش��ان مي داد و 
حالا در فروردين ۱۴۰۲ به 7۳۱ واحد رسيده تا 
محركي مهم براي تداوم صعود قيمت س��هام در 

بورس ۱۴۰۲ باشد.

بازار را با سال ۹۹ مقايسه نكنيد
بورس نيوز| فردين آقابزرگي، كارشناس بازار سرمايه 
بيان كرد: سال ۱۴۰۲ با توجه به جميع جهات و متغير ها 
كه بر آن تاثيرگذار بوده، نقطه ش��روع بازدهي و افزايش 
قيمت و شاخص خواهد بود. در درجه اول عقب ماندگي 
بازار سرمايه نسبت به بازار مسكن و خودرو و سركوب شدن 
و كردن بازار ارز و طلا منجر به تغير مسير نقديگي ۱7۰۰ 
همتي به سمت بازار س��رمايه خواهد شد؛ به خصوص 
كه عقب مانده ترين بازده در سال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ براي 
بورس بوده در صورتي كه تا آستانه حباب بازار مسكن و 
خودرو پيش رفته اند، پس اگر قرار باشد چرخش نقدينگي 
رخ دهد بي شك به سمت بازار سرمايه است. همچنين 
متاسفانه پيش بيني هايي كه حكايت از ادامه تورم ۵۰-۴۰ 
درصدي و نشانه هاي از جمله كسري بودجه ۵۰۰ همتي 
دولت دارد، تاييد كننده ادامه همين تورم خواهد بود در 
نتيجه كاهش ارزش پول ملي را شاهد هستيم كه تورم را 
تشديد و ادامه دار خواهد كرد. وي افزود: در نهايت تسري 
افزايش نرخ فروش محصولات به درآمد حاصل از فروش 
شركت ها و صنايع كه بي شك در دوره ميان مدت بالايي 
يك سال به س��ود عملياتي آنها مي افزايد؛ بنابراين بازار 
سرمايه روند صعودي خود را همراه با نوسانات سينوسي كه 
ذات بورس است ادامه مي دهد. اين فعال بورسي بيان كرد: 
معتقدم كه سال جاري را به هيچ عنوان نمي توان با سال 
99 مقايسه كرد چراكه P/E TTM در آن مقطع )مرداد 
99( ۳8 واحد و P/E forward بالايي ۱۵ واحد بود؛ در 
حال حاضر به واسطه درآمد حاصل از فروش شركت ها و 
حادث شدن تورم الان P/E forward كمتر از 7.۵ واحد 
و P/E TTM كمتر از ۱۰ واحد است؛ بنابراين ظرفيت ها 
و نشانه هاي به طور قابل توجهي با سال 99 تفاوت دارد 
و معتقدم اين اتفاق در زماني ك��ه هيچ يك از بازار هاي 
موازي توانايي و ظرفيت جذب نقدينگي ۱7۰۰ همتي را 
ندارد، رخ داده است. با اين حال به نظر مي رسد كه بهترين 
استراتژي براي سال جاري بر خلاف حركت هاي كه در 
س��ال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ به صورت گذرا رخ داد، پايداري و 
ماندگاري با اولويت سرمايه گذاري در سهام بنيادي است. 

خروج نقدينگي
از صندوق هاي طلا به نفع 

سفته بازي خواهد بود، نه توليد!
سنا| محمدعلي احمدزاده اصل مديرعامل شركت 
س��رمايه گذاري اهتمام ايرانيان بيان ك��رد: هدف از 
توسعه صندوق هاي سرمايه گذاري مانند صندوق هاي 
طلا، هدايت نقدينگي به س��مت توليد نبوده و اصولًا 
اين صندوق ها راه اندازي ش��ده اند تا بر اساس سلايق 
مختلف س��رمايه گذاران، نقدينگي را جذب كرده و 
ارزش دارايي س��رمايه گذاران در برابر تورم نيز حفظ 
ش��ود. وي افزود: قطعاً صندوق هاي طلاي بورس��ي، 
تاثيري در ميزان س��رمايه گذاري مردم در حوزه طلا 
نخواهد داشت و چنانچه صندوق هاي طلاي فعال در 
بازار سرمايه نيز جمع آوري شود، اين نقدينگي به سمت 
توليد نرفته و سرمايه گذاران يا به طور مستقيم در بازار 
طلا سرمايه گذاري كرده يا در ساير بازارها سفته بازي 
خواهند كرد. اين كارش��ناس بازار سرمايه در ادامه با 
اشاره به مزاياي س��رمايه گذاري در صندوق هاي طلا 
گفت: دو مزيت مهم صندوق هاي طلاي بورسي، امنيت 
بالاي سرمايه گذاري و همچنين شفافيت معاملات 
است؛ س��رمايه گذاري در بازار فيزيكي، قطعا اين دو 
مزيت را نخواهد داشت. احمدزاد اصل در خاتمه تصريح 
كرد: هدايت نقدينگي به سمت توليد در گروي حمايت 
دولت از كسب وكارها، تشكيل سرمايه و سهولت جذب 
س��رمايه در بازار اوليه خواهد بود. بازار سرمايه هم با 
پذيرش شركت پروژه ها، تامين مالي جمعي و تسهيل 
فرآيند تأمين مالي بنگاه هاي توليدي مي تواند به اين 
مهم كمك كند؛ در غير اين صورت، مادامي كه توليد 
جذابيتي نداشته باشد، نقدينگي در بازارهاي سوداگرانه 
در حركت خواهد بود؛ كم��ا اينكه در حال حاضر هم 
بعضي كسب وكارها تعطيل شده و صاحبان كسب وكار 

به دلالي در بازارهاي مسكن و طلا و... روي آورده اند.

تاثير تورم  بر بورس 
 تمام صنايع يكسان نيس��ت و تاثير تورم بر صنايع 
متفاوت بوده و بس��تگي به مي��زان افزايش قيمت 
مواد اوليه و افزايش قيمت محصول و خدمات نهايي 
دارد. به عبارت ديگر بايد بررسي شود  كه در اثر تورم 
حاشيه سود شركت بيشتر شده، كمتر شده يا بدون 
تغيير مانده است. اگر افزايش قيمت مواد اوليه بيشتر 
از افزايش قيمت محصولات ش��ركت باشد حاشيه 
سود كاهش يافته و تبع آن قيمت سهام آن نه تنها بالا 

نمي رود بلكه ممكن است كاهش نيز يابد.
بنابراين به طور خلاصه مي توان نتيجه گرفت كه تورم 
باعث رش��د بازار سهام شده ولي اين رشد در صنايع 

مختلف يكسان نيست.
يك ويژگي منحصر به فرد بازار س��هام اين اس��ت 
علاوه بر اينكه به عنوان س��پر تورمي عمل مي كند 
در زمان هاي ثبات اقتصادي و رش��د اقتصادي نيز 
بازار س��هام به رشد خود ادامه مي دهد و اين ويژگي 
ريشه در ماهيت مولد آن دارد و به بازار سهام نسبت 
به ساير دارايي هاي ايمن برتري ويژه مي دهد ممكن 
است اين شبهه پيش بيايد كه بازار سهام متناسب با 
تورم رشد نكرده و دچار عقب افتادگي است. در اين 
مورد بايد گفت كه دليل اين موضوع ريشه در اقتصاد 
دستوري و قيمت گذاري دستوري دارد اما با قطعيت 
مي توان گفت ك��ه در افق هاي زماني طولاني مدت 
نه تنها بازار خود را با تورم تعديل مي كند بلكه حتي 
رشد بسيار بيش��تري نسبت به تورم خواهد داشت. 
اما در ميان مدت ممكن است شاهد فازهاي تاخيري 
و توقفگاه هاي مقطعي بازار و ش��اهد عقب ماندگي 
نسبت به تورم در بازار باشيم كه همانطور كه عرض 

شد در طولاني مدت قطعا تعديل خواهد شد.

»تعادل«بررسيميكند

بورستغييرمسيرميدهد؟

پشت پرده و ابهامات پرونده عرضه خودرو در بورس كالا
سال گذشته ش��وراي رقابت اعلام كرد پرونده عرضه 
خودرو در بورس كالا براي هميشه بسته شده است؛ 
اما اكنون به نظر مي رسد كشمكش بر سر اين موضوع 
در پشت پرده همچنان ادامه دارد! بورس كالا در طول 
س��ال ۱۴۰۱ ميزبان عرضه 68 هزار و ۲۱۵ دستگاه 
خودرو در بازار فيزيكي بود كه معاملاتي به ارزش ۴۱ 

ميليون و ۵6۴ هزار و 86۳ ميليارد تومان را رقم زد.
اي��ن معاملات بي س��ابقه موجب ش��د ب��ه اذعان 
صورت هاي مالي خودروس��ازان، دو عرضه كننده 
بزرگ سايپا و ايران خودرو پس از سال ها گرفتاري 
در باتلاق زيان انباشته، به تدريج در مسير خروج از 

زيان گام بردارند.
در همين حال افزايش عرضه خ��ودرو در بورس كالا 
نه تنها توانست روند صعودي قيمت ها در بازار آزاد را 
كنترل كند بلكه در اغلب موارد منجر به كاهش قيمت 
بازار هم ش��د. به اين ترتيب چالش عرضه خودرو در 
اتاق شيشه اي بورس و كمرنگ ش��دن سود دلالان، 
به مش��كلي جدي براي مافياي خودرو بدل شد. اين 
شرايط سبب شد از نيمه دي ماه تحركات تازه اي عليه 
عرضه خودرو در بورس كالا آغاز شود. به نحوي كه در 
گام نخست، ۱۱ تن از نمايندگان مجلس در نامه اي به 
شوراي رقابت خواستار بازگشت اين شورا به موضوع 
قيمت گذاري خودرو شدند. اين نامه در واقع بهانه اي 
بود تا ش��وراي رقابت، دخالت در بازار خودرو را دوباره 

استارت بزند.
گفتني است تا آن زمان، ۱7 هزار و 766 دستگاه خودرو 
از طريق بورس كالا عرضه ش��ده  بود كه بر اساس آن، 
چهار هزار و 7۰۰ ميليارد تومان پول از جيب دلالان 
خارج ش��ده و به جيب مردم و خودروسازان رفته بود. 
اين آمار نشان مي داد مردم توانسته اند با خريد خودرو 
از بورس كالا )تا پايان آذرماه( چهار هزار و 7۰۰ ميليارد 

تومان ارزان تر نسبت به بازار آزاد، خريد كنند.
نگاهي به همين آمارها نش��ان مي داد در صورتي كه 
مسير براي عرضه خودرو در بورس كالا هموار شود و 
خودروسازان نسبت به افزايش عرضه متعهد باشند، 
اتاق شيشه اي بورس تا چه ميزان مي تواند به كنترل و 
واقعي سازي قيمت ها كمك كند. با اين حال اما بورس 
كالا اين نبرد را به شوراي رقابت، وزارت صمت و لابي 
قدرتمند دلالان واگذار كرد و از گردونه عرضه خودرو 

كنار گذاشته شد.

    تحركات صمت
 پس از خروج خودرو از بورس كالا

همزمان با خروج بورس كالا از فهرس��ت ش��يوه هاي 
عرضه خودرو، خودروسازان با فشار وزارت صمت دور 
تازه اي از ثبت نام، قرعه كشي و پيش فروش خودرو را 
آغاز كردند كه در همان گام نخست با انتقادات زيادي 
به وي��ژه به دليل حب��س پول متقاضيان روبرو ش��د. 
شيوه اي كه از روهاي پاياني سال گذشته تا همين امروز 
س��ود زيادي را به جيب بانك ها و حتي خودروسازان 
ريخته است. با اين حال هنوز از تحويل اين خودروها 
خبري نيست؛ اين در حالي اس��ت كه وزارت صمت 
درصدد است دور تازه اي از اين دست عرضه ها را كليد 
بزند. كارشناسان بر اين باورند اين شيوه عرضه همچنان 
از سود دلالان بازار خودرو محافظت مي كند و در عين 
حال نمي تواند درخواست بخش بزرگي از متقاضيان را 

كه توانايي خريد نقدي ندارند پوشش دهد!
در اين ميان ش��وراي رقابت هم به كم��ك اين پروژه 
شتافته و مجوز افزايش قيمت را تصويب كرده است. 
اگر چه اينجا هم به منافع دلالان خدشه اي وارد نشده 
هنوز فاصله زياد قيمت كارخانه  و بازار خودرو، سودهاي 
جذابي را براي آنها به ارمغان مي آورد. در اين ميان اما 
چند روزي است زمزمه بازگشت دوباره خودرو به بورس 
كالا مطرح است. وزير اقتصاد و رييس سازمان بورس 
عنوان كرده اند خودرو دوباره به بورس كالا باز خواهد 
گشت. برخي نمايندگان مجلس نيز بر همين امر تاكيد 
كرده اند. با اين حال اما شوراي رقابت به صراحت اعلام 

كرده است كه خودرو هرگز به بورس بازنمي گردد.

    موضع عجيب سايپا
اما اين مواضع چندان دور از انتظار نبوده اس��ت. اين 
اظهارات مديرعامل سايپاس��ت كه نكات جالبي را از 
موضع اين خودروس��از بزرگ درباره عرضه خودرو در 
بورس كالا نمايان مي كن��د. محمدعلي تيموري در 
نشس��ت خبري در مورد ابهاماتي كه در مورد عرضه 
خودرو در بورس كالا وجود دارد عنوان كرده اس��ت: 
بورس كالا زيرساخت عرضه يك ميليون و 6۰۰ هزار 
خودرو را ندارد. بورس براي كشف قيمت بوده و توانايي 
عرضه تعداد محدودي از خودرو را دارد. دليل آن هم 
اين است كه مشتري بايد قيمت خود را به واسطه اي 
يا همان كارگزار اعلام كند و اين واسطه خريد را انجام 

مي دهد. آيا گس��تردگي س��امانه هاي فروش سايپا، 
ايران خودرو و وزارتخانه كه باعث ش��ده هر فردي كه 
اينترنت داشته باشد در روستا هم بتواند ثبت نام كند 
در بورس كالا هم وجود دارد؟ خير. چند نفر در ايران 
كد بورس��ي دارند؟ كد بورسي چيزي است كه بتواند 
مانند سامانه عرضه در شهر ها و روستا ها نهادينه شود؟

اين اظه��ارات به خوبي مش��خص مي كن��د كه اين 
خودروساز بزرگ كه از افزايش قيمت توسط شوراي 
رقابت هم بهره خوب��ي برده، از مخالفان جدي عرضه 
خودرو در بورس كالاس��ت. تيموري ظرفيت عرضه 
خودرو در بورس كالا را زير س��وال برده و اين در حالي 
اس��ت كه اين بازار روزانه ميزبان عرضه ميليون ها تن 

انواع محصولات صنعتي و معدني و حتي طلاست.

    عرضه خودرو در بورس
راهكار درستي بود

علي قاس��مي، معامله گر بازار س��رمايه گفت: خبري 
منتشر ش��د كه نرخ خوراك و قيمت پايه محصولات 
پتروش��يمي ها با ارز ۲8۵۰۰ تومان محاس��به شود. 
بالا رفتن قيمت هاي پتروش��يمي در هفته دوم سال 
جديد و پايين آمدن آن در هفته بعد چندان تأثيري در 
قيمت معاملات ندارد؛ چراكه ۳-۴ هزار تومان يا ۳-۲ 
درصد احتمال تغيير وجود دارد و بايد گفت كه حدود 
7۰-8۰ درصد محصولات بورس كالا رقابتي هستند، 
دراين بي��ن تنها ۲۰ درصد از آنها ب��ا نرخ پايه معامله 
مي شود، كه بيشتر اين دست محصولات از اين خبر 
متأثر شدند. درمجموع قيمت پايه چندان تأثيرگذار 
نيس��ت و مش��تريان و كارگزاري قيمت گذاري ها را 
بيشتر با توجه به قيمت بازار انجام مي دهند. موضوعي 
كه خوراك با نرخ پايين محاس��به مي ش��ود و فروش 
محصولات با نرخ ب��الا وجود دارد، اما درنهايت به نفع 
مصرف كننده و عموم مردم نيست. از طرفي معتقدم كه 
دلار ۲8۵۰۰ توماني بيشتر ايجاد رانت مي كند تا اينكه 
اتفاق خوبي در جه��ت كاهش قيمت و نرخ محصول 

نهايي رقم بزند تا منجر به منتفع شدن مردم شود.
وي ادام��ه داد: درنهاي��ت موضوع دس��توري بودن 
قيمت گ��ذاري و چند نرخي بودن قيم��ت ارز اتفاق 
خوبي ازنظر اقتصادي نيست. هرچقدر هم به سمت 
آزادسازي قيمت و پويا ش��دن آن حركت شود اقدام 
بس��يار مثبتي تلقي مي ش��ود. در همين راستاست 

كه بازاري آزاد مي تواند اقتصادي پويا را ش��كل دهد. 
قاسمي با اشاره به ابطال برخي از معاملات شركت هاي 
بزرگ در بورس كالا تصريح كرد: ابطال معاملات اصلًا 
اتفاق خوبي نيست در همين هفته يكي از شركت هاي 
فولادي عرضه ورق را داشت كه ورق سرد لوازم خانگي 
را با ۴۳ هزار تومان عرضه كرد، اما معاملات آن باطل 
شد. پس ازاين اتفاق در تالار معاملات، روز بعد همين 
محصول ۵۰۰ تومان گران تر شده بود؛ بنابراين ابطال 
معاملات تأثيري در كاهش نرخ ندارد، تنها تقاضايي را 
براي هفته بعد انباشت مي كند كه حتي احتمال دارد، 

افزايش قيمت در محصولات را هم منجر شود.
اين فعال بورسي عنوان كرد: عرضه خودرو در بورس 
كالا باعث حذف رانت مي شود، اما به قدري رانت و مافيا 
در صنعت خودرو بالاس��ت كه اي��ن عرضه را متوقف 
كردند. ادامه عرضه خ��ودرو در بورس در برخي موارد 
منجر به ارزان تر ش��دن خودرو ب��راي مصرف كننده 
خواهد بود. عدم ادامه عرضه خودرو در بورس كالا اصلًا 
اقدامي خوب نبود، حتي خود خودروسازان هم تمايل 
دارند كه محصولات را در بورس عرضه كنند، البته بستر 
قانوني فراهم نيست و فشار هاي كه وارد مي شود اجازه 
عرضه در بورس را نمي دهد. همانطور كه عرضه خودرو 
در بورس كالا نادر بوده ش��رايط فروش خودرو هم كه 
در كشورمان مرسوم ش��ده نادر است. به صورت هاي 
۳-6 ماهه يك ساله، پول نقد دريافت مي شود و عرضه 
به صورت س��لف اس��ت و حتي پول نقد دريافت شود 
۳-۴ ماه خواب سرمايه تحميل شده، اما خودرو تحويل 
نمي شود؛ اين چنين شرايطي در هيچ نقطه دنياديده 
نمي ش��ود. از طرفي نامه به بورس كالا از جانب يك از 
خودروسازان رسيده اس��ت كه مابه التفاوت مشتري 
بايد پرداخت ش��ود در غير اين صورت خودرو فاكتور 
نمي شود. قاسمي در پايان گفت: اين دست اتفاقات كلًا 
در دنيا ديده نمي شود حتي به نظر مي رسد عرضه هاي 
دي هنوز تحويل نشده است. خودرو در دي ماه فروخته 
و پول آن دريافت شده است با حساب سود بانكي هم 
حتي ۴۰ ميليون خواب پول اس��ت و بازهم ۱۵-۱۴ 
ميلي��ون تومان باب��ت مابه التفاوت مالي��ات و انرژي 
دريافت مي كنند. درصورتي كه دريكي از كشور هاي 
اروپايي خودرو ها به صورت اقساط ۲-۳ ساله فروخته 
مي ش��ود پس بايد گفت بورس كالا راه كار خوبي بود، 

اما ادامه دار نشد.



مجيد اعزازي|
اگر از حبس آمار تحولات ماهانه بازار مسكن توسط مركز 
آمار ايران و بانك مركزي ط��ي ماه هاي اخير بگذريم و از 
بي تفاوتي مس��وولان اين مراجع آماري در اين باره چشم 
بپوش��يم، از نقص هاي سيس��تمي جمع آوري داده هاي 
حوزه مس��كن نمي توان چشم پوش��يد. اگر حبس آمار 
تحولات مسكن به چشم ناظران و فعالان بازار معاملاتي 
مس��كن زخم زده است؛ نقص هاي سيستمي، »آگاهي« 
مسوولان و واضعان قانون را نشانه رفته است. قصه از آنجا 
غم انگيزتر مي شود كه قانونگذاران و مسوولان دولتي بر 
اساس آمارهاي كهنه و قديمي بارها و بارها درباره مشكلات 
بازار مسكن داد سخن سر داده و مي دهند و بر اساس اين 
اظهارات و سخنان قانون و مقررات وضع مي كنند و انتظار 
دارند با وضع اين قوانين، وضعيت بازار مسكن بهبود يابد. 
به طور مشخص، س��خن از »خانه هاي خالي« در كشور 
است. خانه هايي كه به باور مسوولان دولتي و مجلسي در 
صورت عرضه به بازار مسكن مي تواند قيمت شكني كند و 
به نفع مستاجران گامي به جلو بردارد. بر اساس همين باور 
هم هست كه طي ساليان اخير قانون مربوطه دو بار به روز 
شده است و البته هر دو بار، اجرايي نافرجام و ناكام را به ثبت 
رسانده است. در اين ميان، مركز پژوهش هاي مجلس كه 
روزگاري خود مرجعي معتبر در بررسي و مطالعه مشكلات 
و معضلات اقتصادي، اجتماعي و سياسي به شمار مي رفت، 
حالا پس از حدود 6 سال از انتشار نتايج سرشماري نفوس 
و مسكن، بر اس��اس اين نتايج درباره »خانه هاي خالي« 
گزارش پژوهش��ي تدوين مي كند و بر اساس اين گزارش 
راهكار سياس��تي مي دهد. نتيجه يك س��طري گزارش 
حدودا 30 صفحه اي مركز پژوهش هاي مجلس اين است 
كه تعداد خانه هاي خالي طي يك دوره 10 س��اله )85 تا 
95( تقريبا 4 برابر شده است و از اين رو، بايد قانون ماليات از 
خانه هاي خالي به شكل موثر اصلاح شود. اما اين گزارش، 
بدون اشاره به وضعيت و تعداد خانه هاي خالي طي 6 ساله 
گذشته، گويي در جاده اي مه آلود به دنبال آفتاب مي گردد 
و تلاش مي كند با استناد به آمارهاي قديمي و شرايطي كه 
به احتمال زياد ديگر وجود ندارد، براي آينده اي كه كاملا 
از حالا متمايز و متفاوت است، نسخه تجويز كند! در پاسخ 
به اين تلاش آماري همين بس كه به گفته پروانه اصلاني، 
مديركل دفتر اقتصاد مسكن )در 29 خرداد سال 1401 در 
يك برنامه تلويزيوني(، »بعد از سال 95 پروانه هاي صادره 
ساختماني و واحدهاي تكميل ش��ده تقريبا 50 درصد و 
بيشتر كاهش يافته است. از سوي ديگر به دليل افزايش 
مسكن، تعداد خانه هاي خالي در كشور )مناطق شهري( 
كاهش يافته است.« اگر چه به مدد بي توجهي مراجع رسمي 
آمار كشور، هيچ گونه آماري از تعداد خانه هاي خالي طي 6 
ساله گذشته وجود ندارد يا منتشر نشده است، اما اظهارات 
اين مسوول دولتي، ولو با دقت اندك آماري، نشان مي دهد 
كه بازار مسكن به مثابه يك موجود زنده، ايستا نيست و 
طبعا تعداد خانه هاي خالي كه جزيي از اين بازار به شمار 
مي رود، نيز طي سال هاي اخير دچار نوسان شده است 
و بديهي است كه سياست گذاري ها و نسخه پيچي هاي 

جديد بايد مبتني بر آخرين تحولات ميداني باشد.

    رشد 4 برابري خانه هاي خالي در 10 سال
با وجود اين، مرور نكات كليدي گزارش مركز پژوهش هاي 
مجلس براي ناظران و تحليل گران خالي از لطف نيست. 
آنگونه كه اين مركز با استناد به نتايج سرشماري مركز آمار 
گزارش كرده است، خانه هاي خالي در كشور طي سال هاي 
1385 تا 1395 تقريبا 4 برابر شده و از 633 هزار واحد در 

س��ال 1385 به 1.6 ميليون واحد در س��ال 1390 و 2.6 
ميليون واحد در س��ال 1395 افزايش يافته است. در اين 
مدت، نرخ خانه هاي خالي يا همان نسبت تعداد خانه هاي 
خالي به تعداد واحدهاي مسكوني كشور از 4.2 درصد در 
سال 1385 به 8.3 درصد در سال 1390 و 11.3 درصد در 
سال 1395 افزايش يافته است. گزارش مركز پژوهش هاي 
مجلس افزوده است: در اين بين استان تهران با دارا بودن 19 
درصد كل خانه هاي خالي در كشور )حدود 490 هزار واحد 
مسكوني خالي( رتبه نخست كشور را دارد. نرخ خانه هاي 
خالي استان تهران در سال 1395 معادل 11.6 درصد 
و حدود 0.3 درصد بالاتر از متوس��ط كشوري آن است 
و 6 استان اصفهان، خراسان رضوي، فارس، آذربايجان 
شرقي، البرز و خوزس��تان با دارا بودن مجموع سهمي 
معادل 39 دررص��د از كل خانه هاي خالي كش��ور در 

رتبه هاي بعدي بيشترين خانه خالي قرار دارند.

    رشد اجاره نشيني 
همزمان با افزايش خانه هاي خالي

بر اساس گزارش مركز پژوهش هاي مجلس، رشد 4 برابري 
خانه هاي خالي در كش��ور طي دوره 1385 تا 1395، در 
حالي اتفاق افتاده است كه با توجه به افزايش سالانه قيمت 
مسكن )رشد بيش از 7 برابري طي بازه زماني يادشده(، 
اقشار متوسط جامعه توانايي مالي خود را براي خريد خانه 
از دست داده و بالاجبار به اجاره نشيني روي آورده اند. طبق 
سرشماري سال 1375 چيزي حدود 73 درصد از مردم 
داراي خانه ملكي بوده اند؛ اما اين آمار در س��ال 1395 به 
60 درصد رسيده است و در مقابل با رشد جمعيت به دليل 
ناتواني مردم از خريد مسكن، اجاره نشيني در اين بازه زماني 
حدود دو برابر شده است. علاوه برچالش هاي ناشي از مكان 
يابي بعضا نادرست و مطلوبيت ناكافي مسكن هاي توليد 
ش��ده، افزايش نرخ اجاره نشيني و در مقابل خالي ماندن 
خانه ها اين موض��وع را پررنگ مي كند كه چرا خانه هاي 
خالي مي مانند؟ و اينكه آيا خالي ماندن خانه ها نش��ان از 

اين موضوع است كه به دليل رشد ساخت و ساز و تامين 
مسكن براي اغلب افراد، خانه ها خالي مانده اند يا خير؟

    تغيير انگيزه ها با وضع ماليات
مرك��ز پژوهش ها بر اين باور اس��ت كه وض��ع ماليات بر 
خانه هاي خالي در كشور مي تواند موجب تغيير انگيزه هايي 
شود كه برخي از افراد به عدم عرضه مسكن خالي خود براي 
اجاره ترغيب مي كند. ايجاد زيرساخت اطلاعاتي املاك و 
همچنين محل سكونت مي تواند بستر سياست گذاري را 
علاوه بر حوزه مسكن در ساير حوزه ها از جمله سياست هاي 
حمايتي مبتني بر خانواده و همچنين ساير ماليات هاي 
حوزه مسكن فراهم كند. تجربه كشورها نشان مي دهد، 
وضع ماليات بر خانه هاي خالي مي تواند به افزايش عرضه 
مسكن و كنترل بازار اجاره مسكن منجر شود اما به دليل 
جزييات و پيچيدگي هاي فراوان اين پايه مالياتي، لازم است 
در طراحي آن دقت ش��ود. با وجود اينكه اين قانون از قبل 
از انقلاب در كش��ور وجود داشته است و چندين بار دچار 
تغييراتي شده است اما تاكنون عملا اجرايي نشده است. 
آخرين تغيير اين قانون مربوط به آذر سال 1399 مي شود 
كه در اين اصلاحيه تلاش ش��ده است، ايرادهاي اساسي 
قانون ماليات برخانه هاي خالي كه منجر به عدم اجرايي 
شدن آن شده بوده اس��ت، مرتفع شود. در طراحي قانون 
ماليات بر خانه هاي خالي به دليل عوامل فراوان موثر بر خالي 
ماندن خانه، بايد طوري عمل كرد تا تقاضاي مصرفي كاملا 
از اين قانون و پرداخت ماليات معاف باشند و شاخص هاي 
در نظر گرفته ش��ده بايد به خوبي براي شناساسس اين 
نوع خانه ها عمل كنن��د. دو مورد از مهم ترين اين عوامل، 
اقامتگاه هاي دوم )فرعي( و خانه هايي اس��ت كه با وجود 
عرضه به بازار و به دليل شرايط ركودي بازار، اجاره نمي روند. 
به همين دليل در متن قانون مصوب سال 1399 نيز اين 
دو مورد استثنا شده اند. نرخ ماليات بر خانه هاي خالي بايد 
به گونه اي تنظيم شود كه اجاره دادن خانه نسبت به خالي 
نگه داش��تن آن به صرفه تر شود. به طور معمول در عمده 

كشورهاي بررسي شده، اين نرخ بين 2 تا 10 درصد ارزش 
ملك اس��ت كه البته در برخي موارد بر اس��اس نرخ اجاره 
تعيين مي شود. افزايش نرخ اين ماليات در اصلاحيه سال 
1399 موجب شد تقريبا در س��ال اول حدود 2 درصد از 
ارزش ملك به عنوان ماليات بر خانه هاي خالي در نظر گرفته 
شود )اين نسبت در مناطق و شهرهاي مختلف متفاوت 
اس��ت(، البته كه اعمال معافيت 25 درصدي استهلاك 
ماليات بر درآمد اجاره براي ماليات بر خانه خالي نيز چندان 
منطقي نيست. همچنين لازم است ارزش اجاري املاك را 
سازمان امور مالياتي به واقعيت بازار نزديك تر كند كه اين 
موضوع نياز به بازنگري روي جدول ارزش اجاري ملك يا 
سيستمي شدن آن دارد. يكي ديگر از مهم ترين نكات در 
مورد ماليات بر خانه هاي خالي كه همواره از چالش هاي 
اجراي اين قانون بوده است، نحوه شناسايي خانه هاي خالي 
است. با توجه به شرايط كشور و در اختيار نبودن اطلاعات 
مالكيتي و س��كونتي افراد، اولين قدم، تكميل س��امانه 
املاك و اسكان )تكميل اطلاعات سكونتي افراد بر اساس 
خوداظهاري و همچنين تكميل اطلاعات مالكيتي افراد بر 
اساس اطلاعات دستگاه هاي اجرايي و خوداظهاري افراد( 
است. تكميل شدن اين سامانه از اخذ ماليات بر خانه هاي 
خالي اهميت بيشتري در سياست گذاري حوزه مسكن 
دارد و به همين دليل مي توان ماليات بر خانه هاي خالي 
را به نوعي ضمانت اجرايي اظهار سكونت و مالكيت افراد 
قلمداد كرد به نوعي كه املاكي كه سكونت يا مالكيت آنها 
اظهار نشده باشد، در حكم خانه خالي تلقي شده و طبعا 
در زمان نقل و انتقال، لازم است بدهي مالياتي مربوط به 
آنها تسويه شود. تكميل و راه اندازي سامانه املاك اخذ 
مالياتي هاي ديگر و شناس��ايي و واگذاري تسهيلات 
حمايتي را ممكن مي سازد. به همين دليل مي توان در 
گام اول اجراي اين قانون و به منظور تكميل تدريجي 
اين س��امانه، صرفا اطلاعات خوداظهاري افراد ملاك 
قرار گيرد اما لازم است با ضمانت اجراهاي موجود در 

قانون به مرور اين سامانه تكميل تر شود.
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ابلاغ كرايه حمل و نقل عمومي 
پايتخت

معاون هماهنگي ام��ور عمراني فرمان��داري تهران با 
اش��اره به اينكه هيات تطبيق فرمانداري تهران با نرخ 
كرايه هاي اصلاح شده حمل و نقل عمومي موافق است، 
گفت: نرخ ها پس از اصلاح به زير نرخ تورم كاهش پيدا 
كرد و به اين ترتيب فرمانداري تهران به نرخ هاي جديد 
اصلاح شده اعتراضي ندارد و با ابلاغ آن از سوي شورا به 
شهرداري مي تواند از اول ارديبهشت اجرايي شود. سعيد 
بشيري در گفت وگو با ايسنا، در تشريح روند تأييد نرخ 
كرايه هاي حمل و نقل عمومي گفت: پس از اخذ مصوبه 
شوراي اسلامي ش��هر تهران در خصوص افزايش نرخ 
كرايه حمل و نقل عمومي، موضوع برابر قانون شوراهاي 
اسلامي كشور به هيات تطبيق كه به رياست فرماندار 
و با عضويت نمايندگان قوه قضاييه و ش��وراي اسلامي 
برگزار مي گردد، ارسال ش��د. وي افزود: پس از بررسي 
كارشناسي مصوبه شوراي ش��هر در كميته مشورتي 
ذيل هيات و ب��ا عنايت به تاكيدات اس��تاندار تهران و 
همچنين فرماندار تهران به منظور جلب رضايت و رفاه 
حال شهروندان عزيز تهراني، موضوع كاهش كرايه هاي 
حمل و نقل عمومي )بليت مترو، اتوبوس و تاكسي( در 
دستور كار قرار گرفت كه تصميمات اتخاذ شده منجر به 
كاهش و تعديل بها در هر سه حوزه حمل و نقل عمومي 
شد. وي ادامه داد: تعديل بها و كاهش نرخ كرايه ها در هر 
سه حوزه حمل و نقل عمومي در صحن شوراي اسلامي 
شهر تهران نيز بار ديگر مورد بررسي قرار گرفت و نهايتا 
مورد موافقت اعضاي ش��وراي شهر تهران قرار گرفت. 
با توجه به فرصت دو هفته اي براي تأييد اصلاحيه و با 
توجه به موافقت فرمانداري با نرخ هاي تعديل شده برابر 
قانون پ��س از دو هفته اين مصوبه قابليت اجرا دارد كه 
مقرر شده با ابلاغ آن از سوي شورا به شهرداري از ابتداي 
ارديبهشت ماه اجرايي شود. تشكري هاشمي رييس 
كميسيون عمران و حمل و نقل شوراي شهر تهران نرخ 
جديد كرايه هاي حمل و نقل عمومي پايتخت را اعلام 
كرد كه براساس آن كمترين بهاي كارت بليت مبلغ دار 
براي مسافران داخل شهري مترو و با مسافت طي شده 
تا 2 كيلومتر مبلغ 500، 28 ريال اس��ت و متناسب با 
افزايش طول س��فر و به ازاي هر كيلومتر، 147 ريال به 
نرخ كرايه اضافه خواهد شد. وي افزود: ميزان افزايش نرخ 
كرايه سفرهاي با مسافت بالاتر از 34 كيلومتر براي سال 
1402 معادل نرخ كرايه سفر با مسافت تا 34 كيلومتر 
خواهد بود، بهاي كارت بليت مبلغ دار براي مس��افران 
حومه 730، 37 ريال، ايس��تگاه شهيد سپهبد قاسم 
سليماني )هش��تگرد(  000، 82 ريال و براي مسافران 
ايستگاه فرودگاه امام خميني )ره( 500، 136 ريال است.
عضو شوراي شهر تهران درباره بهاي بليت اتوبوس ها نيز 
گفت: كرايه دريافتي براي خطوط اتوبوس تندرو با طول 
بيش از 15 كيلومتر مطابق خطوط 15 كيلومتري و براي 
خطوط اتوبوس عادي با طول بيش از 20 كيلومتر مطابق 
خطوط 20 كيلومتري محاس��به و دريافت مي شود. 
تشكري هاش��مي ادامه داد: در خطوط اتوبوس تندرو 
بخش عمومي نرخ پايه وروديه مبلغ هزار و 800 تومان 
تا پيمايش 5 كيلومتر است و به ازاي هر 5 كيلومتر 400 
تومان اضافه خواهد شد همچنين در خطوط عادي 
بخش خصوصي مبل��غ وروديه هزار و 800 تومان تا 
پيمايش 2 و نيم كيلومتر است كه به ازاي هر 2 و نيم 
كيلومتر 400 تومان اضافه خواهد شد. وي با تاكيد 
بر اينكه افزايش به��اي بليت مترو و اتوبوس و كرايه 
تاكسي از اول ارديبهش��ت ماه اجرايي خواهد شد، 
گفت : از ابتداي ارديبهشت ماه مبالغ گفته شده در 
ناوگان حمل و نقل عمومي تهران اعمال خواهد شد.

مترو روز عيد فطر رايگان است
مديرعامل شركت بهره برداري مترو تهران و حومه از 
سرويس دهي رايگان در خطوط هفت گانه مترو تهران 
و حومه در روز عيد سعيد فطر خبر داد. به گزارش مهر، 
مسعود درس��تي اظهار كرد: متروي تهران به منظور 
تس��هيل در تردد نمازگزاران به محل اقامه نماز عيد 
در مصلاي بزرگ امام خميني )ره(، س��رويس دهي 
در تمام خطوط مت��رو را افزايش مي دهد. وي با بيان 
اينكه خدمات رساني در خطوط درون شهري از ساعت 
5 صبح آغاز مي شود، افزود: در اين روز تعداد حركت 
قطارها نس��بت به برنامه ع��ادي در روزهاي تعطيل 
افزايش مي يابد كه در اين راس��تا س��رفاصله حركت 
قطارها در خط يك و 2 از 7 دقيقه به 5 دقيقه كاهش 
پيدا خواهد كرد. مديرعامل شركت بهره برداري متروي 
تهران با اشاره به اينكه سرفاصله حركت قطارها در خط 
3 مترو از 10 دقيقه به 6 دقيقه كاهش مي يابد، افزود: 
سرفاصله حركت قطارها در خط 4 مترو هر 5 دقيقه 
يك بار خواهد بود. درستي همچنين از كاهش سرفاصله 
حركت قطارها در خط شش از 15 به 10 و در خط هفت 
از 14 به 12 دقيقه خبر داد و خاطرنشان كرد: از ابتداي 
س��رويس دهي مترو تا پايان نماز عيد، امكان سوار يا 
پياده شدن مسافر در ايستگاه شهيد بهشتي وجود ندارد 
و ش��هروندان براي حضور در مصلي تنها مي توانند از 
ايستگاه مصلاي امام خميني )ره( در خط يك استفاده 
كنند. وي اظهار كرد: با توجه به عدم امكان پياده شدن 
مسافران در ايستگاه شهيد بهشتي، به منظور رفاه حال 
شهروندان خط سه مترو، هماهنگي هاي لازم با سازمان 
تاكسيراني براي انتقال مسافران از ايستگاه سهروردي به 
مصلاي انجام شده است. وي گفت: تردد مسافران 
در تمام ايس��تگاه هاي متروي ته��ران به صورت 
لحظه اي رصد مي شود و اين آمادگي وجود دارد 
تا در صورت نياز قطارهاي فوق العاده اعزام شوند.

جريمه نجومي براي بانك هايي 
كه تسهيلات مسكن ندادند

سرپرس��ت دفت��ر اقتص��اد مس��كن وزارت راه و 
شهرس��ازي با اعلام اس��امي بانك هاي متخلف از 
قانون جهش توليد مسكن گفت: براي اين بانك ها 
تاكنون 95 هزار ميليارد تومان جريمه در نظر گرفته 
شده است. به گزارش تس��نيم، ابوالفضل نوروزي 
در يك گفت وگ��وي تلويزيوني در خصوص جرايم 
بانك هاي متخلف در اجراي قانون جهش توليد و 
تامين مسكن، اظهار كرد: ميزان جريمه بانك ملي 
10 همت، بانك ملت 12 همت، بانك تجارت 11 
همت، بانك صادرات 13 همت، بانك سپه 6 همت، 
بانك كش��اورزي 1.7 همت و بان��ك رفاه 5 همت 
است. سرپرست دفتر اقتصاد مس��كن وزارت راه و 
شهرس��ازي همچنين تأكيد كرد: ميزان جريمه 
پست بانك 660 ميليارد تومان، بانك كارآفرني 3 
هزار ميليارد تومان، بانك سامان 3 هزار ميليارد و 
بانك اقتصاد نوين نيز 4 هزار ميليارد است. او البته 
اين را هم گفت كه براي بانك هاي متخلف تاكنون 
95 هزار ميليارد تومان جريمه مالياتي تعيين شده 
است. بر اساس قانون جهش توليد مسكن، بانك ها 
بايد سالانه 20 درصد از تسهيلات پرداختي خود را 
به بخش مسكن اختصاص بدهند. بانك هاي مذكور 
از اين قانون تخطي كرده و به همين خاطر جريمه 
شده اند. طبق اعلام وزارت راه، در استان تهران از 56 
هزار و 425 تقاضاي دريافت تسهيلات نهضت ملي 
مسكن در بخش خودمالكي تنها 4292 مورد )4.6 

درصد( منتج به دريافت وام شده، است.

سازمان بنادر از وزارت راه
جدا مي شود

رييس كميسيون عمران مجلس خبرداد: مجلس 
ب��ه دنبال تفكيك س��ازمان بن��ادر از وزارت راه و 
شهرسازي است و اين مجموعه بايد تحت نظارت 
نهاد رياست جمهوري اهداف تعريف شده را محقق 
سازد. محمدرضا رضايي كوچي رييس كميسيون 
عمران مجلس در گفت وگو با ايلنا از برنامه مجلس 
براي تفكيك سازمان بنادر و دريانوردي از وزارت 
راه و شهرسازي خبر داد و گفت: يكي از موضوعاتي 
كه در دس��تور كار كميسيون عمران مجلس قرار 
دارد، منفك كردن س��ازمان بنادر از وزارت راه و 
شهرسازي اس��ت و به دنبال اين هستيم كه اين 
موضوع به عنوان يكي از احكام برنامه هفتم مطرح 
شود. وي با انتقاد از عملكرد سازمان بنادر در اجراي 
دس��تورات رهبري براي تحقق اه��داف اقتصاد 
دريامحور اظهار كرد: براي ارتقاي جايگاه بنادر و 
نقش آن در اقتصاد به دنبال اين هس��تيم كه اين 
مجموعه تحت نظارت نهاد رييس جمهوري و به 
عنوان معاونت رياست جمهوري فعاليت  ها، اهداف 

و ماموريت هاي تعريف شده را انجام دهد.

مركز بين المللي
مطالعات گردوخاك تاسيس شد

رييس پژوهشگاه هواشناسي و علوم جو كشور از 
تاسيس مركز بين المللي مطالعات گردوخاك در 
مجموعه پژوهشگاه هواشناسي و علوم جو كشور با 
هدف آمادگي مقابله با پديده گردوغبار، خبر داد.

به گ��زارش ايرنا، مهدي رهنما با اعلام تاس��يس 
مركز بين المللي مطالعات گردوخاك در مجموعه 
پژوهشگاه هواشناسي و علوم جو كشور، گفت: بر 
اساس اسناد و قوانين و مقررات بالادستي مربوط 
به توفان هاي گردوخ��اك نظير آيين نامه اجرايي 
آمادگي مقابله با پدي��ده گردوغبار، قانون برنامه 
ششم توسعه و قانون هواي پاك، پايش، پيش بيني 
و پيش آگاهي به عنوان يكي از اقدامات اساس��ي 
در مقابله با پدي��ده توفان هاي گردوخاك تعيين 

شده است.
وي ادامه داد: بر اساس گزارش��ات سازمان غذا و 
كشاورزي ملل متحد )فائو( نزديك به حدود 75 
درصد كانون هاي منش��أ توفان هاي گردوخاك، 
طبيعي است كه با افزايش كانون هاي منشأ انسان 
س��اخت تعداد توفان هاي گردوخاك نيز در حال 

افزايش هستند.
رهنما خاطرنش��ان ك��رد: پاي��ش، پيش بيني و 
پيش آگاهي در خص��وص توفان هاي گردوخاك 
ب��ه عنوان يكي از مهم ترين اقدام��ات در مقابله با 
اين پدي��ده هم در تمركز اقدام��ات اضطراري در 
مناطق مورد نياز و هم در افزايش اثربخشي ساير 
اقدامات پيشگيرانه، مقابله اي و توسعه شناخت از 
اين پديده با جمع آوري آمار و داده هاي مورد نياز، 

نقشي اساسي دارد.
رييس پژوهشگاه هواشناس��ي و علوم جو كشور 
بيان كرد: بر همين اساس پژوهشگاه هواشناسي 
و علوم جو كش��ور به منظور افزايش اثربخش��ي 
اقدامات پيشگيرانه و كاهش خس��ارات ناشي از 
توفان هاي گردوخاك، تاسيس مركز بين المللي 
مطالعات گردوخاك در اين مجموعه را در دستور 

كار قرار داد.
وي تصريح كرد: اين مركز ب��ا اتمام فعاليت هاي 
عمراني و اقدامات س��خت افزاري و نرم افزاري به 
صورت آزمايشي شروع به فعاليت كرده است و در 
هفته هاي آتي به صورت رسمي افتتاح خواهد شد.

چرا سياست گذاري و هر گونه فعاليت موثر در بازار مسكن نافرجام است؟

سفير تهران در مسكو خبر داد

بهدنبالآفتابدرجادهمهآلود

ايران 53 درصد از بندر ساليانكاي روسيه را خريد
گروه راه و شهرسازي|

آنگونه كه سيدكاظم جلالي، سفير ايران در روسيه خبر داده 
است، سازمان بنادر و كشتيراني ايران 53 درصد از سهام بندر 
»ساليانكا« را خريداري كرده است. مساله اي كه در كنار ايجاد 
مزيت هاي راهبردي براي ايران، مي تواند به مثابه تكميل حلقه 
كريدور شمال- جنوب كشور نيز ارزيابي شود و به وجود برخي 
ناملايمات روس ها در پذيرش كشتي هاي ايراني پايان دهد. 
س��فير ايران در روسيه با بيان اينكه خريد بندر ساليانكا كار 
بسيار بزرگ و مهمي بود، تصريح كرد: اين كار خوبي است كه 
گروه كشتيراني براي خريد بندر ساليانكا صورت داده و با اين 
اقدام بسيار راهبردي ايران 53 درصد از سهام اين بندر را در 
اختيار گرفته و اين اقدام موثر و خوبي است و بندر ساليانكا نيز 
يكي از بنادر بسيار خوب و فعال به شمار مي رود. به گزارش 
ايلنا، سيدكاظم جلالي، س��فير جمهوري اسلامي ايران در 
روسيه در حاشيه بازديد از نمايشگاه بين المللي حمل و نقل 
روسيه )ترانس راشا( با بيان اينكه روابط تجاري ايران و روسيه 
روز به روز رو به افزايش اس��ت، گفت: خوشبختانه ما در طي 
سال هاي اخير در موضوع مبادلات تجاري با اين كشور از رشد 
مناس��بي برخوردار بوده ايم. وي افزود: ايران در سال 2019 
ميلادي تجارت يك ميليارد و 650 ميليون دلاري با روسيه 
رقم زده اس��ت، اما اكنون بر اساس آمار منتشر شده از سوي 
گمرك روسيه اين رقم به بالغ بر 5 ميليارد دلار رسيده است 
هر چند تصور ما بر اين است كه اين عدد بالاتر از رقم اعلامي 

است چراكه بخش��ي از كالا هاي ايراني از طريق بندر آكتائو 
قزاقستان به روسيه وارد مي شوند. به گفته جلالي، هم اكنون 
با توجه به اينكه روسيه كشوري تحريمي بوده و ارتباط آن با 
غرب قطع شده اس��ت، روابطش با ايران بسيار حائز اهميت 
است به خصوص اينكه به اذعان روس��يه اين كشور از بندر 
سن پترزبورگ و ساير راه هاي دريايي خود سالانه بالغ بر 300 
ميليون تُن كالا به اروپا صادر مي كرده اس��ت، اما اكنون اين 
رقم قرار است از مسير تركيه و ايران عبور كند و تصور روسيه 
هم اين است كه حداقل 50 ميليون تُن كالا را از طريق ايران 
صادر كنند. وي اظهار كرد: بنا به بررس��ي و اعلام روسيه 
تنها ظرفيت ترانزيت 7 تا 8 ميليون تُن كالا از طريق ايران 
در حال حاضر وج��ود دارد و بنابراين راه درازي در پيش 
است كه بتوان اين حجم كالا را از ايران عبور داد و اين امر 
مستلزم تلاش شبانه روزي و بي وقفه در اين حوزه است 
كه طبيعتاً اقدامات شركت هايي همچون گروه كشتيراني 
جمهوري اسلامي ايران در حوزه توسعه ناوگان و تمركز بر 
حمل بار از طرق مختلف از جمله كريدور شمال- جنوب 

مي تواند در اين حوزه راهگشا باشد.

    كانال سوئز دوم
سفير جمهوري اسلامي ايران در روسيه با بيان اينكه امنيت 
امروز با مفهوم توسعه گره خورده است، اظهار كرد: هر چقدر 
كه يك كشور توسعه يافته تر باشد و ساير كشور ها وابستگي 

بيشتري به آن داشته باشند ضريب امنيت آن كشور بالاتر 
خواهد رفت و بنابراين اگر ما بتوانيم كريدور ش��مال جنوب 
را شكل دهيم كانال سوئز دومي شكل خواهد گرفت كه در 
دنيا مورد استفاده قرار خواهد گرفت. جلالي ادامه داد: امروز 
تمامي اين مسير ها به ايران ختم مي شود و از اين رو، در دوران 
حساس و سرنوشت سازي هس��تيم كه هر روز بايد حركت 
كرده تا بتوانيم كشور را توسعه دهيم. امروز بحث صرفاً روسيه 
نيست بلكه در بحران اوكراين ايران مي تواند هاب مطمئني 
براي صادرات و واردات روس��يه باشد؛ اما در مجموع مسير 
كريدور شمال - جنوب در اصل انتقال كالا از اروپا به شرق آسيا 
و برعكس است و لذا بايد در اين حوزه كلان مدت نگاه كرد. 
به اعتقاد وي، هر چقدر سرمايه گذاري در امر كريدور شمال 
- جنوب صورت گيرد، حتماً بهره برداري بسيار ذي قيمتي 
را ب��راي ايران صورت خواه��د داد؛ در اين زمينه البته بايد از 
زحمات و تلاش هاي گروه كشتيراني جمهوري اسلامي ايران 
و به خصوص كشتيراني خزر تقدير كرد كه در اين حوزه فعال 
شده و در مسير توسعه ناوگان گام برداشته اند. جلالي ادامه 
داد: البته در كريدور سه بخشي كه شامل شرقي، غربي و مياني 
اس��ت، كريدور در بخش مياني با درياي خزر پيش مي رود و 
بنابراين فكر مي كنيم اين موضوع مزيت بسيار زيادي براي 
ايران دارد، چراكه ما همسايه دريايي براي روسيه هستيم و نياز 
به كشور هاي واسط نداريم؛ از اين رو، هر چقدر بتوانيم ناوگان 
دريايي و بنادر را تقويت كنيم، اتصالات راه آهن به بنادر ما انجام 

شود كار بزرگي صورت خواهد گرفت. وي افزود: البته روسيه 
نيز بايد به موازات اين توسعه را صورت دهد چراكه روسيه تنها 
يك بندر خزري دارد و ساير بنادر اين كشور ولگايي هستند 
كه بندر ماخاچ قلعه نيز نياز به تقويت دارد هر چند كه براي 
اين بندر طرح توسعه در نظر گرفته شده است. جلالي ادامه 
داد: نخست وزير روسيه سال 2022ميلادي به ماخاچ قلعه 
سفر داشته است و دس��تورات لازم را صادر كرده است، ولي 
نياز به لايروبي ولگا نيز وجود دارد كه قول داده اند در فصلي 
كه گرم است و امكان اين عمليات وجود دارد لايروبي ولگا را 
انجام دهند. وي افزود: ايران نيز نيازمند اين است كه بندر خود 
را تقويت كند ضمن اينكه ناوگان دريايي ايران و روسيه نيز 
بايد كار هاي بزرگي را صورت دهند.  جلالي با بيان اينكه خريد 
بندر ساليانكا كار بسيار بزرگ و مهمي بود كه گروه كشتيراني 
جمهوري اسلامي ايران صورت داد تصريح كرد: اين كار خوبي 
است كه گروه كشتيراني براي خريد بندر ساليانكا صورت داده 
و با اين اقدام بس��يار راهبردي، ايران 53 درصد از سهام اين 
بندر را در اختيار گرفته و اين اقدام موثر و خوبي است و بندر 
ساليانكا نيز يكي از بنادر بسيار خوب و فعال به شمار مي رود.

سفير جمهوري اسلامي ايران در روسيه تأكيد كرد: كار 
توسعه اين بندر نيز بايد صورت گيرد و البته طرح توسعه 
نيز در اين حوزه تعريف شده و گروه كشتيراني جمهوري 
اسلامي ايران نيز طرح توسعه اين بندر را طراحي كرده و 
برنامه هايي نيز وجود دارد كه ساليانكا را بتوان توسعه داد.

برگ سبز تراکتور  - مدل  1393  - رنگ قرمز روغنی 
MT4AW0249B  :شماره موتور

N3HKTAD5CEFP02453  :شماره شاسی
شماره پلاک:   ایران 18 – 869 ک 12

متعلق به  آقای حشمت اله قلخانی   به شماره ملی  5849708510  مفقود 
و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی
کارت سبز خودرو  سواری پژو 405  - مدل  1389  - رنگ نقره ای متاليک

شماره موتور:  124899035012
NAAM11CAXAK615216  :شماره شاسی

شماره پلاک:   ایران 19 – 923 س 14
متعلق به  آقای  محمد رضا مهران کيا به ش�ماره ملی  3252168383  

مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی
سند کمپانی، برگ س�بز و کارت خودرو- سواری پژو405  - مدل  1399  - رنگ 

سفيد روغنی
139BO182995  :شماره موتور

NAAM31FE6LK618443  :شماره شاسی
شماره پلاک:   ایران 19 – 598 ه� 57

متعلق به  خانم پریسا کرمی اصل   به شماره ملی  3242103351   مفقود و از درجه 
اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی سامانهپيامكيروزنامهتعادل
بهشماره30005320دردسترسشماست

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي 
خود درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به 

اين سامانه پيامك نمايند. 



ايران از لحاظ وضعيت اينترنت ثابت، بر اساس گزارش 
اسپيدتست، در ماه مارس ۲۰۲۳ از ميان ۱۸۰ كشور 
در جايگاه ۱۴۶ ايستاده اس��ت و از كشورهايي مانند 
مالي، تاجيكس��تان و عراق وضعيت بدت��ري دارد و 
تنها وضعيت ۳۴ كشور در اينترنت ثابت از ايران بدتر 
است. در رده بندي اينترنت همراه نيز ايران رتبه ۶۱ از 
۱۴۰ كشور را به دس��ت آورده است و در اين ميان اما 
وزير ارتباطات مي گويد كه از ابتداي اين دولت پهناي 
باند و ظرفيت شبكه داخلي و بين الملل كشور افزايش 

چشمگيري داشته است.
طب��ق آخري��ن آمار منتش��ر ش��ده در وب س��ايت 
اسپيدتس��ت، تا ماه م��ارس۲۰۲۳، ميان��ه جهاني 
سرعت دانلود اينترنت موبايل ۴۱.۵۴ مگابيت برثانيه، 
ميانه جهاني س��رعت آپلود اينترنت موبايل ۱۰.۴۲ 
مگابيت برثاني��ه و تأخي��ر ۲۸ميلي ثانيه اس��ت. در 
حوزه اينترنت ثابت نيز ميانه جهاني س��رعت دانلود 
۷۹.۰۰ مگابيت برثانيه، ميانه جهاني س��رعت آپلود 
۳۴.۹۲ مگابيت برثانيه و تأخير ۹ ميلي ثانيه است. اين 
درحالي اس��ت كه در ماه فوريه ۲۰۲۳، ميانه جهاني 
سرعت دانلود اينترنت موبايل ۳۹.۷۷ مگابيت برثانيه، 
ميانه جهاني س��رعت آپلود اينترنت موبايل ۱۰.۱۸ 
مگابيت برثانيه و تأخير ۲۸ميلي ثاني��ه بود. در حوزه 
اينترنت ثابت هم ميانه جهاني سرعت دانلود ۷۸.۶۲ 
مگابيت برثانيه، ميانه جهاني س��رعت آپلود ۳۴.۳۹ 

مگابيت برثانيه و تأخير ۹ ميلي ثانيه بود.

   تنها سرعت اينترنت ثابت ۳۴ كشور 
بدتر از ايران است

بر اساس اطلاعات اين وب سايت، در زمان بررسي شده 
ميانه سرعت دانلود اينترنت موبايل در ايران ۳۶.۳۳ 
مگابيت برثانيه، ميانه س��رعت آپلود اينترنت موبايل 
۱۰.۹۲ مگابيت برثاني��ه و تأخي��ر ۲۹ ميلي ثاني��ه 
اس��ت كه رتبه ايران را ب��ه ۶۱ از ميان ۱۴۰ كش��ور 
رس��انده اس��ت. اين در حالي اس��ت كه در ماه فوريه 
۲۰۲۳ ميانه س��رعت دانلود اينترنت موبايل در ايران 
۳۵.۰۳مگابيت برثانيه، ميانه س��رعت آپلود اينترنت 
موبايل ۱۰.۵۰ مگابيت برثانيه و تاخير ۲۹ ميلي ثانيه 
بود كه رتبه ايران را به ۶۱ از ميان ۱۳۷ كشور رسانده 
بود. بر اس��اس اين آمار، اينترنت موبايل ايران درحال 
حاضر از بوتس��وانا )يك كش��ور در آفريقا( و مراكش 
سريع تر و از برزيل و توگو )يك كشور در آفريقاي غربي( 
كندتر است. در حوزه اينترنت ثابت نيز ميانه سرعت 
دانلود در ايران ۱۱.۵۷ مگابيت برثانيه، ميانه سرعت 
آپلود ۱.۹۷ مگابيت برثانيه و تأخير ۳۰ ميلي ثانيه است 
كه رتبه ايران را به ۱۴۶ از ميان ۱۸۰ كشور مي رساند. 
اين درحالي است كه در ماه فوريه ۲۰۲۳، ميانه سرعت 
دانلود اينترنت ثابت در ايران ۱۱.۲۷ مگابيت برثانيه، 
ميانه سرعت آپلود اينترنت ثابت ۱.۹۷ مگابيت برثانيه 
و تأخير ۳۰ ميلي ثانيه بود كه رتبه ايران به ۱۴۷ از ميان 
۱۸۰ كشور رسانده بود. براساس اين آمار، اينترنت ثابت 
ايران درحال حاضر از س��ورينام و وانواتو )يك كشور 
در اقيانوسيه( س��ريع تر و از سيرالئون )يك كشور در 

آفريقاي غربي( و تانزانيا كندتر است.

   امارات و قطر پرچمداران 
پرسرعت ترين هاي اينترنت موبايل

وضعيت ميانگين جهاني كشورهاي حاضر در گزارش 
اسپيدتس��ت نيز جالب توجه اس��ت. بر اين اساس، 

ميانه جهاني س��رعت دانلود در جهان در اين ماه ۷۹ 
مگابيت برثاني��ه بوده اس��ت. اوضاع تاخي��ر نيز چند 
ماهي بود كه ثابت بود و عدد ۱۰ ميلي ثانيه را نش��ان 
مي داد، اكنون اما اين دومين ماهي اس��ت كه تاخير 
)Latency( در جهان ۹ ميلي ثانيه را نشان مي دهد. 
س��ردمداران كيفيت اينترنت در جهان نيز همچنان 
نام هايي تكراري هستند. س��نگاپور بدون تغيير و با 
ميانه سرعت ۲۳۵ مگابيت در رتبه اول است و امارات 
با س��ه رتبه ارتقا توانسته جايگاه دوم را به دست آورد. 
شيلي نيز در رتبه سوم ايستاده است. در بخش همراه 
كشورهاي عربي عملكرد خوبي ثبت كرده اند و از چهار 
كشور نخست س��ه كشور عرب به چش��م  مي خورد. 
درواق��ع در م��ارس ۲۰۲۳ ميلادي ام��ارات متحده 
عربي ب��ا س��رعت )۱۷۸.۲۵ مگابيت برثانيه( و قطر 
)۱۷۴.۵۶ مگابيت برثانيه( به ترتيب در رده هاي اول و 
دوم فهرست كشورهايي با بيشترين سرعت اينترنت 
موبايل قرار داش��تند و جايگاه آنها نسبت به ماه قبل 
هيچ تغييري نكرده اس��ت. در رده سوم اين فهرست 
نروژ با ميانه س��رعت ۱۴۳.۵۵ مگابيت برثانيه و پس 
از آن كويت با ميانه س��رعت ۱۳۵.۶۳ مگابيت برثانيه 
در رده چهارم قرار دارد. جايگاه نروژ در اين رده بندي 
يك پله و كويت ۲ پله نس��بت ب��ه فوريه صعود كرده 
است. در رده پنجم دانمارك با ميانه سرعت ۱۲۹.۹۵ 
مگابيت برثاني��ه قرار دارد و جايگاه آن نس��بت به ماه 
قبل هيچ تغييري نكرده اس��ت. اما ك��ره جنوبي با ۳ 
پله سقوط در رده شش��م فهرست قرار گرفته و ميانه 
سرعت اينترنت موبايل آن ۱۲۰.۳۸ مگابيت برثانيه 
گزارش شده است. در رده هاي هفتم و هشتم به ترتيب 
هلند )۱۱۴.۱۹ مگابيت برثاني��ه( و چين )۱۰۹.۰۹ 
مگابيت برثانيه( قرار دارند. جايگاه هلند در اين رده بندي 
نس��بت به فوريه ۲۰۲۳ يك پله صع��ود و چين يك 
پله سقوط كرده اس��ت. در رده هاي نهم و دهم نيز به 
ترتيب بلغارستان )۱۰۳.۷۲ مگابيت برثانيه( و بحرين 
)۱۰۲.۴۵ مگابيت برثانيه( قرار دارند كه جايگاه هركدام 
در رده بندي كشورهايي با بيشترين سرعت اينترنت 

موبايل يك پله صعود كرده است.

    سقوط ۲ پله اي چين
 در رده بندي اينترنت ثابت

در رده بندي اس��پيد تست از كشورهايي با بيشترين 

س��رعت اينترنت ثاب��ت در م��ارس ۲۰۲۳ ميلادي 
مانند ماه گذشته س��نگاپور با ميانه سرعت ۲۳۵.۴۰ 
مگابيت برثانيه قرار دارد. اما در رده دوم امارات متحده 
عرب��ي با ۳ پله جهش قرار گرفته و ميانه س��رعت آن 
۲۲۱.۸۷ مگابيت برثاني��ه ثبت ش��ده اس��ت. در رده 
سوم نيز ش��يلي )۲۲۰.۳۹ مگابيت برثانيه( با يك پله 
صعود قرار گرفته اس��ت. جايگاه چهارم اين فهرست 
به چين با ميانه سرعت ۲۱۶.۸۳ مگابيت برثانيه تعلق 
دارد كه البته نس��بت به فوريه ۲۰۲۳ ميلادي ۲ پله 
س��قوط كرده اس��ت. در رده پنجم و ششم به ترتيب 
دانمارك )۲۰۳.۷۸ مگابيت برثانيه( و تايلند )۲۰۱.۰۲ 
مگابيت برثاني��ه( قرار دارن��د. جاي��گاه دانمارك در 
رده بندي ۲ پله صعود كرده اما وضعيت تايلند نسبت 
به ماه گذش��ته ميلادي تغييري نكرده است. در رده 
هفتم فهرس��ت موناكو با ميانه سرعت اينترنت ثابت 
۱۹۹.۱۹ مگابيت برثانيه قرار دارد كه جايگاه آن نسبت 
به فوريه ۲۰۲۳ ميلادي ۴ پله س��قوط كرده است. در 
رده هاي هشتم، نهم و دهم به ترتيب امريكا )۱۹۷.۸۴ 
مگابيت برثانيه(، هنگ كنگ )۱۹۷.۲۴ مگابيت برثانيه( 
و روماني )۱۷۹.۶۵ مگابيت برثانيه( قرار دارند. هرچند 
جايگاه امريكا و روماني هر كدام در اين فهرست يك پله 
رشد كرده اما موقعيت هنگ كنگ نسبت به رده بندي 

فوريه يك پله سقوط كرده است.

    اسپيدتست در شرايط فيلترينگ
 شاخص خوبي نيست

عيس��ي زارع پور، وزير ارتباطات ايران، بارها با استناد 
به اسپيدتست ادعا كرده سرعت اينترنت در كشور رو 
به بهبود است. كارشناسان اما اين شاخص را بهترين 
معيار براي سنجش اوضاع اينترنت در كشوري مانند 
اي��ران كه كاربران براي دسترس��ي ب��ه اينترنت نياز 
ش��ديدي به VPN دارند نمي دانند. سعيد سوزنگر، 
كارش��ناس امنيت س��ايبري، در اين باره مي گويد: 
»در يك شبكه نرمال، اسپيدتست معيار خوبي براي 
س��نجيدن وضعيت اينترنت اس��ت اما در ايران اصلًا 
معيار مناسبي نيست. با استناد به اسپيدتست در واقع 
شبكه داخلي را مي سنجيم. اسپيدتست ارتباط كاربر 
با سرويس دهنده )ISP( را بررسي مي كند نه ارتباط 
با سرويس  مورد نظرش در امريكا، آلمان يا هر كشور 
ديگري را تمام سرويس هايي كه ما استفاده مي كنيم 

مانند واتس اپ، تلگرام و… در داخل كشور هاس��ت 
نمي شوند. اگر اين اتفاق مي افتاد و فيلترينگ اعمال 
نمي شد، مي توانستيم به اسپيدتست استناد كنيم ولي 
امروز اسپيدتست شبكه داخلي را روي اپراتورها تست 
مي كند. كافي است يك سرور خارجي را تست كنيد 
تا شاهد افت كيفيت باشيد.« با اين حال اسپيدتست 
شاخص فراگيري است كه بيشتر از ساير شاخص  ها به 
آن استناد مي شود و وضعيت ايران در اين شاخص هم 

نگران كننده به نظر مي آيد.

    سرعت اينترنت همراه از رتبه ۸۰ 
در ابتداي اين دولت به رتبه ۶۱ رسيد

اما اخيرا عيس��ي زارع پور، وزير ارتباط��ات و فناوري 
اطلاعات- با اش��اره به پروژه ه��اي ارتباطي بزرگ در 
حال اجرا، گفت: اجراي اين برنامه ها و پروژه ها، نگرش 
وزارت ارتباطات را نس��بت به ارتباطات و توسعه آن 
نشان مي دهد. وي در اين ديدار با اشاره به اقدامات انجام 
شده وزارت ارتباطات در دولت سيزدهم، تصريح كرد: 
از ابتداي اين دولت پهناي باند و ظرفيت شبكه داخلي 
و بين الملل كشور افزايش چشمگيري داشته است و از 
نظر سرعت اينترنت همراه نيز از رتبه ۸۰ در ابتداي اين 
دولت به رتبه ۶۱ در بين كشورهاي جهان رسيده ايم. 
زارع پور با اش��اره به قطع دسترس��ي كاربران ايراني 
به ده ها هزار س��ايت به دليل تحريم ها، افزود: وزارت 
ارتباطات امكاني را براي دسترس��ي برنامه نويسان و 
متخصصان اين حوزه به اين سايت هاي تحريمي ايجاد 
كرده كه بتواند مشكلات دسترس��ي در اين حوزه تا 
حدود بسياري كاهش يابد. وزير ارتباطات و فناوري 
اطلاعات ب��ه پروژه هاي فيبرنوري منازل و كس��ب و 
كارها، دولت الكترونيك، پنجره واحد خدمات دولت 
و شبكه ملي اطلاعات اشاره كرد و گفت: ما از سازمان 
نظام صنفي به عنوان نخبگان اين بخش توقع داريم 
واقعيات و دس��تاوردهاي موجود را در كنار كمبودها 

مطرح و تبيين كنند.

    ميزان پيشرفت شبكه ملي اطلاعات را 
به 75 درصد مي رسانيم

عيس��ي زارع پور همچنين درباره ميزان پيش��رفت 
ش��بكه ملي اطلاعات، اظهار كرد: ايجاد شبكه ملي 
اطلاعات يك��ي از تكاليف ج��دي وزارت ارتباطات 
محسوب مي ش��ود كه براساس مصوبه شوراي عالي 
فضاي مجازي برعهده ما قرار گرفته است. وي ادامه 
داد: با تلاش ه��اي انجام ش��ده در مجموعه وزارت 
ارتباطات، ميزان پيش��رفت ش��بكه ملي اطلاعات 
ازابتداي دول��ت از ۲۳ درصد به ۶۰ درصد رس��يده 
اس��ت كه برنامه امسال ما اين اس��ت كه اين عدد را 
به ۷۵ درصد برسانيم. زارع پور با بيان اينكه »شبكه 
ملي اطلاعات يك شبكه پرسرعت، باكيفيت و امن 
اس��ت«، افزود: محدوديت اينترنت ربطي به شبكه 
ملي ارتباطات ندارد و هرچه س��رعت شبكه داخل 
كشور بيش��تر باش��د، س��رعت اينترنت هم بيشتر 
مي ش��ود. ما چيزي به اس��م اينترنت مل��ي نداريم، 
يك ش��بكه داخلي وجود دارد ك��ه ارتباطات درون 
آن جريان دارد، در داخل اين ش��بكه انواع اطلاعات 
جريان دارد. وي در پايان گفت: دولت س��يزدهم به 
دنبال اتصال تمام منازل شبكه پرسرعت فيبرنوري 
است تا سرعت هاي چند ده  برابري و چند صدبرابري 

مگابيتي محقق شود.
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حذف ده ها اپليكيشن مخرب
 از فروشگاه گوگل

گوگل اخيرا ۳۶ اپليكيش��ن مخرب اندرويد كه 
قادر بودند بدون رضايت كاربر، اعمال زيان باري 
را انجام دهند را از فروشگاه پلي استور حذف كرد. 
به گزارش ايس��نا، اين اپليكيش��ن ها كه توسط 
شركت مك آفي شناسايي شدند كه يك كتابخانه 
نرم افزاري به نام گلدس��ان را كشف كرده بود كه 
مي تواند اطلاعاتي مانند فهرست اپليكيشن هاي 
نصب ش��ده، اطلاعات دس��تگاه هاي متصل به 
واي فاي و بلوتوث و مكان جغرافيايي را از موبايل 
كاربر، جم��ع آوري كند. به ع��لاوه اين كتابخانه 
مي توانست با كليك روي تبليغات در پس زمينه 
گوشي بدون اطلاع كاربر، مرتكب كلاهبرداري 
تبليغاتي ش��ود. مك آفي بيش از ۶۰ اپليكيشن 
حاوي اي��ن كتابخانه مخرب را شناس��ايي كرد 
كه بيش از ۱۰۰ ميليون بار در فروش��گاه گوگل 
پلي دانلود شده بودند. پس از اين كشف، گوگل 
دست به كار شد و ۳۶ اپليكيشن را از اين فروشگاه 
حذف كرد. ساير اپليكيشن ها توسط طراحانشان 
به روزرساني ش��دند. به كاربران توصيه مي شود 
اپليكيش��ن هاي خود را به روزرساني كرده يا اگر 
آنها به عنوان تهديدي براي كاربران گوشي هاي 
اندرويدي شناسايي شده اند، حذفشان كنند. به 
علاوه، كاربران پيش از دانلود برنامه از پلي استور 
يا فروشگاه هاي برنامه ديگر، اقدامات احتياطي 
را انجام داده و نام ط��راح، تعداد دانلودها، بخش 
اظهارنظرها و تعداد اپليكيش��ن هايي كه طراح 
برنامه ساخته است را بررسي كنند و بخش پيش 
نمايش اپليكيشن را مش��اهده كنند تا مطمئن 
ش��وند تصاوير، معتبر بوده و جعلي نيس��تند. بر 
اساس گزارش گيزموچاينا، اين واقعه بار ديگر به 
كاربران و طراحان يادآوري كرد كه در جلوگيري 
از ورود اپليكيشن هاي مخرب به بازار، هوشيار و 
بازدارنده باشند. كاربران بايد اپليكيشن خود را 
به روز نگه دارند و طراحان بايد بهترين ش��يوه ها 
را براي توسعه و امنيت اپليكيشن، دنبال كنند و 
اپليكيشن هاي خود را پيش از انتشار براي بررسي 

آسيب پذيري احتمالي، اسكن و تست كنند.

نخستين گوشي تاشوي گوگل 
روانه بازار مي شود

نخستين گوشي تاشوي گوگل روانه بازار مي شود
گوگل قصد دارد نخس��تين گوشي تاشوي خود 
را ب��ا قيمت ۱۷۰۰ دلار در ژوئن ب��ه بازار عرضه 
كند. به گزارش ايسنا، طبق اسناد داخلي گوگل 
كه توسط شبكه سي ان بي س��ي مشاهده شده 
اس��ت، اين ش��ركت نخس��تين تلفن هوشمند 
تاش��وي خود را در ماه ژوئ��ن عرضه خواهد كرد 
و محصولات مشابه سامسونگ در اين بازار را به 
چالش مي كشد. اين ش��ركت قصد دارد گوشي 
تاش��وي خ��ود را در كنفرانس س��الانه طراحان 
گوگل در دهم مه، رونمايي كند. گوش��ي تاش��و 
كه در داخل گوگل با نام كد »فليكس« شناخته 
مي شود، با دوام ترين لولا را در گوشي هاي تاشو 
دارد و ۱۷۰۰ دلار قيمت خواهد داش��ت و رقيب 
جدي گوش��ي ۱۷۹۹ دلاري گلكس��ي زد فولد 
فور سامس��ونگ خواهد بود. گ��وگل قصد دارد 
گوش��ي پيكس��ل فولد را به عنوان يك گوش��ي 
ض��د آب و كوچك ك��ه صفحه نماي��ش بيروني 
۵.۸ اينچ��ي دارد، تبلي��غ كن��د. تصاوي��ري كه 
توسط ش��بكه سي ان بي سي مش��اهده شده اند، 
نش��ان مي دهد اين گوش��ي مثل يك كتاب باز 
مي شود و يك صفحه نمايش ۷.۶ اينچي مشابه 
صفحه نمايش رقيب سامس��ونگ خود دارد. اين 
گوشي ۱۰ اونس وزن دارد كه كمي سنگين تر از 
سامسونگ گلكسي زد فولد فور است اما باطري 
بزرگ ت��ري دارد كه گوگل مي گويد به مدت ۲۴ 
س��اعت يا در حال كم مصرف ب��ه مدت حداكثر 
۷۲ ساعت دوام دارد. در س��اخت پيكسل فولد، 
تراشه »تنس��ور جي تو« گوگل به كار رفته است 
كه پردازنده به كار رفته در گوشي هاي پيكسل ۷ 
و پيكسل ۷ پرو است. هر چند سخت افزار، بخش 
كوچكي از درآم��د گوگل را تش��كيل مي دهد، 
پيكسل فولد گران ترين گوشي در خانواده گوگل 
پيكسل اس��ت. گوگل مشغول كار روي نرم افزار 
از جمل��ه اندرويد و فروش��گاه برنامه گوگل پلي 
براي دستگاه هاي ساخت ش��ركت هاي ديگر از 
جمله سامسونگ اس��ت كه در حال حاضر، بازار 
گوشي هاي تاشو را در اختيار دارد. پيكسل فولد 
به گوگل اين فرصت را مي دهد تا نشان داد تجربه 
يك گوشي تاش��وي ساخت گوگل چگونه است. 
گوشي هاي پيكسل ديگر ويژگي هاي منحصري 
مانند گزينه هاي ويرايش عكس داشته اند كه در 
همه گوشي هاي اندرويدي موجود نيست. عرضه 
اين گوشي با پرسش ها درباره رابطه ميان گوگل 
و سامسونگ همزمان ش��ده است. سهام آلفابت 
)ش��ركت مادر گوگل( دوشنبه هفته جاري پس 
از انتشار گزارش نيويورك تايمز كه مدعي شده 
بود سامس��ونگ س��رگرم بررس��ي تغيير موتور 
جس��ت وجوي پيش فرض گوش��ي هاي خود از 
گ��وگل به بينگ مايكروس��افت اس��ت، بيش از 
 ۳.۵ درصد س��قوط كرد. بر اساس گزارش شبكه 
س��ي ان بي س��ي، اس��ناد داخلي گوگل نش��ان 
مي دهد اين شركت قصد دارد براي متقاعد كردن 
مردم براي خريد پيكسل فولد، مشوق هايي ارايه 
دهد. به عنوان مثال، گوگل قصد دارد يك گزينه 
مبادله براي تعويض پيكسل، آيفون يا تلفن مجهز 
به اندروي��د فعلي با تخفيف براي پيكس��ل فولد 
عرضه كند. همچنين قصد دارد يك پيكسل واچ 
كه جديدترين ساعت هوشمند اين شركت است 
را به خريداران پيكسل فولد به رايگان هديه دهد.

قصد فيلتر ويكي پديا را نداريم
وزير امور ديجيتالي روس��يه پس از اينكه دادگاهي 
در مسكو، ويكي پديا را به پرداخت جريمه براي عدم 
حذف محتواي غيرقانوني محك��وم كرد، اعلام كرد 
مس��كو هنوز قصد ندارد اين دايره المعارف آنلاين را 
فيلتر كند. به گزارش ايسنا، ويكي پديا يكي از معدود 
منابع اطلاعات مس��تقل اس��ت كه از زمان تشديد 
كنترل محتواي آنلاين پس از آغاز جنگ در اوكراين، 
در روسيه دوام پيدا كرده است. خبرگزاري اينترفكس 
به نقل از مكس��وت ش��ادائف، وزير امور ديجيتالي 
روسيه، نوشت: ما هنوز ويكي پديا را فيلتر نكرده ايم. 
ويكي پديا در يك بيانيه ايميل ش��ده اعلام كرد: به 
فراهم كردن دسترسي به ويكي پديا براي روسي زبانان 
در سراس��ر جهان كه ارزشي در اين سايت مي بينند 
ادام��ه خواهد داد و و تلاش مي كند از حق همه براي 
دسترسي حمايت كند. دادگاهي در مسكو روز سه 
ش��نبه بنياد ويكي مديا كه مالك ويكي پديا است را 
به دليل كوتاهي در حذف اطلاعاتي كه مروج پريدن 
به قطار در حال حركت عنوان شده است، ۸۰۰ هزار 

روبل معادل ۹۷۷۷ دلار دلار جريمه كرد.

پخش زنده صدمين شهرآورد 
تهران از آيگپ

صدمين شهرآورد تهران روز يكشنبه سوم ارديبهشت 
ماه س��ال ۱۴۰۲ برگزار خواهد ش��د. به گزارش روابط 
عمومي آيگپ، يكشنبه ساعت ۱۷:۳۰ دو تيم استقلال 
و پرسپوليس در جريان برگزاري هفته بيست و هفتم 
ليگ برت��ر در نبردي تن به تن مقاب��ل هم صف آرايي 
خواهند كرد. يحيي گل محمدي هر چهار مهاجم نوك 
تخصصي اش را براي دربي در اختيار دارد اما بايد به اين 
موضوع توجه كرد كه در ۲۶ بازي گذشته پرسپوليس 
فقط در س��ه مس��ابقه با دو مهاجم نوك تخصصي و با 
سيستم كلاسيك ۴-۴-۲ به ميدان رفته است. استقلال 
در ۹ مس��ابقه از ۱۰ بازي آخر با پيروزي ميدان را ترك 
كرده است و در آخرين بازي اش قبل از دربي مقابل تيم 
هوادار، ۶ گل به ثمر رسانده است اما ساپينتو هم خوب 
مي داند كه دربي تهران با ساير بازي ها متفاوت است و 
معتقد است كه بحث ذهني در اين بازي حساس خيلي 
بيشتر از مسائل فني براي رسيدن به پيروزي اهميت 
دارد. صدمين ديدار استقلال و پرسپوليس روز يكشنبه 
ساعت ۱۷:۳۰ به صورت زنده از اپليكيشن آيگپ پخش 
خواهد شد و كاربران اين پيامرسان در هر كجا كه باشند 
مي توانند با گوشي تلفن همراه خود اين ديدار مهيج را 
دنبال كنند. ضم��ن اينكه براي پيش بيني نتيجه اين 
ديدار نيز مي توانند از طريق اين اپليكيشن اقدام كرده 
و به امتيازات خود اضافه كنند. لازم به ذكر اس��ت پيرو 
اخبار غيررسمي منتشر شده اين احتمال وجود دارد 
كه ساعت اين بازي از ساعت ۱۷: ۳۰ به ۱۶ روز يكشنبه 
۳ ارديبهشت ماه تغيير كند. براي تماشاي اين ديدار به 
صورت زنده و استفاده از ساير امكانات اين اپليكيشن 
پيام رسان آيگپ را از طريق ماركت هاي داخلي دانلود 
و نصب كنيد و همچنين مي توانيد با ارس��ال عدد ۱ به 

۱۰۰۰۴۴۲۷ لينك دانلود آيگپ را دريافت كنيد.

رونمايي همراه اول
از بسته هاي ويژه عيد فطر

همراه اول با فرارس��يدن جش��ن بزرگ مسلمانان، از 
بسته هاي عيد فطر خود با تخفيف هاي ويژه رونمايي 
كرد. به گزارش اداره كل ارتباطات ش��ركت ارتباطات 
س��يار ايران، همراه اول به مناسبت فرارسيدن »عيد 
سعيد فطر«، از بس��ته هاي تركيبي ويژه براي تمامي 
مشتركان دايمي، اعتباري و همچنين انارستاني خود 
كه از سيمكارت نسل جديد )يوسيم( استفاده مي كنند، 
رونمايي كرد. بسته هاي ويژه عيد فطر بسته به »دايمي 
و اعتباري« يا »انارستاني« بودن مشتركان اپراتور اول 
تلفن همراه كش��ور به دو نوع تقس��يم مي شود. بسته 
تركيبي مختص مشتركان دايمي و اعتباري همراه اول 
متشكل از »۳ گيگابايت اينترنت و ۳ ساعت مكالمه درون 
شبكه و با تلفن ثابت« و با قيمت ۱۲ هزار تومان است كه 
متقاضيان، مي توانند با شماره گيري كددستوري »ستاره 
۱۰۰ ستاره ۶۷ مربع« اقدام به خريداري آن كنند. بسته 
تركيبي تدارك ديده شده براي مشتركان انارستاني هم 
شامل »يك گيگابايت اينترنت و ۳ ساعت مكالمه درون 
ش��بكه و با تلفن ثابت« است كه براي فعالسازي آن به 
قيمت ۳ هزار تومان، كافي است كددستوري »ستاره 
۱۰۰ ستاره ۶۶۷۱ مربع« شماره گيري شود. هر دو بسته 
مذكور كه با تخفيف ويژه به مناسبت اين ايام طراحي 
ش��ده، از امروز چهارش��نبه ۳۰ فروردين تا انتهاي روز 
دوشنبه ۴ ارديبهشت ۱۴۰۲ قابل خريداري و فعالسازي 
است. در راستاي رفاه حال مشتركان، امكان فعالسازي 
اين بس��ته هاي ۳ روزه ويژه عيد فطر از طريق ۳ درگاه 
»ستاره ۱۰۰ مربع«، »ستاره يك مربع« و »همراه من« 
فراهم شده است. تمامي مشتركاني كه اقدام به خريد و 
فعالسازي بسته هاي تركيبي ويژه عيد فطر مي كنند، 
مي توانند در صورت إتمام حجم يا مدت اعتبار بسته ها، 
مجددا اقدام به »خريد« تا پايان بازه زماني كمپين كنند. 
تمامي مشتركان همراه اولي كه فاقد سيمكارت نسل 
جديد )يوسيم( هستند، مي توانند براي بهره مندي از 
اين بسته هاي با تخفيف ويژه و همچنين دريافت ۲۰ 
گيگابايت اينترنت هديه ۳۰ روزه، با »مراجعه به يكي 
از مراكز فروش و خدمات همراه اول« يا »شماره گيري 
۹۹۹۰« اقدام به تعويض رايگان سيم كارت خود با يوسيم 
كنند. يوسيم )USIM( س��يمكارتي است كه امكان 
بهره مندي از اينترنت نسل ۴ و ۵ را فراهم مي آورد. در 
اين صورت علاوه بر امكان استفاده از مزاياي طرح هاي 
با تخفيف ويژه همراه اول، مشتركان مي توانند از مزيت 
تخفيف هاي ۵۰ درصدي )نيم بها( يا يك س��وم بها در 

تعامل با سايت هاي داخلي بهره مند شوند.

وزير ارتباطات: از ابتداي اين دولت پهناي باند و ظرفيت شبكه داخلي و بين الملل افزايش چشمگيري داشته است 

در جا زدن ايران در رتبه 61 اينترنت موبايل 

شرط آغاز فعاليت دوباره پيام رسان هاي خارجي در كشور
پس از ايجاد محدوديت ب��راي دو پلتفرم خارجي در 
نيمه دوم س��ال گذش��ته و تأكيد مس��وولان بر لزوم 
ايجاد دفتر از س��وي آنها در داخل كش��ور، همچنان 
تصميم گيري درباره سرنوش��ت فعالي��ت آنها، مورد 
سوال برخي از كاربران بود اما به نظر مي رسد تكليف 
اين موضوع با سخنان اخير رييس جمهوري كه اظهار 
كرد فعاليت هر سكوي خارجي درصورتي كه حاضر 
به مس��ووليت پذيري و پاس��خگويي با ايجاد دفتر در 
داخل كشور باشد، منعي ندارد، مشخص شده است. 
به گزارش ايسنا، با گس��ترش روزافزون دسترسي به 
اينترنت و حضور افراد به عنوان كاربر در ش��بكه هاي 
اجتماعي، فضايي بسيار گسترده براي برقراري ارتباط 
بين افراد فراهم شده است، امكاني كه در كنار تمامي 
مزاياي آنكه ش��امل كاهش هزينه ه��اي ارتباطي و 
تسهيل در اطلاع رساني ها و... است، بعضا مشكلاتي 

را نيز به دنبال داشت. طرح ساماندهي فضاي مجازي 
طي چند سال گذشته توسط مسوولان مطرح شد؛ اين 
مساله پس از ايجاد محدوديت براي يك پيام رسان در 
سال ۱۳۹۷ و براي ساير پلتفرم هاي خارجي و پس از 
آن اعمال محدوديت ب��راي دو پلتفرم خارجي اواخر 
شهريورماه سال ۱۴۰۱، بيش از پيش مورد توجه قرار 
گرفت. موضوع اصلي كه بيشتر مسوولان در اين جريان 
بر آن تأكيد دارند، لزوم استقرار و تأسيس نمايندگي 
پيام رسان هاي خارجي در كشور است، با اين استدلال 
كه رس��انه هاي خارجي كه بيش از يك ميليون كاربر 
دارند حتما بايد داخل كش��ور مانن��د قوانيني كه در 
اروپا وجود دارد، نمايندگي داش��ته باش��ند؛ درواقع 
اينگونه پيام رسان ها حق ندارند اطلاعات مردم اروپا 
را از اروپ��ا خارج كنند و در اي��ران هم نبايد اطلاعات 
اجتماعي، اقتصادي و حريم خصوصي مردم از كشور 

خارج ش��وند. در اين راس��تا، پس از اتفاقات رخ داده 
براي اينس��تاگرام و واتس آپ، نامه اي از سوي مركز 
ملي فضاي مجازي به ش��ركت متا درباره تأس��يس 
نمايندگي در ايران نوش��ته و ارسال ش��د اما پاسخ 
مثبتي از س��وي اين ش��ركت در اين زمينه دريافت 
نشد و درواقع اين شركت به اين درخواست ايران براي 
تعيين نماينده اي در تهران پاس��خ منفي داد و اعلام 
كرد خود را سرگرم اين درخواست نخواهد كرد و در 
حال حاضر كه چندين م��اه از اين موضوع مي گذرد 

خبري رسمي از نتيجه اين نامه منتشر نشده است.
 مسوولان در حوزه ارتباطات و فناوري اطلاعات، هم 
معتقدند پلتفرمي كه قواعد جمهوري اسلامي ايران را 
به رسميت نمي شناسد و هر از چند گاهي نقش محوري 
در آش��وب ها به عهده دارد و موجب ناامني در كشور 
مي شود، طبيعتا بستر مناسبي براي سرمايه گذاري 

در كشور نيس��ت. از سويي رييس جمهوري زمستان 
س��ال گذش��ته در اين باره گفته بود زندگي، كسب و 
كار و ارتباط��ات مردم در بس��تر فضاي مجازي انجام 
مي شود بنابراين اين محيط بايد آرامش بخش باشد. 
وي همچنين در تازه ترين س��خنان خود در اين باره، 
در ديدار اخي��رش با جمعي از فع��الان و نمايندگان 
تشكل هاي دانشجويي دانشگاه هاي سراسر كشور در 
پاسخ به پرسش يكي از دانش��جويان درباره موضوع 
فيلترينگ اظهار كرد: ما همانند برخي كش��ورهاي 
مدع��ي آزادي بيان، قائ��ل به برگ��زاري دادگاه براي 
سكوهاي خارجي نيستيم؛ سياست دولت جلوگيري 
از تبديل ش��دن فضاي مجازي به بستري براي ايجاد 
ناامني در كشور است و در اين راستا فعاليت هر سكوي 
خارجي كه حاضر به مسووليت پذيري و پاسخگويي 

با ايجاد دفتر در داخل كشور باشد، هيچ منعي ندارد.

۲،۵ برابر شدن ترانزيت اينترنت از ايران
وزير ارتباطات گفت كه در سال گذشته ميزان ترانزيت 
ترافيك اينترنت از خاك كشورمان دو و نيم برابر شده 
اس��ت كه اميدوارم اين مسير با همت مديريت جديد 
شركت زيرساخت تا تبديل شدن كشور به هاب ترانزيت 
اينترنت در منطقه ادامه داشته باشد. به گزارش ايسنا، 
عيس��ي زارع پور، وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات- 
در ابتداي جلس��ه ش��وراي معاونان اي��ن وزارتخانه، 
رييس جمهوري با فعالان فضاي مجازي را بسيار خوب 
توصيف كرد و گفت: رييس جمهور تاكيد داشتند كه 
نقطه نظرات بخش خصوصي را بش��نويم و مشكلات 
و موانع كار آنها را شناس��ايي و در جهت رفع آنها اقدام 
كنيم و حتي اگر ني��از به مصوبه دارد از طريق كارگروه 
ويژه اقتصاد ديجيتال و ش��وراي عالي فضاي مجازي 
آن را دنب��ال كنيم. وي با تاكيد بر برگزاري جلس��ات 
دوره اي با نهادهاي بخش خصوصي همچون اصناف، 

اتاق بازرگاني، سازمان نظام صنفي رايانه اي و اتحاديه 
كسب و كارهاي ديجيتال افزود: كارگروه ويژه اقتصاد 
ديجيتال كه بر اساس اصول ۱۲۷ و ۱۲۸ قانون اساسي 
داراي اختيارات رييس جمهوري و هيات وزيران است، 
ظرفيت خوبي براي طرح و رفع موانع و مشكلات بخشي 
خصوصي است و بايد امسال با دعوت از آنها در اين جهت 
گام برداريم. زارع پور با اشاره به انتصابات اخير انجام شده 
در اين وزارتخانه تصريح كرد: به منظور ايجاد هماهنگي 
بين بازيگران مختلف شبكه ارتباطي كشور، با انتصاب 
آقاي لاجوردي به عنوان قائ��م مقام وزير ارتباطات در 
حوزه ارتباطي، اختي��ارات لازم براي راهبردي در اين 
حوزه به ايشان تفويض ش��ده و اميدواريم كه در سال 
۱۴۰۲ چه در حوزه نظارت و چه در حوزه توسعه شاهد 
رشد كيفي و كمي شبكه ارتباطي كشور باشيم. وزير 
ارتباطات با آرزوي موفقيت براي امير لاجوردي به عنوان 

معاون وزير، رييس سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات 
راديويي و قائم مقام وزير در حوزه ارتباطات خاطرنشان 
كرد: در سال گذشته در بخش هاي توسعه زيرساخت 
ارتباطي كشور، پيش��رفت شبكه ملي اطلاعات و ارايه 
زيرساخت براي فعاليت پيام رسان هاي بومي كار بسيار 
بزرگي در شركت ارتباطات زيرساخت انجام شد كه اگر 
پشتكار آقاي لاجوردي نبود شاهد اين رشد نبوديم. وي 
با بيان اينكه پيام رسان هاي داخلي به نقطه اي رسيدند 
كه در ح��ال برنامه ريزي براي ج��ذب كاربر خارجي و 
فعاليت در حوزه صادرات هستند، افزود: اميدوارم كه 
آقاي لاجوردي در مسووليت هاي جديد نيز همچون 
قبل موفق باش��د. طب��ق اع��لام وزارت ارتباطات و 
فناوري اطلاعات، زارع پور همچنين با اشاره به سابقه 
جعفرپ��ور در حوزه بومي س��ازي تجهيزات و اصلاح 
مهندس��ي ش��بكه اظهار كرد: با اقدامات انجام شده 

ايشان در سال گذشته ميزان ترانزيت ترافيك اينترنت 
از خاك كشورمان دو نيم برابر شده است كه اميدوارم 
اين مسير با همت مديريت جديد شركت زيرساخت 
تا تبديل ش��دن كش��ور به هاب ترانزيت اينترنت در 
منطفه ادامه داشته باشد. وزير ارتباطات، مديرعامل 
جديد ش��ركت ارتباطات زيرساخت را داراي اشراف 
به پروژه هاي توس��عه زيرس��اختي ارتباطي كشور و 
شبكه ملي اطلاعات دانست و تصريح كرد: اميدوارم 
كه آقاي جعفرپور در منصب جديد توفيقات قبلي را 
داشته باش��د. در ادامه وزير ارتباطات احكام جديد 
اميرلاجوردي را به عنوان معاون وزير، رييس سازمان 
تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي و جانشين وزير 
ارتباطات در امور ارتباطي و محمد جعفرپور به عنوان 
معاون وزير، رييس هيات مديره و مديرعامل شركت 

ارتباطات زيرساخت را به آنها اهدا كرد.



ادامه از صفحه اول|
  آيا واردات خودروي دست دوم

 شدني است؟ 
با منتفي ش��دن ط��رح واردات خودروهاي دس��ت دوم 
زمزمه هايي مبني بر جلوگيري مافياي خودروس��ازي از 
اجراي اين طرح به گوش مي رس��يد. اما حال كه بار ديگر 
استيضاح رضا فاطمي امين، وزير صمت، رنگ و بوي جدي 
گرفته، وزارت صمت به طرح وعده هاي گذشته خود روي 
آورده. از اين رو، نگاه انتقادي به اين اقدام وزير صمت وارد 

است. 
از يك منظر، اين اقدام صم��ت را مي توان مقابله با دلالي 
وانحصار در بازار خودرو قلم��داد كرد، اما فراموش نكنيم 
اين مس��اله مي تواند كنترل صحيح روي نحوي واردات 
خودرو هاي دست دوم را با چالش مواجه كند؛ زيرا هر فردي 
خودروي به كشور وارد مي كند، اما خدمات پس از فروش 
براي اين خودرو ها در دسترس نيست و همين مساله بعد از 
چندي مي تواند زمينه ساز سردرگمي مشتري و هدر رفت 
سرمايه كشور ش��ود. در مقابل موافقان مي گويند واردات 
خودروهاي دس��ت دوم ارزبري كمتري دارد و دسترسي 
شهروندان به آنها سهل  تر خواهد بود. البته بانك مركزي 
هم هنوز به اين لايحه واكنشي نشان نداده است، بايد ديد 
ارزي كه قرار است به خودروهاي كاكرده وارداتي تخصيص 
داده ش��ود، علاوه بر آن يك ميليارد دلاري اس��ت كه در 
آيين نامه واردات خودرو )لحاظ شده، يا قرار است يا بخشي 
از آن اس��ت. در اين ميان، خودروسازان و قطعه سازان نيز 
از مخالفان جدي واردات خودروهاي دست دوم هستند؛ 
استدلال آنها اين است كه به جاي تخصيص ارز براي واردات 
»دس��ت دوم«، بهتر اس��ت اين ارز صرف توليد يا واردات 

خودروهاي نو شود. 
از بعد ديگر، اين راهم نبايد از نظر دور داش��ت كه واردات 
خودروهاي سواري دست دوم به دليل مخالفت هيات عالي 
نظارت مجمع تشخيص مصلحت نظام از لايحه بودجه سال 
جاري حذف شد. دليل اعضاي اين هيات براي مخالفت با 
واردات خودروهاي دست دوم كاركرده مغايرت اين مساله 

با قوانين بالادس��تي مانند اقتصاد مقاومتي و همچنين 
حمايت از كار و س��رمايه ايراني بود. ب��ا توجه به مغايرت 
پيشنهاد نمايندگان مجلس براي واردات خودروهاي دست 
دوم سواري با قوانين بالادس��تي ياد شده آنها بند واردات 
خودروهاي سواري را از لايحه بودجه حذف كردند و تنها 
امكان واردات خودروهاي تجاري دس��ت دوم را در لايحه 
بودجه براي دولت فراهم كردند. بنابراين چنانچه دولت با 
قيد دو فوريت نيز لايحه را تقديم مجلس كند اين لايحه به 
همان دليلي كه پيشنهاد نمايندگان را براي اين منظور وتو 

كرد، به در بسته خواهد خورد.  از اين رو، چنانچه دولت قصد 
داشته باشد تا واردات خودروهاي سواري دست دوم را به 
هر ترتيب اجرايي كند بايد راه دراز گفت وگو با هيات عالي 
نظارت مجمع تشخيص مصلحت نظام را طي كند بلكه 
بتواند با تغيير نظر اعضاي اين هيات راه ورود خودروهاي 
دس��ت دوم كاركرده را باز كند.  از س��وي ديگر، برخي از 
كارشناسان اين اقدام وزير صمت را سياسي دانسته و آن 
را در جهت به دست آوردن دل نمايندگان مجلس ارزيابي 
كرده اند. به گفته آنها، وزارت صمت همّ و غمي براي مبارزه 

با آنچه مافيا يا دست هاي پشت پرده خوانده مي شود، ندارد. 
چنانكه عملكرد اين وزارتخانه در مدت زمان فعاليت دولت 
سيزدهم گواه اين سخن اس��ت. اكنون نيز اگر مسوولان 
ذي ربط س��عي دارند رويكرد متفاوت خ��ود را به نمايش 

بگذارند گويي ريشه در بحث استيضاح دارد.
با همه اينها منتظ��ر ماند و ديد مخالفان ج��دي واردات 
خودرو هاي سواري دس��ت دوم امكان ورود اين خودرو ها 
را مي دهد يا اينكه جاده ورودي س��واري هاي دست دوم 

همچنان مسدود خواهد ماند.
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تذكر شوراي رقابت به 
خودرويي ها: بي اجازه گران نكنيد!

 ش��وراي رقابت در نامه اي خطاب به سازمان حمايت 
و همچنين وزارت صمت بر اي��ن نكته تاكيد كرد كه 
افزايش قيمت محصولات مغاير با فرمول ش��ورا مجاز 
نيس��ت. ش��وراي رقابت در نامه اي با امضاي محمود 
دودانگه، نايب رييس اين شورا خطاب به سازمان حمايت 
مصرف كنندگان و توليدكنندگان و همچنين رونوشت 
به معاون صنايع حمل و نقل وزارت صمت بر اين نكته 
تاكيد كرد كه هرگونه رويه هاي مغاير با دستورالعمل 
۵۴۳ و مصوبات اين شورا از جمله تعيين يا افزايش قيمت 

محصولات خودروسازان توسط ايشان مجاز نيست.

هشدار سازمان حمايت به 
نمايندگي هاي فروش خودرو

سازمان حمايت در نامه اي به خودروسازان ضمن هشدار 
در مورد فروش خودرو خارج از ضوابط ابلاغي به صورت 
تعهدي اماني و... تاكيد كرد كه با قيمت سازي جهت ايجاد 
بازار كاذب برخورد مي كند. حس��ين فرهيدزاده رييس 
س��ازمان حمايت مصرف كنن��دگان و توليدكنندگان 
در نامه اي به مديران عامل ش��ركت ايران، خودرو سايپا 
كرمان، موتور مديران خودرو بهم��ن موتور فردا موتور 
آري��ن پارس موتور مك��ث، موتور ايران خ��ودرو ديزل، 
صنايع خودرو سازي ايليا سايپا ديزل آريا اورست ماشين، 
س��روش ديزل مبنا، بهمن ديزل س��يبا موتور در مورد 
مديريت نوس��انات قيمت خودرو در بازار هش��دار داد. 
در اين نامه آمده اس��ت: با توجه به نوسانات اخير در بازار 
خودرو و افزايش قيمت حاشيه بازار نسبت به قيمت درب 
كارخانه و اقدامات برخي افراد س��ودجو در سطح بازار با 
هدف بهره برداري از التهابات ايجاد شده مقتضي است 
به منظور مديريت بازار به تمامي نمايندگي هاي فروش 
سراسر كشور آن ش��ركت ابلاغ گردد، از هرگونه فروش 
خودرو خارج از ضوابط ابلاغي به ويژه فروش خودروهاي 
صفر كيلومتر اش��خاص به صورت تعهدي امان��ي و ..... 
خودداري نمايند. بديهي است در صورت مشاهده دخالت 
نمايندگي هاي رسمي فروش آن ش��ركت در موضوع 
قيمت س��ازي با هدف ايجاد بازارهاي كاذب در خريد و 
فروش خودرو و بهره برداري از آن، مراتب توسط همكاران 
ادارات كل صنعت معدن و تجارت استان ها و بازرسان اين 
سازمان بررسي و برخورد قانوني لازم معمول خواهد شد. 
همچنين تاكيد مي گردد كليه مسووليت ها و عواقب ناشي 
از اقدامات نمايندگي ها در اين خصوص متوجه شركت 
اصلي خواهد بود با توجه به مراتب به شرح فوق مستدعي 
است دستور فرماييد در اسرع وقت اطلاع رساني لازم به 
تمام نمايندگي ها صورت گرفته و تصويري از ابلاغيه هاي 

صادره به اين سازمان منعكس شود.

ورود شوراي رقابت
به بازار خودروهاي وارداتي

س��خنگوي ش��وراي رقابت از ورود اين ش��ورا ب��ه بازار 
خودروه��اي وارداتي خب��ر داد و گف��ت: واردات خودرو 
اختلال دارد بنابراين تدوين دستورالعمل واردات خودرو 
توسط شوراي رقابت در دستور كار است. اسماعيل شجاعي 
در گفت وگو با مهر اظهار داش��ت: شوراي رقابت از هفته 
آينده به موضوع سياست گذاري واردات خودرو مي پردازد 
و تلاش اين است كه واردات تسهيل شود تا از اين طريق 
بازار متعادل شده و موانع متعددي كه پيش روي واردات 
خودروي نو و كاركرده است، رفع شود. سخنگوي شوراي 
رقابت افزود: سياست گذاري كلي به شكلي بود كه واردات 
خودرو اختلال جدي داش��ت و امكان واردات خودرو به 
شكل گسترده متوقف شده است زيرا موانع جدي پيش 
روي اين كار وجود دارد. وي گفت: هدف ش��وراي رقابت 
اين است كه واردات خودرو چه نو و چه كاركرده به شكل 
مناس��بي انجام و انحصار كم شود. شجاعي تصريح كرد: 
در حال حاضر زمينه براي واردات خودرو از سوي فعالان 
و تجار به شكل گسترده فراهم نيست و دستورالعمل به 
شكلي بود كه فقط خودروس��ازان اجازه واردات داشتند 
كه اين موضوع فضا را مخدوش كرد. قيمتهاي سرسام آور 
خودروهاي خارجي در ايران ناشي از اختلال در بازار واردات 
است. سخنگوي شوراي رقابت تاكيد كرد: بنابراين واردات 
خودرو بايد به شكلي تسهيل شود كه اين قيمت فزاينده 
شكس��ته ش��ود. وي در مورد قيمت گذاري خودروهاي 
مونتاژي، اظهار داشت: در مورد قيمت خودروهاي مونتاژي 
يا سي كي دي هنوز شوراي رقابت تصميم نهايي نگرفته 
است زيرا قيمتها در كارگروه خودرو هنوز نهايي نشده است. 

اختلال در سامانه
درگاه ملي مجوزها

رييس اتاق اصناف ايران گفت كه اختلال و قطعي پي در 
پي سامانه درگاه ملي مجوزها سبب كاهش چشمگير 
تعداد صدور پروانه كسب شده است. به گزارش ايسنا، 
قاسم نوده فراهاني اظهار كرد: اختلال و قطعي در سامانه 
درگاه ملي مجوزها مشكلات عديده اي را براي كاربران 
اين سامانه به همراه داشته اس��ت و اعتراض خود را به 
وزارت ام��ور اقتصادي و دارايي اعلام كرديم. در كمتر از 
بيست روز كاري فروردين ماه، ۵ روز سامانه درگاه ملي 
مجوزها قطع بوده و روزهاي ديگر نيز اختلال داشته است. 
فراهاني با بيان اينكه همين امروز ۳۰ فروردين ماه سامانه 
درگاه ملي مجوزهاي وزارت اقتصاد قطع است، تصريح 
كرد: در سال گذشته همين ايام فروردين ماه، حدود ۱۷ 
هزار درخواست صدور مجوز در سامانه اصناف ثبت شد 
و عمليات آن انجام شد ولي امسال كه بايد رشد داشته 
باشيم، كمتر از ۱۰ هزار درخواس��ت از درگاه مجوزها 
دريافت شده است. نوده فراهاني ضمن اعلام نارضايتي 
شديد واحدهاي صنفي كه در جلسات با مسوولان به ويژه 
رياست جمهوري و نمايندگان مجلس نيز ابراز كرده اند، 
گفت: اين درگاه قرار بود مانع زدايي كند، تا كار را به بخش 
خصوصي بسپاريم، ولي كاري را كه اتحاديه هاي صنفي به 
خوبي انجام ميدادند، از آنها گرفتيم و سرعت پاسخگويي 

دستگاه هاي دولتي نيز بهتر نشده است.

تحويل ۵ خودرو
به ۱۴۰۳ موكول شد

وزارت صمت در اطلاعيه اي اعلام كرد: از حدود پنجاه 
محصول مختلف عرضه شده، تنها در پنج محصول 
پرتقاضا )با تيپ بندي هاي مختل��ف( اعلام نتايج به 
سال ۱۴۰۳ موكول شده است. به گزارش ايلنا، وزارت 
صنعت، معدن و تجارت درباره نتايج نوبت بندي فروش 
خودروهاي داخلي اطلاعيه اي صادر كرد. در اطلاعيه 
وزارت صمت آمده اس��ت: از قريب به پنجاه محصول 
مختلف عرضه ش��ده، تنها در خصوص پنج محصول 
پرتقاضا )ب��ا تيپ بندي هاي مختل��ف( اعلام نتايج 
به س��ال ۱۴۰۳ موكول شده اس��ت. در اين اطلاعيه 
اعلام شد: لازم به ذكر است كه در برخي محصولات 
نظير محصولات گروه س��ايپا، مديران و كرمان و ...، 
تحويل فوري ب��ه تمام متقاضيان انجام مي ش��ود و 
ظرفي��ت بالايي براي عرضه در دوره��اي آتي وجود 
دارد. در خصوص محصولات ش��ركت ايران خودرو، 
قريب به ۷۸۰ هزار نفر متقاضي اين محصولات بودند 
كه با توجه به برنامه ۹۰۰ هزارتايي امس��ال شركت 
ايران خودرو و تعهدات آن ش��ركت، امكان پوش��ش 
تقاضاي همه متقاضيان خودرو وجود دارد، اما استقبال 
عمده متقاضيان در سه گروه محصول باعث شد كه 
موعد تحويل برخي از متقاضيان به سال ۱۴۰۳ انتقال 
يابد. اين در حالي است كه ظرفيت برخي از محصولات 
نظير تارا و رانا در س��ال ۱۴۰۲ خالي مانده است و در 
خصوص برخي خودروس��ازان ديگر، حتي ظرفيت 
فصل بهار ۱۴۰۲ ب��راي برخي از محصولات تكميل 
نشده اس��ت. بنابراين اجراي طرح سامانه يكپارچه 
تخصيص اين ام��كان را مي دهد تا تغيير محصول از 
محصولات پر تقاضا كه موعد تحويل ش��ان در سال 
۱۴۰۳ اس��ت به محصولات ديگر فراه��م  آيد. نكته 
ديگر در خصوص اع��لام زمان بندي اين اس��ت كه 
موعد تحويل اعلام شده نشانگر حداكثر موعد تحويل 
مي باشد كه با توجه به ضريب اطمينان در نظر گرفته 
شده بر اساس برنامه توليد، امكان تحويل زودتر از آن 
يا عرضه محصولات بيشتر از برنامه توليد ارايه شده 
در طي سال براي محصولات ايران خودرو نيز وجود 
دارد. در بخش پاياني اين اطلاعيه اعلام شد: در پايان 
ذكر اين نكته ضروري است كه شفاف سازي ميزان 
تقاضاي واقعي ب��ازار در هر محصول و برنامه ريزي 
توليد بر اس��اس س��فارش يكي از اه��داف اصلي 
اجراي سامانه يكپارچه در كنار حذف قرعه كشي 
بوده اس��ت كه با اجراي طرح س��امانه يكپارچه به 
جاي قرعه كشي محقق ش��ده است. بر اين اساس 
عرضه محصولات جديد شركت هاي ايران خودرو 
و سايپا در كنار س��اير خودروسازان داخلي در اين 
سامانه تداوم مي يابد تا در كنار افزايش توليد، امكان 
پاسخگويي به نياز بازار در سال رشد توليد فراهم آيد.

تخصيص ارز نهاده هاي دامي 
تدريجي است

عضو هيات مديره اتحاديه واردكنندگان نهاده هاي 
دام و طيور ايران گفت: تامين به موقع و حمل كالا از 
بنادر به داخل استان ها موجب شده تا كمبودي در 
بازار نهاده هاي دامي نداشته باشيم. داوود رنگي در 
گفت وگو با ايسنا، با اعلام اين مطلب اظهار كرد: در 
حال حاضر بازار نهاده ها در آرامش كامل است زيرا 
كالا به اندازه كافي موجود اس��ت. همچنين حمل 
نهاده هاي دامي درس��ت و به موقع انجام مي شود 
به همين دليل ب��ازار آزادي براي نهاده نداريم. وي 
ادام��ه داد: طبق تواف��ق صورت گرفته ب��ا وزارت 
جهادكشاورزي براي پرداخت مابه التفاوت قيمت 
فروش و قيمت تمام شده واقعي كنجاله سويا ديگر 
در بازار اين نهاده مشكلي وجود ندارد. همچنين نياز 
بازار به ذرت نيز پاس��خ داده شده است و كمبودي 
در اين بازار ني��ز نداريم. عضو هيات مديره اتحاديه 
واردكنندگان نهاده هاي دام و طي��ور ايران درباره 
ش��رايط تخصيص ارز به واردكنندگان نهاده هاي 
دامي نيز اظه��ار كرد: تخصيص ارز ب��راي واردات 
نهاده هاي دامي انجام مي ش��ود اما اين امر روندي 
كند دارد به همين دليل واردكنندگان براي ترخيص 
كامل كالا با مشكلاتي مواجه هستند زيرا ترخيص 

صددرصدي نياز به رفع تعهد ارزي دارد.

رشد صادرات ايران به عراق 
بر اساس اعلام سازمان توس��عه تجارت، آمارهاي 
تجاري كش��ور در سال ۱۴۰۱ نش��ان مي دهد كه 
صادرات ايران به عراق ركوردي تازه را به ثبت رسانده 
اس��ت. فرزاد پيلتن، مديركل غرب آسياي سازمان 
توسعه تجارت ايران گفت: بر اساس آمارهاي منتشر 
شده توسط گمرك ايران صادرات ايران به عراق در 
سال ۱۴۰۱ به بيش از ۱۰ ميليارد دلار رسيد كه به 
عنوان يك حد نصاب جديد و بي سابقه در صادرات 
ايران به اين كشور محسوب مي شود. پيلتن افزود: 
صادرات ايران نس��بت به س��ال ۱۴۰۰ حدود ۱۵ 
درصد رشد را نش��ان مي دهد و به ۱۰ ميليارد دلار 
رسيده است كه حدود ۸.۲ ميليارد دلار از اين ميزان 
مربوط به ۱۰۰ قلم كالاهاي عمده صادراتي از ايران 
به اين كشور اس��ت. مديركل غرب آسياي سازمان 
توس��عه تجارت ايران ادامه داد: همچنين در سال 
۱۴۰۱ محصولاتي مانند گاز طبيعي، شمش هاي 
فولادي، محصولات لبني و پلاس��تيكي، كود اوره، 
پرتقال، تخم مرغ، آهن اسفنجي، لوله و پروفيل، انواع 
ترانسفورماتور و صنايع معدني فلزي نسبت به ۱۴۰۰ 
با افزايش صادرات روبه رو بوده است. پيلتن با بيان 
اينكه كشور عراق به عنوان يكي از شركاي راهبردي 
ج. ا. ايران در حوزه تجارت خارجي و به ويژه صادرات 
محسوب مي ش��ود، گفت: واردات ايران از عراق نيز 
طي سال ۱۴۰۱ حدود ۲۰۰ ميليون دلار بوده است. 
به اين ترتيب تراز تجاري ايران در تعامل با عراق نيز 
بالاتر مثبت ۱۰ ميليارد دلار شده كه بالاترين عدد در 

ميان تمام شركاي تجاري كشور به حساب مي آيد.

لايحهوارداتخودروهايكاركردهدردولتتصويبشد،»فاطميامين«ازسدبهارستانعبورميكند؟

فرار از استيضاح  با خودروي دست دوم؟

اتاقايرانهشدارداد

خطر شارژ تورم توليد 

تاثيررابطهباعربستانبربازارها

عليرضا كلاهي صمدي، رييس كميسيون صنايع اتاق ايران 
معتقد است: در سال جديد نيز تورم توليدكننده بالا خواهد 
بود و علت اصلي آن، تصميمات اشتباه مبني بر عرضه مواد 

اوليه بر اساس نرخ غيرواقعي است.
سال گذشته سال دشواري براي توليدكنندگان بود. تورم 
قيمت توليدكننده در بخش هاي مختلف صنعت، معدن و 
خدمات در مجموع روند افزايشي داشت و برخي مشكلات 
قانوني هم بر دشواري شرايط توليدكنندگان اضافه كرد. به 
عنوان مثال وضع حقوق گمركي چهار درصد براي واردات 
كالا در قان��ون بودجه كه بعد از اعتراض توليدكنندگان و 
بخ��ش خصوصي، دول��ت در لايحه اي حق��وق گمركي 
ماشين آلات و مواد اوليه توليد را به يك درصد كاهش داد و 
با تصويب مجلس اين قانون از نيمه دوم سال به اجرا درآمد. 
بااين حال توليدكنندگان جز اولين گروه هايي بودند كه اثر 
روند فزاينده افزايش نرخ ارز را در تهيه مواد اوليه براي توليد 
در سال گذشته لمس كردند. به ويژه كه در اين سال نرخ 

دلار حتي تا 6۰ هزار تومان هم رسيد.
تورم توليد در واقع تورم پيشران در اقتصاد كشور محسوب 

مي شود. چرا كه تغييرات قيمت ها در سمت هزينه توليد 
مي تواند به سمت مصرف كننده منتقل شود. اتفاقي كه در 
سال گذشته هم رخ داد.  طبق آمارهاي مركز آمار ايران در 
پاييز سال گذشته تورم سالانه قيمت توليدكننده در بخش 
صنعت با 6 درصد كاهش به ۳۴.۴ درصد رسيد كه بيشترين 
تورم سالانه با ۷۱.۸ درصد افزايش مربوط به گروه »ساخت 
محصولات غذايي« و كم ترين تورم سالانه با ۱۳.۸ افزايش 
درصد مربوط به گروه »ساخت فلزات پايه« بوده است. اين 
رقم يعني اينكه به طور متوسط توليدكننده بخش صنعت 
نسبت به پاييز سال ۱۴۰۰ براي توليد خود حدود ۳۴.۴ 
درصد بيشتر هزينه كرده است. در بخش خدمات اوضاع از 
اين هم بدتر بوده و تورم سالانه در اين بخش با سه درصد 
افزايش به ۵۲.6 درصد رسيد كه بيشترين تورم سالانه با 
۱۰۲.۳ درصد مربوط به گروه »فعاليت هاي خدماتي مربوط 
به تأمين جا و غذا« و كم ترين تورم س��الانه با ۲۴.6 درصد 
مربوط به گروه »اطلاعات و ارتباطات« بود. همچنين در 
بخش معدن نيز تورم س��الانه توليدكننده ۲۵.۱ درصد 
بوده است كه بيشترين تورم سالانه مربوط به گروه »ساير 

معادن« با ۵6.۷ درصد و كم ترين تورم سالانه مربوط به گروه 
»كانه هاي فلزي« با ۲۱.6 درصد بوده است.

    سال سخت توليدكنندگان در راه است؟ 
چش��م انداز اين ش��اخص براي س��ال ۱۴۰۲ نيز چندان 
اميدواركننده نيست. پيش بيني رييس كميسيون صنايع 
اتاق ايران اين است كه تورم توليدكننده براي امسال بالا 
خواهد بود و علت اصلي اين امر تصميمات اشتباه مبني 
بر عرضه مواد اوليه بر اساس نرخ غيرواقعي است. عليرضا 
كلاهي در گفت وگو با اتاق ايران آنلاين، به تبعات عرضه مواد 
اوليه بر اساس نرخ غيرواقعي اشاره كرده و مي گويد: اين رويه 
بخش شفاف توليد را سركوب خواهد كرد؛ چرا كه هميشه 
در اين شرايط بخش غيرشفاف، خاكستري و فاسد است 
كه بخشي از اين مواد اوليه اي كه براي آن تقاضاي كاذب 
ايجاد شده است دريافت مي كند و واحدهاي توليدي شفاف 
و كارآمد به اندازه كافي نمي توانند نياز خود را مرتفع كنند.

او ادام��ه مي دهد: با رقابت هايي كه در ب��ورس كالا انجام 
مي شود قيمت ها بالا مي رود. از طرف ديگر چون مواد اوليه 

به اندازه كافي به دس��ت توليدكننده نمي رسد، بخشي از 
ظرفيت خالي مي ماند و هزينه هاي جذب نشده باعث بالا 

رفتن قيمت تمام شده كالا مي شود.
كلاهي با تأكيد بر اينكه قطعاً صادرات هم در اين شرايط 
آس��يب خواهد ديد مي گويد: از آنج��ا كه در عمل قيمت 
تمام ش��ده مواد اوليه، بالاي نرخ س��امانه متشكل است و 
صادركننده شفافي كه ارز خود را در سامانه عرضه مي كند 
نمي تواند كار كند، در نتيجه با اين مشي، پديده قاچاق را 

تشويق مي كنيم. لذا شرايط خوبي پيش رو نداريم.
رييس كميسيون صنايع اتاق ايران براي بهبود اين وضع 
معتقد بايد قيمت بورس كالا بر اس��اس قيمت منطقي 
تعيين ش��ود كه بانك مركزي مي تواند ارز را بر اساس آن 
بدون محدوديت بيش از حد براي واردكننده تأمين كند. 
همچنين ارز حاصل از صادرات بخش خصوصي واقعي و 
صادرات كالاي صنعتي صنايع غذايي و كشاورزي ما هم در 
تالار سومي عرضه شود و بانك مركزي بتواند در آن تالار نرخ 
ارز را در رنج معقول و منطقي مديريت كند تا دوباره شاهد 

تكرار اتفاقات يك ماه اخير نباشيم.

 مديران، مسوولان و افكارِ جديدي دركشور رونمايي 
خواهند شد. چند ماه آينده مي تواند  آبستن اتفاقات 
مهمي باشد. وضعيت بازارهاي سرمايه گذاري كمي 
عجيب به نظر مي رسد. چشم بسته به شما مي گويم 
بازار خودروي كشور در يك سوپر حباب به سر مي برد 
كه تركيدنش معطل يك امضاس��ت. به نظرم بايد از 
اين بازار تا مدت ها فاصله گرفت حتي اگر سناريوي 

خوش بينانه اي براي سياست فرض نكنيم! در صورت 
بروز گشايش هاي بيش��تر و رونق تجارت در كشور 
اولين بازاري كه بع��د از تركيدن حباب بازار خودرو 
تحت تاثير قرار مي گيرد مس��كن اس��ت كه با ركود 

حداقل ۲-۳ ساله مواجه خواهد شد.
تقاضاي سفته بازي در ملك و ارز و سكه هم به شدت 
فروكش خواهد كرد و ش��اهد رونق كس��ب و كارها، 

بهبود وضعيت كس��ب و كارهاي عموم��ي مردم و 
بازاريان، بازگش��ت برنده��ا و... خواهي��م بود. براي 
بورس هم مشخص است كه چه اتفاقي مي افتد! بهتر 
است عددي عنوان نكنم... اينها سناريوي احتمالي 
واكنش بازارها در صورت گش��ايش هاي سياس��ي 
بيشتر و حل وفصل واقعي مش��كلات ما با دنياست 
و فقط در آن صورت محقق مي ش��ود. من تغييرات 

احتمالي در بدنه مديران و مس��وولان را درمجموع 
مثب��ت ارزيابي مي كنم و به نظ��رم باعث ايجاد يك 
رويكرد منطقي تري در اقتصاد كش��ورخواهد شد و 
شايد پس از سال ها بار ديگر تجارت و كسب و كار در 
ايران، رونق واقعي )و نه اسمي و متاثر از تورم( بگيرد. 
شايد ما هم مسير اصلاحات و تغييرات عربستان بعد 

از بن سلمان را برويم...

رييساتاقبازرگانيايرانتشريحكرد

عارضهكليدياقتصادايرانچيست؟
غلامحسين شافعي كه هفته هاي پاياني كار خود به عنوان 
رييس اتاق بازرگاني را پشت سر مي گذارد و با نهايي شدن 
نتايج انتخابات اتاق بازرگاني، پيش بيني مي ش��ود كه در 
اواخر ارديبهش��ت يا خرداد ماه، صندلي خود را به رييس 
جديد پارلمان بخش خصوصي واگذار كند، در يادداشتي 
كه بررسي عملكرد اين نهاد بخش خصوصي در سال هاي 
گذش��ته پرداخته و در كنار آن ارزياب��ي خود از وضعيت 
اقتصاد ايران را نيز ارايه كرده اس��ت. در بخش نخس��ت 
اين يادداش��ت، او به بررسي وضعيت بخش خصوصي در 
سال هاي گذشته پرداخته ونوشته است: نوشته: نهمين 
دوره هيات نمايندگان اتاق ايران در پايان راه است و بزودي 
منتخبان دهمين دوره انتخاب��ات اتاق بازرگاني، صنايع، 
معدن و كشاورزي با انرژي مضاعف وارد ميدان خواهند شد 
و بار رسالت نمايندگي بخش خصوصي را بر دوش خواهند 
گرفت. اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي، در قريب 
به دو دهه گذشته، مستمراً در مسيري رو به تعالي حركت 
كرده و ظرفيت حضور پارلمان بخش خصوصي در بعضي 
مجامع حاكميتي شاخص، عمدتاً طي اين دو دوره اخير 

محقق شده است.
علاوه بر اين پيگيري اتاق براي تصويب قانون بهبود مستمر 
محيط كسب وكار، سرفصل تازه اي از اين حضور را نشان داد. 

قانوني كه يكي از دستاوردهاي مهم آن، شكل گيري شوراي 
گفت وگوي دولت و بخش خصوصي بود. اين شورا بخش 
خصوصي را قادر كرد تا با برقراري گفت وگويي مستقيم با 
قواي حاكميتي، مسائل و مشكلات خود را در قالب اين نهاد 
قانوني مطرح كرده و از نتايج آن - هرچند كه در حد انتظار 

نبود - استفاده كند.
باور دارم كه تحول در اقتصاد كش��ور، از واسپاري امور به 
مردم و دست كش��يدن دولت از تصدي گري و رقابت با 
بخش خصوصي آغاز مي شود. البته كه همه اينها در يك 
بستر مشترك قابل تحقق خواهد بود و آن اعتماد دولت 
و بخش خصوصي به همديگر است. نقش دهي به بخش 
خصوصي اثرات مثبتي در بدنه اقتصاد ايجاد كرده است؛ 
هرچند همچنان فاصله آنچه بايد در سايه فعاليت بخش 
خصوصي اتفاق بيفتد با آنچه اكنون شاهد آن هستيم، 
بسيار بوده و ميزان تأثيرگذاري بخش خصوصي نيز در 
مجامع و شوراها بسيار اندك است.  باور داريم كه بازتعريف 
جايگاه بخ��ش خصوصي در اقتص��اد و ارتقاي ظرفيت 
نقش آفريني آن، زمينه ساز توسعه اقتصادي و رشد توليد 
خواهد بود. وزن دهي به نظرات بخش خصوصي، ضرورتي 
است كه بايد موردتوجه نهادهاي متولي تصميم ساز قرار 
بگيرد. نمي توان منهاي توجه به بنيان ها و ظرفيت ها و 

حتي اقتضائات موجود، وعده رشد اقتصادي داد؛ اقتصاد 
رو به توسعه در گرو بخش خصوصي توانمندي است كه 
مقابل هر گام خود يك سد يا مانع نبيند. همه ويژگي ها 
و ظرفيت هاي اتاق بازرگاني، صنايع، معدن و كشاورزي، 
ابزاري اس��ت كه مي تواند به تقويت حضور در بازارهاي 
جهاني كمك كند؛ اما در حوزه اقتصاد بين الملل، با مسائل 
و مشكلات فراواني روبرو هستيم و در بخش صادرات كالا، 
مش��كلات عميق مبنايي را پيش  روي خود مي بينيم. 
شكاف تكنولوژيكي ما در بخش توليد و عدم استفاده از 
فناوري هاي جديد، كالاهاي ما را هم ازنظر كيفيت و هم 
قيمت، غيررقابتي كرده است؛ به طوري كه سهم كمتر از 
يك درصدي صادرات كالاهاي با فناوري بالا را شاهديم. 
علاوه بر آن، تحريم ه��اي ظالمانه در بخش هاي بانكي، 
حمل ونقل، بيمه و ... ما را با دشواري در بازارهاي جهاني 
روبرو كرده است. متأسفانه در چنين شرايطي آنچه مزيد 
بر علت شده، اتخاذ سياست هاي اشتباهي است كه به جاي 
تسهيل در امر صادرات، مستمراً و مداوم تنگنا ايجاد كرده 
است. امروزه در بسياري كشورهاي توسعه يافته، سياست 
در خدمت اقتصاد است؛ اما در كشور ما متأسفانه اقتصاد 
همواره به سياست يارانه داده و سايه بزرگ سياست، بر سر 
اقتصاد سنگيني مي كرده است. اين عارضه كليدي، بايد 

موردتوجه و دقت سياست گذاراني باشد كه آينده بهتري 
را براي اقتصاد وعده مي دهند و در اين مسير، نمايندگان 
بخش خصوصي نيز بايد ضمن پيگيري مطالبات فعالان 
اقتصادي در اين حوزه، از توان كارشناس��ي و تخصصي 
خود براي كمك فكري به سياس��ت گذاران براي بهبود 

اوضاع استفاده كنند.
او در جمع بندي يادداشت خود نيز بار ديگر بر لزوم محوريت 
دادن به بخش خصوصي در طرح هاي آينده اقتصادي كشور 
پرداخته و آورده اس��ت: توسعه اقتصادي كشور به معناي 
واقعي بيش از آنكه نيازمند حمايت هاي مالي باشد، نيازمند 
دولت، مجلس و قوه قضاييه اي است كه توسعه گرا باشند؛ 
قوايي كه حرف دانشگاهيان و فعالان اقتصادي را بشنوند، 
قول و قرارشان معتبر باشد و مبناي امور در توسعه روابط 
بين المللي را منافع ملي كشور قرار دهند و حقوق مالكيت 
را نيز رعايت كنند. رسالت اين نهادها آن است كه اقتصاد را 
پيش بيني پذير كنند و مديريت يك طرفه دولتي را به يك 
جاده دوطرفه تبديل كنند و بپذيرند كه توسعه اقتصادي و 
گسترش رفاه عمومي )كه راه عبور از بحران هاي اجتماعي 
است(، بدون مشاركت جدي بخش خصوصي امكان پذير 
نمي ش��ود. اين بايد به يك باور واقعي در سياست گذاران 

كشور تبديل شود و راهي جز اين وجود ندارد.

ادامه از صفحه اول
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خبرروز

اعلام زمان ثبت نام در مقاطع تحصيلي مختلف
معاون آموزش متوسطه وزارت آموزش وپرورش زمان ثبت نام در مقاطع تحصيلي مختلف را اعلام كرد. محمدمهدي كاظمي در 
اين باره اظهار كرد: قصد داريم هرچه زودتر ثبت نام مدارس را انجام دهيم. ثبت نام كلاس اولي ها را - با توجه به اينكه س��نجش 
سلامت نوآموزان قبل از سال و در نيمه پاياني سال گذشته و از بهمن ماه آغاز شده و قرار است تا خرداد به اتمام برسد- از ارديبهشت 
آغاز مي كنيم. او افزود: ثبت نام پايه هفتم، دوره متوس��طه اول نيز طبيعتا از تيرماه ش��روع خواهد شد. معاون آموزش متوسطه 
وزارت آموزش وپرورش درباره ثبت نام كلاس دهمي ها نيز گفت: ثبت نام در دوره متوسطه دوم به دليل اينكه دانش آموزان بايد 

در آزمون هاي مرتبط با هدايت تحصيلي شركت و فرم هايي را تكميل كنند، معمولا از دهه دوم تيرماه به بعد انجام خواهد شد.

رويداد

تالاب ها اكوسيستم هاي حياتي هستند كه با فراهم كردن 
شرايط به بقاي گونه هاي گياهي و جانوري بر روي كره 
زمين كمك مي كنند. انواع حيوانات از جمله پرندگان، 
پستانداران، خزندگان، دوزيستان و ماهيان در بسترهاي 
تالابي زيست مي كنند. علاوه بر اين، ذخيره سازي آب، 
حفاظت در مقابل توفان، كاهش تخريب سيل، تثبيت 
خطوط ساحلي و مهار فرسايش، تزريق مجدد آب هاي 
زيرزميني، پالايش آب از طريق تثبيت عناصر محلول، 
رسوبات و ديگر آلودگي ها و تعديل آب و هواي محلي از 
ديگر مزاياي تالاب ها است. در چند سال گذشته تعداد 
زيادي از تالاب ها از بين رفتند يا در آستانه خشك شدن 
هستند مانند تالاب گاوخوني، پريشان و بختگان اما با 
اين وجود باز هم جس��ته و گريخته خبرهايي از شرايط 
تالاب ها به گوش مي رسد كه نشان مي د هد نه تنها اهميت 
اين حوضه هاي آبي براي عده اي هنوز محرز نشده است 
بلكه به عواقب وخيم خشك شدن آنها هم واقف نيستند، 
چندي پيش خبري مبني بر واگذاري تالاب ش��ادگان 
به بخش خصوصي خبرساز شد؛ اين در حالي است كه 
تالاب ها جزو مناطق چهارگانه محسوب مي شوند و از 
نظر قانوني امكان واگذاري آنها وجود ندارد مگر بخش 

مستثنيات كه آنهم شرايط خاص و قانوني خود را دارد.

    طبق قانون واگذاري محيط زيست 
ممنوع است

معاون محيط زيست دريايي و تالاب ها سازمان حفاظت 
محيط زيس��ت در اين باره گفت: پناهگاه حيات وحش و 
تالاب بين المللي شادگان در زمره مناطق تحت مديريت 
سازمان حفاظت محيط زيست قرار دارد كه به استناد ماده 
۱۶ قانون حفاظت و بهسازي محيطزيست واگذاري آن 
مطلقا ممنوع است. موضوع طبيعت گردي در مناطق و 
تالاب ها در چهارچوب ضوابط و در پهنه هاي معرفي شده 
براي كاربري تفرج جزو سياست ها و برنامه هاي سازمان 
حفاظت محيط زيست اس��ت. مجتبي ذوالجودي افزود: 

طبيعت گردي در شادگان نيز بدون هرگونه واگذاري عرصه 
و اعيان و از طريق مشاركت جامعه محلي با رعايت قوانين و 
ضوابط موضوع در اولويت مناطق آزمايشي اجرايي قرار دارد. 
در سال جاري نيز گردش��گران زيادي از تالاب شادگان و 
طبيعت آن و مركز بازديدكنندگان اين تالاب بازديد كردند.

    منطقه حفاظت شده
قابل واگذاري نيست

متخصص مديريت زيست بوم هاي تالابي درباره واگذاري 
تالاب شادگان به بخش خصوصي به ايرنا گفت: بخش قابل 
توجهي از تالاب شادگان منطقه حفاظت شده است و قابل 
واگذاري نيست؛ در واقع مالكيت اين تالاب را نمي شود به 
بخش خصوصي واگذار كرد چون ضوابط مناطق چهارگانه 
در آنها اعمال مي ش��ود؛ يعني پارك هاي ملي، مناطق 
حفاظت شده و پناهگاه هاي حيات وحش براي واگذاري 
مالكيت محدوديت قانوني دارند. علي ارواحي افزود: يك 
يا دو س��ال پيش موضوعي مطرح شده بود درباره اينكه 
مالكيت تالاب ها در اختيار وزارت نيرو قرار گيرد حتي آنهم 
منع قانوني داشت و انجام نشد؛ يعني طبق قانون مشخصا 
اختيار مالكيت اين اراضي در اختيار س��ازمان جنگل ها 
مراتع و آبخيزداري كشور است و سازمان حفاظت محيط 
زيست به عنوان نماينده دولت اختيار مديريت اين مناطق 
را بر عهده دارد به همين دليل واگذاري به شخص حقيقي 
يا حقوقي امكان پذير نيست. او تاكيد كرد: قانون امكان 
واگ��ذاري را نمي دهد اما گاهي مي بينيم كه طرح هايي 
بدون ارزيابي زيست محيطي اجرا مي شوند؛ اما به لحاظ 
قانوني اگر تالابي در محدوده مناطق چهارگانه باش��د، 
امكان واگذاري و بهره برداري آن وجود ندارد. اگر خارج از 
محدوده مناطق حفاظت شده باشد و اگر جزو اراضي ملي 
محسوب ش��ود كه در اين صورت تحت نظارت سازمان 
جنگل ها و مراتع است و امكان واگذاري وجود ندارد. اگر 
هم مستثنيات باش��د؛ آن اراضي نيازمند ارزيابي اثرات 
زيست محيطي است كه ببينيم در صورت واگذاري آيا 

در پايين دست به تالاب آسيبي وارد مي شود يا خير، 
مثلا ممكن است بخشي از پهنه هاي زيست بوم هاي 
تالابي در محدوده قلمرو حفاظت شده نباشد؛ آن موقع 
ديگر از قانون سازمان جنگل ها تبعيت مي كند كه آن 
سازمان بايد آن را بررسي كند كه آيا اين اراضي ملي 

يا مستثنيات است و بر اساس آن تصميم گيري شود.

    مناطق چهارگانه
 اراضي ملي محسوب مي شوند

او افزود: در مجموع مناطق چهارگانه مناطقي هستند كه 
بخشي از اراضي ملي محسوب مي شوند كه براي حفاظت 
از منابع طبيعي و تنوع زيستي آنها محدوديت هايي تعيين 
مي شود و مسووليت آن بر عهده سازمان محيط زيست 
اس��ت اما خارج از اين مناطق ممكن است بخش هايي 
باشد كه اراضي ملي به شمار ايد كه بسته به اينكه اراضي 
ملي يا مستثنيات هستند، قوانين خود را دارد. متخصص 
مديريت زيست بوم هاي تالابي تاكيد كرد: حتي اگر اراضي 
مستثنياتي باشد كه در محدوده مناطق چهارگانه قرار 
گرفته باز هم به اين صورت نيس��ت كه هر نوع واگذاري 
بتوان انجام داد مثلا اكنون روستاي سراخيه در دل تالاب 
شادگان واقع شده و ممكن است بخش هايي از آن جزو 
مستثنيات باشد كه به طور عرفي، خانه هاي روستايي در 
آنجا ايجاد شده و جامعه محلي مي توانند به صورت عرفي 
از آنها بهره برداري كنند اما اينكه بخواهند تغيير كاربري 
دهند يا توسعه اراضي داشته باشند، ممنوعيت دارد چون 
مجموع آن در مناطق حفاظت ش��ده قرار گرفته است. 
متخصص مديريت زيست بوم هاي تالابي افزود: يكي از 
تهديدات جدي كه در تالاب شادگان وجود دارد صيد 
و شكار غيرمجاز است اما وقتي جامعه محلي بتواند 
از محل گردشگري به شكل گردشگري مسوولانه و 
اصولي منفعت اقتصادي به دست آورد مي تواند جلوي 
صيد و شكار غيرمجاز را بگيرد كه اين خود به حفظ 

محيط زيست تالاب كمك مي كند.

آيا تالاب ها قابل واگذاري هستند؟

معضلات موجود در حوزه بهداشت و درمان 

اولويت هايي كه ناديده گرفته مي شوند

از همه گيري كرونا تا وعده اجراي نظام ارجاع

گليماندگار|
 در حالي كه هر روز اخب��ار افزايش تورم 
و ام��كان گران ش��دن بنزي��ن و ... روي 
خروجي خبرگزاري ها قرار مي گيرد و مردم بيش��تر از 
هر زمان ديگري درگير معيشت هستند، كرونا خيلي 
آرام و آهسته هر روز تعداد بيشتري قرباني مي گيرد و 
در اين بين هيچ كدام از مسوولان هم در مورد افزايش 
مي��زان ابتلا به اين بيم��اري و افزايش تع��داد مرگ و 
ميرها اظهارنظري نمي كنند، در واقع نه تنها در حوزه 
بهداش��ت و درمان كه بيش از هم��ه بايد در اين زمينه 
به مردم هش��دار بدهد، خبري از آگاه سازي نيست كه 
حتي وزير بهداشت بيشتر از آنكه نگران وضعيت كرونا 
در كش��ور و نگران وضعيت درماني مردم كه اكثرشان 
به دليل شلوغي بيمارس��تان هاي دولتي با مشكلات 
زيادي براي بس��تري درگير ش��ده اند، باشد. سعي در 
اظهارنظرها تبليغاتي در مورد فعاليت هاي وزارتخانه 
مطبوعش دارد. مساله اينجاست كه مشكلات موجود 
در حوزه بهداشت و درمان نه در اين دوره و نه حتي در 
دوره هاي قبل هيچ وقت با شعار حل و فصل نشده است. 
مشكلاتي كه هر بار باعث مي شود تا بيماران بيشتري 
دچار سرگرداني شوند. از زماني هم كه همه گيري كرونا 
آغاز شده است بيش از هميش��ه مشكلات درماني در 
كشور بروز و ظهور پيدا كرد. از كمبود چشمگير داروهاي 
ضروري تا كمبود داروهايي كه براي بيماري هايي مثل 
س��رماخوردگي تجويز مي ش��وند، از كمبود سرم در 
داروخانه ها و بيمارس��تان ها تا ناياب شدن قرص هايي 
كه براي درمان انواع افس��ردگي ها تجويز مي شدند. با 
تمام اين اوصاف اما وزير بهداست و درمان همچنان بر 
اين عقيده است كه نظام سلامت كشورمان قدرت اول 
منطقه است و در خبري هم اعلام كرده كه از 420 قلم 
دارويي كه دچار كمبود و نبود شده بودند در حال حاضر 
تنه��ا 70 قلم دارو با كمبود همراه اس��ت و بقيه داروها 
تامين شده است. مساله اينجاس��ت كه اظهارات وزير 
بهداشت با آن چيزي كه در داروخانه ها و مراكز درماني 
در حال رخ دادن اس��ت فاصله قابل ملاحظه اي دارند. 
حالا هم با اينكه موج هش��تم كرونا همچنان در حال 

تاخت و تاز است و به طور ميانگين روزانه بين 28 تا 30 
نفر جان خود را بر اثر اين بيماري از دست مي دهند. به 
گفته معاون فني مركز مديريت بيماري هاي واگير هنوز 
به قله موج هشتم كرونا نرسيده ايم و اين بيماري در ايران 

و جهان همچنان قرباني مي گيرد.

     هنوز به قله موج هشتم كرونا نرسيده ايم
معاون فني مركز مديريت بيماري هاي واگير وزارت 
بهداشت گفت: يكي از راه هاي ايمني در برابر ويروس 
كرونا رعايت دستورالعمل هاي بهداشتي به خصوص 
استفاده از ماس��ك است. بابك عشرتي افزود: بررسي 
آمارها نشان مي دهد كه روند بيماري كرونا تا حدودي 
كاهش پيدا كرده اما به طور قطعي نمي توان گفت كه 
روند افزايشي اين بيماري در موج هشتم پايان يافته 
است. به گفته او، در حال حاضر نمي توان گفت كه به 
قله موج هشتم كرونا رسيده ايم اما مساله مهم اين است 
 كه كرونا هنوز در ايران و دنيا تمام نش��ده و افراد بايد 
شيوه نامه هاي بهداشتي را به طور دقيق رعايت كنند. به 
هر حال هر چقدر ميزان موارد ابتلاء و بستري بالا برود 
به طبع آن ميزان مرگ و مير نيز افزايش پيدا مي كند 
و به طور كلي بيماري آنفلوآنزا نس��بت كشندگي اش 
بيشتر خواهد بود. عشرتي ادامه داد: بررسي ها نشان 
مي دهد ك��ه افراد داراي علائم بايد پن��ج روز در خانه 
بمانند و خود را قرنطينه كنند، بنابراين اين افراد براي 
جلوگيري از انتقال بيماري كرونا به ديگران از حضور در 
اجتماع بايد خودداري كنند. يكي از راه هاي ايمني در 
برابر ويروس كرونا رعايت دستورالعمل هاي بهداشتي 
به خصوص اس��تفاده از ماسك است. او گفت: در حال 
حاضر اگر شش ماه از تزريق نوبت قبلي واكسن كرونا 
گذشته باشد، افراد بايد براي حفظ سطح ايمني بدنشان 

اقدام به تلقيح واكسن كرونا كنند.

     طرح هايي كه فقط در شعارها
 اجرايي مي شوند

از سوي ديگر وزير بهداشت در حاشيه جلسه هيات دولت 
يك بار ديگر از اجرايي شدن نظام ارجاع خبر داده است. 

اين در حالي اس��ت كه بر اساس آخرين مصاحبه هايي 
كه وزير بهداشت در سال گذشته انجام داده بود قرار بر 
اين بود كه نظام ارجاع يا همان طرح پزشك خانواده از 
ابتداي سال ۱402 اجرايي شود. بالغ بر 20 سال است كه 
تصويب طرح پزشك خانواده مي گذرد. 20 سالي كه اين 
طرح جسته و گريخته و البته دست و پا شكسته در برخي 
ش��هرها و روس��تا به اجرا درآمد اما هيچ وقت به اجراي 
سراسري نرسيد. هر س��ال وزيران بهداشت و درمان و 
روساي دولت وعده اجرايي شدن آن را مي دهند، هر بار 
قرار اس��ت از ابتداي سال، از اول ارديبهشت يا از ابتداي 
خرداد سال آينده اين طرح اجرايي شود. اما هر بار با هزار 
اما و اگر طرح پزشك خانواده يك بار ديگر از دستور كار 
خارج مي شود تا كمبودها و نبودهاي زيرساخت مناسب 
براي اجرايي ش��دن اين طرح بيش از هميشه به چشم 
بيايد، اما اين به چش��م آمدن قرار نيست باعث شود تا 
مسوولان در اين رابطه فكر اساسي انجام بدهند. اين بار 
هم وزير بهداشت وعده اول ارديبهشت ماه را براي اجراي 
شدن اين طرح داده است، اول ارديبهشت كه جمعه است 
و بايد ببينيم اين شنبه كه از راه مي رسد استارت اين طرح 

بالاخره خواهد خورد يا نه؟! 

    از اول ارديبهشت ماه 
نظام ارجاع در كل كشور عملياتي مي شود

وزير بهداش��ت، درمان و آموزش پزش��كي گفت: از اول 
ارديبهشت ماه نظام ارجاع در كل كشور عملياتي مي شود. 
بهرام عين اللهي پس از جلس��ه هي��ات دولت در جمع 
خبرنگاران گفت: بيمه ه��ا بايد هزينه بيماران را بدهند.

ما پارسال نظام ارجاع را در ش��هرهاي زير 20 هزار نفر و 
روستاها شروع كرديم و به اتمام رسانديم. از اول ارديبهشت 
ماه امسال برنامه ما اين است كه نظام ارجاع را در كل كشور 
عملياتي كنيم و در نظام ارج��اع اولا خدمات القايي كم 
مي شود و افراد بايد در سطح يك ديده شوند و به سطح دو 
و سه ارجاع داده مي شوند و در آنجا هزينه بيماران را بيمه ها 
پرداخت مي كنند. او افزود: در روند تهيه و توليد دارو هيچ 
تغييري نداريم و تخصيص ها همانند سال گذشته بوده و 

هيچ تغييري در آن صورت نگرفته است.

     اجراي پزشك خانواده بايد اولويت باشد
خسرو جهانشاهي، پزشك متخصص قلب درباره 
اهميت اجرايي ش��دن پزش��ك خانواده در كشور 
به »تعادل« مي گويد: اين طرح بايد خيلي س��ال 
پيش به صورت سراسري اجرا مي شد اما اين اتفاق 
رخ ن��داد. با توجه به اينكه در حال حاضر ش��رايط 
مهاجرت پزش��كان به يك��ي از مش��كلات حوزه 
سلامت تبديل شده اس��ت ما نياز مبرم به اجرايي 
شدن هر چه سريع تر پزشك خانواده داريم. اجرايي 
شدن اين طرح مي تواند تا حد زيادي بار مراجعات 
به پزشكان متخصص را كاهش دهد. البته متاسفانه 
نه تنها زير س��اخت هاي لازم براي اجرايي ش��دن 
اين طرح به درس��تي فراهم نش��ده حت��ي در اين 
زمينه هم فرهنگ سازي لازم صورت نگرفته است. 
او مي افزايد: به طور مث��ال وقتي هر بيماري با درد 
قفسه سينه فكر مي كند كه حتما بايد به متخصص 
قلب مراجعه كند، اين باعث ازدحام مي ش��ود در 
شرايطي هم كه كمبود پزشك وجود داشته باشد 
اوضاع بغرنج تر خواهد شد. پزشك خانواده مي تواند 

اين بار اضافي را از ميان بردارد، در واقع تعادل بين 
خدمات بهداشت و درماني برقرار مي شود. 

     بيمارستان ميلاد براي راه اندازي 
نظام ارجاع تاسيس شد اما...

فروغ دولتي، متخصص زنان و زايمان نيز در اين باره 
به »تعادل« مي گويد: به ياد دارم كه زمان تاس��يس 
بيمارستان ميلاد قصد بر اين بود كه اين بيمارستان 
فوق تخصصي يكي از ستون هاي نظام ارجاع باشد، 
در واقع پزشك خانواده بيماراني را كه نيازمند دريافت 
خدمات تخصص��ي و فوق تخصصي بودن��د به اين 
بيمارستان هدايت كنند، اما وقتي اين طرح اجرايي 
نشد و بيمارستان ميلاد تبديل به بيمارستاني شد كه 

هر گونه خدماتي را ارايه مي دهد.
او مي افزاي��د: ازدح��ام در اين بيمارس��تان و س��اير 
بيمارس��تان هايي كه طرف قرارداد ب��ا بيمه تامين 
اجتماعي هس��تند، قابل توصيف نيست، در واقع ما 
بيمارستاني با امكانات بس��يار بالا و مجهز را قرباني 
كم كاري در زمينه طرح پزش��ك خان��واده كرديم، 

حالا ديگر بيمارستان ميلاد تنها يك بيمارستان فوق 
تخصصي با امكانات ويژه نيست يك بيمارستان دولتي 
است كه مشكلات بيمارس��تان هاي دولتي را دارد، 
دستگاه هايش فرس��وده شده اند، تعداد بيماراني كه 
مراجعه مي كنند بيشتر از ظرفيت بيمارستان است، 
تعداد كادر درمانش استاندارد نيست و... اين تنها يك 
نمونه از عدم اجرايي شدن طرح پزشك خانواده است. 
اين متخصص زنان در بخش ديگري از س��خنانش 
گفت: در واقع ما امكانات را به دليل عدم برنامه ريزي 
درس��ت و دقي��ق از بين مي بري��م، امكان��ات ما در 
بيمارس��تان هاي تخصصي و ف��وق تخصصي هرز 
مي روند چرا كه نتوانسته ايم بار راه اندازي نظام ارجاع 
از امكانات بهينه اي كه در اختيار داشتيم به بهترين 
شكل استفاده كنيم. به هر حال اميدوارم اين بار وعده 
وزارت بهداش��ت و درمان براي اجراي شدن طرح 
پزشك خانواده به طور سراسري در كشور به مرحله 
اجرا برسد و از فوايد آن هم مردم بهره مند شوند و هم 
بيمارستان ها امكان اين را داشته باشند تا خدمات 

بهتري به مراجعه كنندگان خود ارايه دهند.

گزارش

رويخطخبر ادامهازصفحهاول

 يك تاريخ تولد
 لاكچري

پيش نيازهاي  كاهش تورم

 مادران چون فكر مي كنند تحمل درد را ندارند خيلي 
زود تصميم بسزارين مي گيرند. البته اين روشي است 
كه هر فردي مي تواند ب��راي به دنيا آوردن فرزندش 
انتخاب كند. اما ماجرا جايي تلخ و گزنده مي شود كه 
بخواهي براي يك تاريخ تولد كه البته هيچ تاثيري در 
سرنوشت هيچ انس��اني ايفا نمي كند، سلامت نوزاد 
خود را به خطر بياندازي. البته امسال وزارت بهداشت 
و درمان پيش دستي كرده و به بيمارستان ها هشدار 
داده كه در اين رابطه با افراد همكاري نكنند. مساله 
اينجاست كه وقتي پاي پول كلان در ميان باشد هر 
قانوني قابل دور زدن خواهد ب��ود، اما به جاي اينكه 
بخواهيم با تنبي��ه و توبيخ مانع بروز چنين اتفاقاتي 
ش��ويم بايد افرادي را كه براي چنين روزهايي وقت 
رزرو مي كنند به يك مشاور ارجاع دهيم. شايد مشاور 
بتواند با حرف هايي كه مي زند و راهنمايي هايي كه به 
اين مادران اغلب جوان مي دهد، آنها را از خطري كه 
جان خود و فرزندشان را تهديد مي كند مطلع كنند. 
مساله اينجاست كه بيمارستان از دريافت وجه اضافي 
براي انجام چنين سزارين هايي نمي گذرد ضمن اينكه 
وقتي فرهنگ زير ميزي در حوزه سلامت ريشه دواند 
و پا گرفت ديگر نمي توانيم انتظار داشته باشيم كه اين 
افراد به راحتي از خير كاري كه مي خواهند انجام دهند 
بگذرد. در واقع بسياري از آنها مي توانند با گرفته يك 
برگه زايمان اورژانسي از پزشك متخصص اين تنبيه 
و توبيخ ها را دور بزنن��د و در نهايت به آن چيزي كه 
مي خواهند برسند. اما در گير و دار اين تاريخ هاي رُند 
چند نوزاد دچار مشكلات جسمي مي شوند كسي 
پيگير آن نمي ش��ود و البته در آمارها هم درباره آن 
حرفي نمي زنند. چرا كه اينجا بيشتر از هر چيز اين 
پول است كه حرف اول را مي زند و هر فردي مي تواند 
به واسطه داش��تن تمكن مالي تاريخ تولدي زيبا در 
شناس��نامه فرزندش به ثبت برساند و به اين ترتيب 
نمي توان چندان به هشدارهايي كه وزارت بهداشت و 
درمان به بيمارستان هاي خصوصي در اين رابطه داده 
است دل خوش كرد چرا كه قانون هايي از اين دست را 

مي توان با پرداخت پول دور زد.

 قيمت گ��ذاري دس��توري و تثبي��ت قيم��ت ارز«، 
»هدفمندس��ازي يارانه ها« و »بازنگري اساس��ي در 
فعاليت بانك ها، صندوق ها و شركت هاي دولتي با هدف 
اصلاح ترازنامه بانك ها« است. نكته حائز اهميت اينكه، 
كاهش يا افزايش ن��رخ ارز، حاصل كاهش يا افزايش 
ارزش پول ملي اس��ت و براي حفظ ارزش پول ملي 
علاوه بر بانك مركزي تمام سازمان ها، نهادها و مردم 
بايد تلاش كنند. اين بدان معناست كه تنها با مقصر 
شناختن افرادي چون جمشيد بسم الله و راه انداختن 
س��امانه و صندوق ارزش پول ملي باز نمي گردد و در 

نهايت اينكه آزموده را آزمودن خطاست.

وضعيت غربالگري »هموفيلي« در زوجين ايراني 
رييس مركز مديريت پيوند و درمان بيماري هاي 
وزارت بهداش��ت با بيان اينكه در س��امانه وزارت 
بهداشت حدود ۱3 هزار بيمار شامل كليه اختلالات 
خونريزي دهنده ثبت ش��ده اند،  گفت: شناسنامه 
اس��تاندارد خدمات مراقبتي درمان در منزل براي 
بيماران هموفيلي با پوش��ش خدمات پزش��كي، 
پرستاري و فيزيوتراپي س��رپايي در منزل پس از 
بررسي و كار كارشناس��ي دقيق در حوزه معاونت 
درم��ان و معاونت پرس��تاري، تدوين و به تصويب 
رسيد و مراحل اجرايي خود را در سال جاري آغاز 
خواهد ك��رد. دكتر اميرحس��ام عليرضايي درباره 
چرايي بروز بيماري هموفيل��ي، گفت: اختلالات 
خونريزي دهن��ده ارثي با عن��وان كلي هموفيلي 
هس��تند كه به دنبال نقص ژنتيك��ي و اختلال در 
توليد فاكتورهاي مسوول انعقاد در آبشار انعقادي 
ايجاد مي ش��وند و بر حسب شدت اختلال به انواع 
شديد، متوسط و خفيف تقسيم مي شوند. او با بيان 
اينكه با توجه به اينكه حدود 70 درصد اختلالات 
هموفيلي در نتيجه وجود بيماري در والدين اتفاق 
مي افتد، گفت: بنابراين با انجام آزمايشات غربالگري 
به موقع مي توان از تولد بيمار پيشگيري كرد. بر اين 
اس��اس هزينه آزمايشات غربالگري در كشور قبل 
از تولد توس��ط سازمان هاي بيمه گر مورد حمايت 
قرار مي گيرد. البته هزينه آزمايش��ات غربالگري 
قبل از ازدواج توسط خود درخواست كننده است. 
عليرضايي گف��ت: در حال حاضر تع��داد بيماران 
هموفيلي ثبت شده در سامانه معاونت درمان وزارت 

بهداشت حدود ۱3 هزار بيمار شامل كليه اختلالات 
خونريزي دهنده كه بيشترين آن شامل هموفيلي 
A و B كه به دليل كمبود فاكتور 8 و ۹ رخ مي دهد 
و فون ويلبراند است. عليرضايي درباره ميزان تولد 
س��الانه بيماران هموفيلي در كشور، گفت: در نوع 
شايع يعني هموفيلی A حدود ۱0 نوزاد از هر ۱00 
هزار تولد نوزاد زنده پسر مبتلا است. در عين حال 
كمبود فاكتور ۱3 در زاهدان بسيار شايع تر بوده كه 
اين موضوع به دليل ازدواج هاي فاميلي اس��ت. او 
درباره وضعيت درمان بيماران هموفيلي در كشور 
نيز گفت: درمان بيماران هموفيلی بر اساس بسته 
جامع خدمات تدوين ش��ده توسط كميته علمي 
اين حوزه، در مراكز درماني و بيمارس��تان ها ارايه 
مي شود و فاكتورهاي انعقادي به صورت رايگان در 
اختيار بيماران قرار مي گيرد. البته در نيمه دوم سال 
۱40۱ به دليل مشكل در تامين ماده اوليه، فاكتور 
8 نوتركيب دچار كمبود شد، اما با نوع پلاسمايي و 
واردات نوع خارجي اين فرآورده، تلاش شد تا حد 

امكان جايگزين شود.

درخواست برابري حق پرستاري معلولان در منزل و مراكز
سخنگوي شبكه ملي تشكل هاي معلولان جسمي 
و حركتي در دي��دار با مع��اون اول رييس دولت 
خواستار برابري حق پرستاري معلولان در منزل و 
مراكز نگهداري شد. علي همت محمودنژاد با اشاره 
به برگزاري جلس��ه هماهنگي و نظارت بر اجراي 
قانون حمايت از حقوق اف��راد داراي معلوليت در 
شب گذشته، اظهار كرد: حق پرستاري معلولان 
ساكن مراكز نگهداري حدود 3 ميليون و ۵00 هزار 
تومان تا 4 ميليون تومان است و اين درحالي است 
كه حق پرس��تاري معلولان در منزل معادل يك 
ميليون و ۵00 هزار تومان است. سخنگوي شبكه 
ملي تشكل هاي معلولان جسمي و حركتي گفت: 
اين رقم حق پرستاري معادل پنج كيلوگرم گوشت 
است و اين درحالي است كه فقط تعداد محدودي 
از معلولان حق پرس��تاري را دريافت مي كنند و 
بيش از 4۵ هزار تا ۶0 هزار فرد معلول پشت نوبت 
برخورداري از حق پرستاري هستند. او با مقايسه 
حق معيشت افراد معلول نسبت به سال هاي قبل 
يادآور ش��د: درحقيقت باتوجه به كاهش قدرت 
خريد معل��ولان، نه تنه��ا حق پرس��تاري و حق 

معيش��ت افزايش نيافته، بلكه به طور محسوسي 
كاهش يافته است. محمودنژاد در ادامه به وضعيت 
س��رويس اياب و ذه��اب دانش آم��وزان مدارس 
استثنايي اشاره و خاطرنشان كرد: معلولان مدارس 
استثنايي به دليل نبود سرويس اياب و ذهاب بيش 
از چهار ماه است كه خانه نشين شده اند. در همين 
راستا در جلس��ه نظارت بر اجراي قانون حمايت 
از حقوق افراد داراي معلوليت كه ش��ب گذش��ته 
با حضور معاون اول رييس جمهوري برگزار ش��د، 
بلافاصله ايشان به وزير كشور دستور داد موضوع 
س��رويس  اياب و ذهاب معلولان هرچه س��ريعتر 

حل و فصل شود.


